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 متن کامل را با  اسکن  کیو آر کد، در همشهری آنلاین بخوانید

ادعای یک خلبان درباره مشاهده موجودات فضایی
یک خلبان هواپیمای مسافربری ادعا می کند که ناوگانی 
از یوفوها را بر فراز اقیانوس آرام دیده است.  این ویدئو که 
در ارتفاعی در حدود ۳۹۰۰۰پا از سطح زمین فیلمبرداری و 
چندی پیش منتشر شده، اما بار دیگر به  شدت موردتوجه 
قرار گرفته است. پرنده های مشکوک بیگانه به شکل 
نورهای چرخان عجیب در حال حرکت به  نظر می رسند.

تصاویری از عجیب ترین کتابخانه جهان
کتابخانه ای که کتاب هایش انسان ها هستند روزبه روز 
طرفــداران بیشــتری در دنیا پیــدا می کند؛ ایــده ای که 
از دانمــارک شــروع شــد، اکنــون جهانی شــده و حتی 
یک اپلیکیشــن بین المللی پیدا کرده اســت. اعضای 
این کتابخانه-به صــورت گروهی یــا تک به تک- حدود 

۳۰دقیقه فرصت دارند تا داستان کتاب را بخوانند.
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هفته دولت در استان ها
 18.331

 تعداد کل پروژه های هفته دولت 
در استان ها 

 2.649.792.545
میلیون ریال اعتبار

 2501طرح 
سهم پروژه های کلنگ زنی 

1.412.786.431
میلیون ریال اعتبار 

 15.830طرح 
سهم پروژه های قابل افتتاح 
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20 هزار یورو
 سقف قیمت خودروهای وارداتی

700 میلیون تومان 
 سقف قیمت وارداتی ها 
خواهد بود.
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طول می کشد.
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آمریکا بالاخره پس  از 10روز پاسخ 
خود را به پیش نویس ارائه شده از 
سوی اتحادیه اعلام کرد؛ پاسخی 
که اکنون در تهران در دست بررسی های کارشناسی 
اســت تا در روزهای آینده به سطح تصمیم گیری 
برسد. گمانه زنی ها حکایت از آن دارد که واشنگتن 
نیز مانند تهران، در پاسخ خود، برخلاف نظر اتحادیه 
اروپا، به »بله« یــا »خیر« اکتفا نکــرده و نظرات 
خود را به تفصیل بیان کرده  اســت؛ موضوعی که 
برخی معتقدند احتمالا به برگزاری دور جدیدی از 

گفت وگوها در وین منجر خواهد شد.
به گزارش همشهری، پاسخ آمریکا به اتحادیه اروپا و 
همچنین تهران، که با تعلل قابل توجهی نیز همراه 
بود، گمانه زنی های بسیاری را به دنبال داشت. در این 
میان در نخستین ساعات اعلام ارائه پاسخ از سوی 
واشــنگتن، یک خط خبری درحال پررنگ شدن 
بود که تأکید داشت پاسخ آمریکا به ایران »قاطع« 
بوده  و بسیاری از نقطه نظرات تهران بی پاسخ مانده 

و انتظارات جمهوری اسلامی برآورده نشده  است.
این خط خبری اما با واکنش تلویحی تهران مواجه 
شد و مشاور رســانه ای تیم مذاکره  کننده ایران در 
توییتی ادعاها در این زمینه را تکذیب کرد. محمد 
مرندی در توییتی با تأکید براینکه نمی تواند وارد 
جزئیات شود، گفت: »این ایده که »پاسخ قاطعانه« 

از سوی آمریکا آمده، اشتباه است.«
آنچه در این میان اهمیت ویژه ای دارد، این اســت 
که بررسی ها در ایران، فارغ از فضاسازی ها و تعیین 
ضرب الاجل ها، ادامه دارد و همچنان که فرافکنی ها 
تاکنون تأثیری بر راهبردهای اتخاذ شــده از سوی 
جمهوری  اســلامی نداشته، در شــرایط حساس 
کنونی نیز ملاک اصلــی برای تهران، ســازگاری 
متن پیشنهادی با »منافع ملی« و »خطوط قرمز« 
اعلام شده  است؛ موضوعی که در روزهای اخیر بارها 
مورد تأکید تصمیم سازان کشورمان قرار گرفته است.

ایرانازحقوقخودکوتاهنمیآید
با توجه به چنین رویکردی هم بــود که وزیر امور 
خارجه کشورمان در رایزنی های برجامی روزهای 
اخیر خود، بار دیگر تأکید کرد: جمهوری اسلامی 
تحت هیچ شــرایطی از تأمین حقوق مردم کوتاه 

نخواهد آمــد. حســین امیرعبداللهیان که در 
سفر منطقه ای به آفریقا به سر می برد، پس 
از گفت وگوی تلفنی بــا آنتونیو گوترش، 
دبیرکل ســازمان ملل متحد، در صفحه 
اینستاگرام خود نوشــت: »گوترش در 

این گفت وگو روند توافق رفــع تحریم ها را مثبت 
خوانــد و ابراز امیــدواری کرد مذاکــرات وین به 
نتیجه ای رضایت بخش منتهی شود، ضمن تشکر 
از تلاش های ســازنده دبیرکل به ایشــان گفتم: 
آمریکا به پیشــنهادات پاســخ داده است و اکنون 
ما در حال بررسی این پاســخ هستیم. در اینکه ما 
اراده جدی و واقعی برای رســیدن به توافق قوی 
و پایدار داریم شکی نیســت، اما از حقوق مردم در 
هیچ شرایطی کوتاه نخواهیم آمد... امروز وقت آن 
است تمامی طرف ها اراده خودشان را در عمل اثبات 
کنند.« از سوی دیگر وزیر امورخارجه کشورمان با 
همتای قطری خود نیز به صورت تلفنی گفت وگو 
کرد و دوطرف پیرامون آخرین وضعیت مذاکرات 
رفع تحریم هــا بحث و تبادل نظــر کردند. محمد 
بن عبدالرحمن آل ثانی در این گفت وگو ضمن تأکید 
بر اینکه دستیابی به توافق هسته ای عادلانه به نفع 
امنیت و ثبات منطقه اســت، گفت: قطر مشتاقانه 
منتظر است تهران و واشنگتن برای احیای توافق 

هسته ای به اجماع برسند.

جدیتایراندرمسائلپادمانی
در این میان اما ســخنان وزیر امورخارجه کشورمان 
درجمع ایرانیان مقیــم تانزانیا حکایت از آن دارد که 
مســائل پادمانی، همچنان یکی از اصلی ترین نقاط 
اختلاف در مسیر دســتیابی به توافق در وین است. 
امیرعبداللهیان در این نشســت با اعلام اینکه پاسخ 
طرف آمریکایی دریافت شده و ایران درحال بررسی 
و آنالیز دقیق آن اســت، تأکید کرد: »روی مســائل 
باقیمانده پادمانی، بسیار جدی هستیم و به هیچ وجه 
حاضر نیستیم در شرایطی که همه طرف ها به برجام 
برمی گردند، برخی اتهام های سیاســی و بی اساس 
آژانس بین المللی انرژی  اتمــی علیه ایران همچنان 
باقی مانده باشد و آنها بخواهند مانند »استخوان لای 
زخم« هر زمان که خواستند، این ادعاهای برخاسته از 

رژیم  صهیونیستی را تکرار کنند.«
وی به این نکته هم اشاره کرد که »چنانچه بررسی های 
ما به نقطه ای برســد که جمع بندی تیم کارشناسی 
ایران تأمین منافع مــا و رعایت ملاحظات و خطوط 
قرمز جمهوری اسلامی باشد، گام بعدی جمع شدن 

و حضور وزرای امور خارجه در وین برای جمع بندی 
گفت وگوها و توافق هاست و براساس جدول زمانبندی 
که درباره آن بررسی های کارشناســی ما در دست 
اقدام اســت، امیدواریم بتوانیم به مراحل بعدی هم 
وارد شویم.« امیرعبداللهیان همچنین تأکید کرد تا 
زمانی که ایران از رعایت خطوط قرمز و حصول منافع 
ملت مطمئن نشــود، هیچ عجله ای در این موضوع 

نخواهد کرد.

واکنشهابهپاسخآمریکا
در چنین شرایطی پاسخ ارائه شــده از سوی آمریکا 
با واکنش های متفاوتی همراه شد؛ مسئول سیاست  
خارجی اتحادیه اروپا در این زمینه با اشاره به دریافت 
پاســخ واشــنگتن، گفت که فکر می کند این پاسخ 
»بسیار معقول« بوده  است. جوزپ بورل پیش از این 
پاسخ ایران به طرح پیشــنهادی اتحادیه اروپا را نیز 

»معقول« ارزیابی کرده بود.
نماینده روســیه در ســازمان های بین المللی وین 
نیز در توییتی بــه این موضوع واکنش نشــان داد و 
گفت که مشارکت کنندگان در مذاکرات حق دارند 
خواســتار تغییراتی در متن توافق شوند. میخائیل 
اولیانوف، دراین باره نوشت: »پیشنهاد هر پیش نویس 
جدید ســبب طولانی تر شــدن مذاکرات وین برسر 
برجام می شود. این ممکن است مایه تأسف باشد، اما 
شرکت کنندگان حق دارند براساس رویه های معمول 
در دیپلماسی چندجانبه، خواستار تغییراتی در متن 
شوند؛ باید صبور باشــیم.« معاون سخنگوی وزارت 
امور خارجه آمریکا نیز در جریان یک کنفرانس خبری 
تأکید کرد: »ما همچنان معتقدیم بازگشت دوجانبه 
به پایبندی به توافق، نه تنها در راســتای منافع ملی 
آمریکاست، بلکه قدمی مهم برای خاورمیانه محسوب 
می شــود.« ودانت پاتل اگرچه درباره جزئیات پاسخ 
آمریکا اظهارنظر نکرد، اما گفــت که در این زمینه با 
تل آویو رایزنی هایی انجام شــده  است. از سوی دیگر 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در گفت وگو با 
شبکه »فرانسه24« گفت: مذاکرات برای احیای برجام 
درحال پیشرفت است. رافائل گروسی همچنین تأکید 

کرد که توافق میان طرفین چندان دور نیست.
در این میان اما افزایش تقــلای ضدبرجامی تل آویو 
از نارضایتی آنها از روند گفت وگوها حکایت دارد. در 
چنین شرایطی هم بود که رسانه های صهیونیستی 
اعلام کردند با توجه به نزدیک شدن به امضای توافق 
هسته ای، رئیس جمهور آمریکا گفت وگوی تلفنی با 
نخست وزیر رژیم صهیونیستی را نپذیرفته و وزیر دفاع 

آمریکا نیز احتمالا با بنی گانتس دیدار نخواهد کرد.

شمارش معکوس برای تعیین تکلیف برجام
امیرعبداللهیان: اگر به این نتیجه برسیم که منافع ملی و خطوط قرمز ما رعایت شده، گام بعدی، حضور وزرای امورخارجه در وین است

مذاکرات در دوراهی توافق یا تعلیق چندماهه
سویازشدهارائهپاسخپیرامونهازنیگمانهدربارهایرانســابقدیپلمات،احمدیکورش
متنبهآمریکاییطرفپاســخمحتوایدربارهاینکهوجودبا:گفتهمشهریبهواشنگتن
مباحث،آیدبرمیهازنیگمانهازکهگونهآناما،دانیمنمیزیادیچیزاروپااتحادیهپیشنهادی
اتحادیهانتظاربرخلافپاسخایناینکهبرتأکیدبااو.استجزئیاتباهمراهوتفصیلیشدهطرح
ازدیگربعضیوپذیرفتهرامباحثبرخیظاهراواشنگتن:افزود،نیست»خیر«یا»بله«،اروپا
بیشترهایرایزنینیازمندموضوعحلکهنپذیرفتهنیزرااسلامیجمهوریمدنظرمحورهای
کشیدنطولاینکهبیانباوی.استنگفته»خیر«یا»بله«واشنگتنکهاستایننکته.است
توافقبهدستیابیباهنوزاستممکندهدمینشانآمریکاییطرفسویازپاسخگویی10روزه
خواهدتفصیلینیزایرانپاسخکهداردآنازحکایتکنونیوضعیت:گفت،باشیمداشتهفاصله

.استسازیتصمیمساختارهایدربیشتربررسینیازمندوبود
شرایطبهتوجهبا:افزودانجامد.احمدیطولبههفتهدو،یکیاســتممکنقوسوکشاین
شودمیحلیا)10شهریور(سپتامبرماهنخستروزچندطیکنونیفرایندکنممیگمان،موجود
سویکاززمانیمقطعایندرکهاستاینموضوع.شدخواهدمواجهماههچندایوقفهبااینکهیا
داریمپیشدرراحکامشورایدرمطرحمباحثواتمیانرژیالمللیبینآژانسفصلیاجلاس
استممکنتحولاتاین.شدخواهدبرگزارمللسازمانعمومیمجمعدیگرسویازو
اتحادیهاینکهبهتوجهبا:دادادامهالمللبینمسائلکارشناساین.دهدتغییرراشرایط
اعتبارشبهخدشهنوعیراخودپیشنهادیمتنباآمریکاوایرانمواجههنحوهاروپا
بحثرسدمینظربه:افزوداحمدی.دادخواهدقرارفشارتحتراطرفین،داندمی
وی.استباقیماندههایموضوعترینکلیدیازهاتحریمرفعزمانبندیوپادمان
خودهایفشارازمتأثرراآمریکاپاسخکندمیتلاشآویوتلاینکهازگذشته:گفت
دستنیزداخلیمشکلاتبابایدندولتکهداشتنظردرباید،دهدنشان
درحالجمهوریخواهانکهدرحالیاخیرروزهایدر.استگریبانبه
ســکوتهادمکرات،بودندایرانباتوافقزمینهدردولتبهحمله
نشاندولتبرجامیراهبردهایازحمایتدرواکنشیوکردندپیشه
داخلیهایمخالفتباواشنگتندهدمینشانکهموضوعیندادند؛

مهمیدراینعرصهمواجهاست.

مکث

فرمانده ارتش در پایان رزمایش تأکید کرد:
دلگرمیپهپادی؛رزمایش

دوستانوعصبانیتدشمنان
دومین رزمایــش پهپادی ارتش بــا یگان های پهپادی 
گســترده تر و حجم آتش ســنگین تر آنها در مقایسه با 

رزمایش مردادماه1399 برگزار شد. 
بیش از 150پهپاد در گستره جمهوری اسلامی ایران از 
آب های خلیج فارس و دریای عمان در جنوب تا مناطق 
شرق، غرب، شــمال و مرکز کشــور به پرواز درآمدند و 
پنجشنبه گذشته با استفاده از تسلیحات دقیق و نقطه زن 

انواع اهداف زمینی، هوایی و دریایی را منهدم کردند.
سرلشکر عبدالرحیم موســوی، فرمانده کل ارتش پیام 
رزمایش ها و آمادگی نیروهای مســلح را برای مخاطبان 
مختلف کاملا رســا، روشــن و صریح دانســت و گفت: 
ملت بزرگ ایــران به دلیل اینکه در ایــن رزمایش پا در 
رکابی نیروهای مسلح خودشــان را برای دفاع از کیان و 
ناموس ملت می بینند، راضی و خشــنودند. دوستان ما 
هم وقتی که می بینند جمهوری اســلامی ایران با وجود 
تمــام کینه ورزی ها و دشــمنی ها و خباثت هایی که در 
قبالش انجام شــده با قدرت و با اســتقامت و سربلندی 
ایستاده و راه پیشــرفت را به خصوص در عرصه دفاعی 
طی می کند هم دلگرم و هم خوشــحال می شوند. البته 
عصبانیت هیچ سودی ندارد و دشمنان ما باید در مقابل 
منطق حق ســر تســلیم فرود بیاورند وگرنه ناگزیرند 
 این پیشــرفت ها را با چشــم ببینند و بر عصبانیت شان 

افزوده شود.
در این رزمایش پهپادهــای کمان، مهاجــر و ابابیل با 
اســتفاده از تســلیحات دقیق و نقطه زن بومی ازجمله 
بمب های قائم، موشک های الماس و بمب های مارک82 
اهداف درنظر گرفته شــده در منطقه عمومی رزمایش 
که شامل اهدافی شبیه سازی شــده از مراکز فرماندهی 
و کنترل دشــمن، مخازن ســوخت، زاغه های مهمات، 
سامانه های راداری و موشکی و اماکن تجمع نفرات بود 
را با دقت مورد اصابت قرار دادنــد. همچنین پهپادهای 
انهدامی نیروی دریایی ارتش شامل باور5، ژوبین و آرش 
که از مبدأ دریا و عرشه یگان های سطحی و زیرسطحی 
نیروی دریایی ارتش در نقاط مختلــف به پرواز درآمده 
بودند با طی مســافت طولانی اهداف خود در ســاحل و 
دریا را با موفقیت مورد اصابت قرار دادند. پهپادکمان22 
نیروی هوایی ارتش برای نخستین بار با انجام پرواز رزمی 
به چرخه عملیاتی این نیرو وارد شــد. این پهپاد با پرواز 
از یکی از پایگاه های پهپادی ارتش در کشــور مقابله با 
جنگ الکترونیک دشمن به صورت هواپایه را با موفقیت 

انجام داد.
براساس گزارش پایگاه اطلاع رســانی ارتش، پهپادهای 
ماموریت اسکرامبل »پرواز تندخیز« پدافند هوایی ارتش 
نیز در این رزمایش با هماهنگی و تحت کنترل شــبکه 
یکپارچه پدافند هوایی به پــرواز درآمدند و پهپادهای 
مهاجم در قالب نیروی حمله ور را رهگیری و منهدم کرد. 
در این مرحله پهپادهای کرار با اســتفاده از تیربار اخگر 

اهداف متخاصم هوایی را رهگیری و منهدم کردند.

پروازدر2هزارو200کیلومتریمرزهایآبی
امیر دریادار شهرام ایرانی، فرمانده نیروی دریایی ارتش 
درباره ویژگی پهپادهای در اختیار این نیرو با بیان اینکه 
ارتقاي توان رزم نیروی دریایــی در حوزه پهپاد موجب 
افزایش اقتدار دریایی ایران شده است، گفت: تجهیز انواع 
شناورهای سطحی و زیرسطحی به انواع پهپادها ظرفیت 
بسیار قابل توجهی را به یگان های دریایی اضافه می کند. 
او تصریح کرد: بــا توجه به اینکه نیــروی دریایی ارتش 
تقریبا تا 2هزار و 200کیلومتر دورتر از مرز های آبی کشور 
جهت برقراری امنیت کشتیرانی مستقر هستند، وجود 
این نوع پهپادها با هدف افزایش شعاع عملیاتی و تسلط 

اطلاعاتی بسیار ضروری است.
او از شرکت انواع پهپادهای شناسایی تهاجمی و ترکیبی و 
اجرای عملیات ترکیبی و همزمان چندین پهپاد در منطقه 
رزمایش و انهدام موفقیت آمیز اهداف مورد نظر در بخش 
دریایی رزمایش مشترک پهپادی ارتش خبر داد و گفت: 
امروز ما می توانیم به صورت ترکیبی در حوزه دریا عملیات 
انجام دهیم؛ یعنی یک دسته پروازی پهپادی را از عرشه 
یگان ها به پرواز در بیاوریم و مجموعه فرماندهی-کنترل 
را از یک یگان به یگان دیگری منتقل کنیم؛ یعنی صحنه 
را کاملا جابه جا کنیم و هر کدام از این پهپاد ها وظیفه ای را 

برای اجرای یک مأموریت موفق عهده دار شوند.
به گفته دریادار ایرانی »مجهز شــدن واحدهای شناور 
زیرســطحی به انواع پهپادهای عمودپــرواز چمروش و 
تجهیز یگان های شــناور نیروی دریایــی ارتش به انواع 
پهپادهای تهاجمی و نقطــه زن آرش و باور5، به منظور 
افزایش توان رزمی یگان های شــناور این نیرو در حوزه 
تحت مســئولیت نیــروی دریایی در آب هــای آزاد در 
مقابله با یکی از اهداف اصلی ما که مبارزه با تروریســم 
دریایی و کنترل نا امنی هاســت، کمک شایانی خواهد 
کــرد«. او تصریــح کرد:»امکان بــه پــرواز درآوردن 
پهپادهای عمودپرواز و پرتابــی از روی زیردریایی های 
کلاس طارق فاتح و غدیــر و همچنین تجهیز واحدهای 
شــناور زیرســطحی به انــواع پهپادهــای عمودپرواز 
چمروش، در راســتای افزایش و ارتقاي توان رزمی این 
نیرو، از اهم اقداماتی اســت که در ماه های گذشته و در 
حوزه پهپادی انجام شــده اســت.« رزمایش مشترک 
 پهپادی1401 عصر پنجشــنبه در دومین روز برگزاری 

خود پایان یافت.

محسن  رضایی
معاون اقتصادی رئیس جمهور

رابطه مردم با دولت که در حال حرکت به 
سمت کاخ نشینی بود، باید اصلاح می شد 
که در دولت سیزدهم به این مسئله پایان 
داده شــده اســت. دولتمــردان، میهمــان 
مردم هســتند و این دولت مردمی اســت 
و وســط میدان و میــان مردم حضــور دارد 
و صادقانه با مردم سخن می گوید./ایسنا

سیدصولت مرتضوی 
معاون اجرایی رئیس جمهور

وقتی رئیس جمهور دولــت را تحویل گرفت، 
اقتدار دولت در عرصه بین المللی به  شدت 
آســیب دیــده بــود. در داخــل هــم بودجــه 
کســری داشــت، اما آیت الله رئیســی بدون 
گله و شکایت کســری بودجه را جبران کرد، 
صادرات نفت به حد مناسب رسید و بخشی 
از منابع بلوکه شده برگشت داده شد؛ اینها 

نمونه ای از کارنامه دولت است./ایرنا

ازمهمیبخشآمریکا
خواستههایایرانراپذیرفت

معاون حقوقی رئیس جمهور با اشاره به مذاکرات 
احیــای برجام گفــت: آمریکا بخــش مهمی از 
خواسته های جمهوری اسلامی را پذیرفته و اروپا 
نیز به دنبال اتمام آن اســت، اما مذاکرات چه به 
سرانجام برسد و چه نرسد دولت در مسیر خودش 
حرکت می کند. به گزارش ایسنا، محمد دهقان 
در سخنرانی پیش از خطبه های نمازجمعه کرج 
به مناسب هفته دولت با اشاره به اینکه در دولت 
گذشته رئیس دستگاه دیپلماسی کشور در جلسه 
عمومی در جمع دانشــجویان گفتــه بود که ما 
قدرتی نداریم و آمریکا با فشار یک دکمه سیستم 
دفاعی مــا را از بین می برد، گفــت: امروز قدرت 
نظامی، موشــکی و دفاعی که توســط جوانان و 
دانشمندان کشور ایجاد شده دشمن را به وحشت 
انداخته است. به گفته دهقان »در دولت سیزدهم 
روابط با کشــورهای منطقه و همسایگان تقویت 
شــد و بی ثباتی هایی که در این زمینه بود بهبود 
یافت و حاضر شــدیم پای میز مذاکره بنشینیم 
ولی با عزت و یک لحظه از خنثی سازی  تحریم ها 

غافل نشدیم«. 
معاون حقوقی رئیس جمهور همچنین در بخشی 
از صحبت هایش گفت: وقتــی)در دولت قبلی( 
آب خوردن مــردم به برجام گره زده شــد امروز 
شاهد پیامدها و مشــکلات اقتصادی ناشی از آن 
هستیم که در طول تاریخ پیروزی انقلاب اسلامی 

بی سابقه بوده است.

نقل قول خبر

روحانیت

 خبر

دفاعی

قواروسایتسلیتپیام
درپیدرگذشتعالموارسته

رئیس جمهور، رئیس مجلس، رئیس قــوه قضاییه و جمعی از 
مسئولان و مقام های کشوری و لشکری در پیام های جداگانه ای، 
ارتحال آیت الله محمدعلی ناصری دولت آبادی، استاد اخلاق و 

مدرس حوزه علمیه را تسلیت گفتند.
به گزارش همشهری، در پیام تسلیت رئیس جمهور کشورمان 
آمده است: این روحانی پارسا و شیفته و دلباخته امام زمان)عج(، 
با حضور فعال و مؤثر در حوزه های علمیه و چندین مرکز دینی 
و فرهنگی، ســالیان متمادی از عمر شــریف خود را در مسیر 
ترویج معارف اســلامی و به خصوص تبیین ارزش های والای 
فرهنگ انتظار ولی عصر)عج( سپری کرد. سیدابراهیم رئیسی 
افزوده است: نقش ایشان در دفاع از آرمان های انقلاب اسلامی و 
امام راحل و رهبری معظم انقلاب در همه مقاطع حساس کشور 
نیز تحسین برانگیز است و نقطه امید دلدادگان به نظام و انقلاب 
در گروه های مختلف مردم به ویژه در استان انقلابی و شهیدپرور 
اصفهان به حساب می آمد. ایشان در کنار تلاش های علمی فراوان 
و تربیت شاگردان فرهیخته و اخلاق مدار، در انجام فعالیت های 
خیرخواهانه ازجمله ایجاد مراکز بهداشتی و درمانی نیز مشارکت 

جدی داشت و آثار ماندگاری از خود برجای گذاشت.
آیت الله محمدعلی ناصری )1309ش( مجتهد، اســتاد اخلاق، 
عاشــق و شــیفته امام زمان)عج( بود که حــوزه علمیه حضرت 
ولی عصر)عج( و تعدادی از مراکز دینی - فرهنگی تحت اشرافش 
بود. وی سالیان متمادی در مسجد کمرزرین اصفهان به سخنرانی 
و اشــاعه محبت اهل بیت)ع( و تلاش برای آشنایی هرچه بیشتر 
مردم با امــام زمان)عج( مشــغول بود. پدر این عالم برجســته، 
محمدباقر ناصری دولت آبادی، از علمای معاصر اصفهان بود. آیت الله 
ناصری علاوه بر تلاش های علمی و دینــی و هدایت و راهنمایی 
مردم، طلاب و اهل علم، در کارهای خیر نیز مشارکت جدی داشت.

عضو کمیسیون امنیت  ملی و سیاست  خارجی مجلس درباره 
آخرین وضعیت گفت وگوهای برجامی به همشهری گفت: در 
شرایط کنونی نکته مهم این است که طرف آمریکایی باید بیش 
 از گذشته در مذاکرات برجامی جدیت داشته باشد. آنها باید به 
این موضوع واقف باشند که در یک آزمایش بزرگ قرار دارند که 

رویکردشان به گفت وگوها در معرض نگاه جهانیان است.
فداحســین مالکی افزود: تحلیل من این است که آمریکایی ها 
پاســخی داده اند که برگزاری دور جدیــدی از گفت وگوهای 

برجامی را گریزناپذیر خواهد کرد.
وی درباره چشم انداز دستیابی به توافق در مذاکرات برجامی نیز 
گفت: اگرچه نمی توان برای حصول توافق بازه زمانی مشخصی 
ارائه کرد، اما با توجه به وضعیت کنونی، معتقدم خیلی به توافق 
نزدیک شده ایم. مالکی به راهبرد جمهوری اسلامی در مذاکرات 
برجامی اشاره کرد و افزود: ما از ابتدا ثابت کردیم که از جدیت 
کافی برای پیشــبرد مباحث مطرح برخورداریــم و این طرف 
مقابل اســت که باید ثبات قدم خود را در ایــن زمینه به اثبات 
برســاند. رویکرد ما به مذاکرات برجامی از ابتدا مبتنی بر رفتار 

صادقانه بود.
وی ادامه داد: در شــرایط کنونی که در حســاس ترین مقطع 

 گفت وگوهــای برجامی قــرار داریم و لحظــه تصمیم گیری
فرا رســیده  اســت، طرف آمریکایی باید رویکــرد عقلانی به 
موضوع ها داشــته باشــد و اراده خود را برای رفع مشــکلات 
باقیمانده نشــان دهد، چرا که ایران به  صراحت پیشنهادهای 

خود را مطرح کرده و نشان داده در این زمینه ثبات قدم دارد.
مالکی گفت: واقعیت این است که در متن پیشنهادی اتحادیه 
اروپا اما و اگرهای قابل توجهی وجود داشت و برخی ابهام های 
موجود باید برای تهران رفع می شد. در جلسه های مشترکی که 
میان اعضای کمیسیون امنیت ملی مجلس و مذاکره کنندگان 
کشورمان در دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی برگزار شد نیز 
شاهد ابهام هایی در این متن بودیم و پیشنهادهای مطرح شده از 

سوی ایران در راستای رفع گره ها و ابهام های موجود 
بوده  است. وی تصریح کرد: در مواجهه با رویکرد 
عقلانی ایران به مذاکرات، شــاهدیم که طرف 
آمریکایی از تصمیم گیــری قاطع در این زمینه 
طفره می رود و در اصطلاح »یکی به نعل می زند 
و یکی به میخ«. اتخاذ چنین رویکردی از ســوی 

واشنگتن نشان دهنده عدم جدیت آنها 
برای گشودن گره های موجود است.
این عضــو کمیســیون امنیت 
 ملی بــا تأکید بــر اینکه طرف 
آمریکایی برخلاف ایران که در 
مذاکرات جدی بوده، به دنبال 

بهانه جویی بــرای عمل نکردن به تعهدات خود اســت، گفت: 
نکته ای که درباره محتوای پاســخ آمریکا به متن پیشنهادی 
اتحادیه اروپا باید مورد توجه قرار گیرد این است که این پاسخ 
نمی تواند راهگشا باشد، چراکه عملکرد واشنگتن در ماه های 
اخیر نشــان می دهد آنها به دنبال گره گشــایی از گفت وگوها 
نیستند.  مالکی با تأکید براینکه دولت بایدن برای تصمیم گیری 
در زمینه توافق گرفتار مشــکلات داخلی شــده  است، افزود: 
گرفتاری آمریکایی ها در بحران اوکراین از یک ســو و فشــار 
لابی های سرسخت صهیونیستی از سوی دیگر، دولت آمریکا را 
در تصمیم گیری عقلانی در این حوزه ناتوان کرده  است و تعلل 
آنها در پاسخگویی نیز شــاهدی بر این مدعاست. وی با اشاره 
به برخی گمانه زنی ها مبنی بر اینکه آمریکا پاسخ قاطعی به 
ایران داده  است، تصریح کرد: آنها نمی توانند پاسخ قاطعی 
به ایران بدهند، چرا که واکنش قاطعی نیز خواهند دید. در 
گذشته شاهد بوده ایم که رفتارهای خصمانه آنها با پاسخ 

قاطع و سخت ایران مواجه شده  است. 
نمونه آن در مباحث پادمانی اخیر قابل مشــاهده 
اســت که پس  از تصویــب قطعنامه خصمانه 
درباره ایران در شــورای  حــکام آژانس 
بین المللــی انــرژی  اتمــی، ایــران 
براســاس قانون راهبردی مجلس، 
دوربین های فراپادمانی آژانس را 

خاموش کرد.

گزارش

مالکی، عضو کمیسیون امنیت  ملی مجلس در گفت وگو با همشهری:

به توافق خیلی نزدیک شده ایم

ناصر کنعانی
سخنگوی وزارت امورخارجه

آمریــکا حمــلات اخیــر ارتــش متجــاوز ایــن 
کشــور بــه گروه هــای مردمــی و نیروهــای 
ضدتروریستی سوریه را »پاسخی مستقیم 
به حملات و تهدیدات مداوم علیه نیروهای 
ایالات متحده« خوانده است! حقیقت اما 
این است که اصل حضور آمریکای اشغالگر 
در ســوریه و تجــاوزات آن بــه مدافعــان 
استقلال و تمامیت ارضی سوریه غیرقانونی 

و محکوم است./فارس
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 عملیــات احداث پــروژه ادامه بزرگــراه یادگار 
امام)ره( بــار دیگر آغاز بــه کار کرد تــا یکی از 
اصلی ترین شریان های بزرگراهی شمالی جنوبی، 
3سال بعد، از بن بست خارج شود؛ بزرگراهی که 
در بخش جنوبی به پادگان جی می رسد و در این 
نقطه سال هاست ترافیکی سنگین ایجاد می شود 
که امان مردم را بریده اســت. در این میان، طی 
چند دوره مدیریت های شهری پیشین، نتایجی 
برای تفاهم با دیگــر نهادها و تملک موردنیاز، در 
جهت ادامه دادن این معبر به سرانجام نرسید تا در 
این دوره موفقیت در توسعه شاخه غربی بزرگراه 
یادگار امام)ره( حاصل شود. بر این اساس، کلنگ 
عملیات اجرایی توسعه بزرگراه یادگار امام)ره( با 

حضور شهردار تهران به زمین می خورد.
نخســتین بار پروژه بزرگراه یادگار امام)ره( سال 
1391شروع شــده، اما به دلیل مشکلات متعدد 
روند پروژه، کند شده و ســال 98 نیز فعالیت آن 
به طور کلی متوقف شده بود. امروز صبح اما مراسم 
کلنگ زنی توسعه برگزار می شــود. پیش تر نیز 
علیرضا زاکانی، شــهردار تهــران درباره احداث 
ادامه این بزرگراه گفته بود که یک پروژه بســیار 
بزرگ اســت و اکنون این پروژه در بــازه زمانی 
3ســاله قرار اســت به بهره برداری نهایی برسد. 
احداث ادامه بزرگراه یــادگار امام)ره( یک پروژه 
پیوسته محسوب می شود و در عین حال، به گفته 
معاون فنی و عمرانی شــهرداری تهــران، پروژه 
ادامه بزرگراه یادگار امام)ره( با بزرگراه شــهید 

بروجردی معنای اصلی خود را پیدا خواهد کرد: 
»قطعه اول عملیات احداث بزرگراه بروجردی به 
طول 3.7کیلومتر در 22بهمن سال 1401 افتتاح 
می شــود و قطعه دوم که تا بلوار بهار ادامه پیدا 
می کند، سال آینده به مرحله بهره برداری خواهد 
رسید.« عباس شــعبانی با اشاره به هدف گذاری 
معاونت فنی و عمرانــی در عملیات احداث ادامه 
بزرگراه یادگار امام)ره( به همشهری گفت: »هدف 
این اســت که در 2سال نخســت، بخش میدان 
فتح پروژه یــادگار امام)ره( را به اتمام برســانیم 
و پس از آن میدان فتح به بلوار بهــار و از آنجا به 
بزرگراه بروجردی متصل شــود. قسمت نخست 
ادامه یــادگار امام)ره( از زاویه غربــی به بزرگراه 
شهید بروجردی می رسد.« او ادامه داد: »در سال 
ســوم پروژه در میدان جی به دلیل اینکه تقاطع 
3ســطحی دارد، کار ســخت تر خواهد بود، اما 
طبق برنامه ریزی در ســال سوم عملیات احداث 
پروژه ادامه یادگار امــام)ره( به طور کلی به اتمام 

می رسد.«

اتصال آزادراه تهران- ساوه به بزرگراه آزادگان
عملیات احــداث پــروژه ادامه بزرگــراه یادگار 
امام)ره( از میدان شــهیدان )جی( آغاز شــده و 
پس از عبور از اراضی پادگان جی در تراز منهای 
یک )زیرگذر( تــا غرب میدان فتح و ســپس از 
طریق بزرگراه فتح تا تقاطع بلوار بهار و در نهایت 
به بزرگراه شهید بروجردی ادامه می یابد. معاون 
فنی و عمرانی شــهرداری تهــران گفت: »امروز 
عملیات احداث ادامه بزرگراه یادگار امام)ره( به 
طول تقریبی 5کیلومتر کلنگ می خورد. البته اگر   
مســیرهای اصلی و فرعی، رمپ و دسترسی ها را 

درنظر بگیریم، حدود 10کیلومتر معبرسازی هم 
صورت می گیرد.«

به گفته عباس شــعبانی، با بهره برداری از پروژه 
یادگار امــام)ره(، این مســیر از شــمالی ترین 
نقطه غــرب تهران)محله فرحزاد، اویــن و...( به 
جنوبی ترین نقطه غرب که اتصال آزادراه تهران-
ساوه به بزرگراه آزادگان است، متصل می شود. او 
ادامه داد: »به عنوان مثال بعــد از بهره برداری از 
این پروژه اگر کسی بخواهد از شمالی ترین نقطه 
غرب شهر به فرودگاه امام خمینی)ره( سفر کند، 
بدون حتی یک چراغ راهنما این مســیر را طی 

خواهد کرد.« 

معارضان و تأمین منابع مالی پروژه
زمیــن وزارت دفاع، پادگان ارتش و ســوله های 
وزارت آموزش و پرورش 3معارض اصلی در مسیر 
عملیات احــداث ادامه بزرگراه یــادگار امام)ره( 
به شــمار می آیند. البته معاون فنــی و عمرانی 
شهرداری تهران مذاکرات با این ارگان ها را برای 
تملک زمین ها و پیشــروی پــروژه نتیجه بخش 
توصیف کرده و گفت: »بــا وزارت دفاع به توافق 
رســیده و هم اکنون زمین را در اختیار گرفتیم و 
با ارتش هم در حال مذاکره هســتیم و به توافق 
نهایی نزدیک شــده ایم. همچنین بــا آموزش و 
پرورش هم مذاکراتی داشتیم و امیدواریم طبق 
برنامه زمانبندی با دوستان آموزش و پرورش هم 
به توافق دست یابیم. درواقع، بابت نهادها نگرانی 
وجود ندارد و تنها گاهی روی سازوکارها و نحوه 

تعاملات اختلافاتی هست.«
در عین حال، او املاک نهادی شامل پادگان جی 
و سوله های آموزش و پرورش را از مهم ترین موانع 

اجرایی پروژه دانســت و یادآور شد: »با توجه به 
اجرای مســیر اصلی این پروژه در تراز منفی یک 
با معارضین تاسیساتی مختلفی از قبیل لوله های 
انتقال آب، لوله های گاز، کانال های تاسیســاتی 
برق و شــبکه های مخابرات و فیبر نوری مواجه 

خواهیم بود.«
همچنین تامین منابع مالی برای عملیات احداث 
این پروژه اهمیت ویــژه ای دارد؛ اینکه با تامین 
به موقــع منابع مالــی، عملیات احــداث، طبق 
زمانبندی به جلــو پیش برود. معاون شــهردار 
تهران نســبت به تامین منابــع مالی خوش بین 
است. او تأکید کرد:  »برآورد مالی که برای مدت 
3سال درنظر گرفته شده، دشوار به نظر نمی رسد. 
البته از ظرفیت پیمانکاران هم استفاده می شود 
و پیمانکاری که در قرارگاه خاتم اســت، امکانات 
بســیار خوبی برای این پــروژه دارد. درواقع نیاز 
نیست که در همان شــروع پروژه، کل اعتبارات 
هزینه شود. در فرایند پروژه تامین مالی صورت 
می گیرد و با انگیزه ای که پیمانکار دارد، به امید 

خدا عملیات احداث را پیش خواهیم برد.«
بزرگراه یادگار امام)ره( هم اکنون با بزرگراه های 
دیگری مانند بزرگراه چمــران، بزرگراه آیت الله 
هاشمی رفسنجانی، بزرگراه شهید همت، بزرگراه 
آیت الله حکیم، بزرگــراه جلال آل احمد، بزرگراه 
شیخ فضل الله نوری و خیابان آزادی تقاطع دارد و 
به وسیله پل های روگذر از روی آنها عبور می کند؛ 
این در حالی است که با بهره برداری از ادامه این 
بزرگراه، گشــایش های دیگــری در تقاطع های 
بزرگراهی در بخش جنوب غربی بزرگراه یادگار 
امام)ره( رخ خواهد داد و مسیر اوین تا جاده ساوه 

به میزان قابل توجهی کوتاه می شود.

اینشنبه؛خروجیادگارازبنبست
هر شنبه  یک خبر خوش برای تهرانی ها

محمود مولاییگزارش
روزنامه نگار

در میانه 2 فصل آلوده
تعطیلی پایتخت به دلیل آلودگی هوا معمولا در 6 ماهه 

دوم سال رخ می دهد ولی امسال به 6 ماهه اول هم 
کشیده شد

 در 5ماه ابتدای امســال، تهران تنها 2روز هوای پاک داشت. 
8روز ناسالم برای همه افراد، یک روز بسیار ناسالم و 2روز هوای 
خطرناک هم از ابتدای سال تا کنون در پایتخت رخ داده است. 
اما چیزی که امسال را متفاوت کرد این است که طی 10سال 
گذشته، امسال نخستین سالی بود که تعطیلی ناشی از آلودگی 
هوا نه در فصل سرد بلکه در نزدیکی روز های گرم اتفاق افتاد. 
اگرچه دلیل این آلودگی با وارونگی دما که در فصل سرد اتفاق 
می افتد، متفاوت بود، اما تعطیلی  های مدارس در اردیبهشت 
و خرداد ماه 1401و حتی گاهی ادارات این هشدار را داد که 
ممکن است مشکلات ناشی از آلودگی هوا به یک ماه و 2ماه 
منتهی نشــود و اگر روند فعلی ادامه پیدا کند، خسارت های 
ناشی از آن در تمام ایام سال به شهر وارد شود. اما دلیل آلودگی 
6ماهه اول امسال چیست؟ مدیرعامل شرکت کنترل کیفیت 
هوای تهران در این باره می گوید: » میزان آلاینده ها در 6ماهه 
اول سال با 6 ماهه دوم سال متفاوت است. ما 5آلاینده معیار 
داریم و شاخص روزانه کیفیت هوا که اعلام می شود ممکن 
است براساس هریک از این آلاینده ها باشد که فراتر از استاندارد 
بوده اســت. اگر یک روز اعلام می کنیم که هوا ناسالم است 
مشخصا آلاینده معیار را هم ذکر می کنیم. این رهنمودی است 
که سازمان بهداشت جهانی WHO داده است؛ مثلا به دلیل 

ذرات معلق کمتر از 2/5میکرون آلاینده شده است.«
سید محمدمهدی میرزائی قمی می افزاید: 
»در انتهای سال گذشته و ابتدای امسال 
گردوغبار به اوج خود رســید. در 12-13 
سال گذشته بی ســابقه بوده که در شهر 
تهران پدیده گردوغبــار باعث تعطیلی و 
رسیدن شــاخص به عدد 500شــود. آخرین پدیده از این نوع 
مربوط به سال 1388بود که در آن هم شهر تهران تعطیل شد 
ولی شاخص به عدد 500 نرسید.« حداکثر شاخصی که در اعلام 
آلودگی هوای شهرهای معین شده 500است و در بعضی موارد 
میزان آلاینده ها از آن هم بیشتر می شود. در فروردین امسال، 
گردوغبار ، شــاخص را از 400هم بیشــتر کرد و تعطیلی های 
پراکنده تا آخر بهار ادامه پیدا کرد. مدیرعامل شــرکت کنترل 
کیفیت هوای تهران درباره آلودگی ناشی از گردوغبار می گوید:» 
منبع اصلی ذرات کمتر از 2/5میکرون از سوخت غیراستاندارد، 
وســایل نقلیه و فعالیت صنایع است که انسان ســاز به شمار 
می روند. ذرات معلق کمتر از 10میکرون به دلیل فعالیت های 
جوی و توفان های گردوغبار ایجاد می شــود که بیشتر ناشی از 

پدیده های طبیعی است. «
قمی می گوید: »انتظار ما همیشــه این بود که در روز یا بعد از 
ظهر ذرات معلق کمتر از 10میکرون افزایش پیدا کند که ناشی 
از همین توفان های گردوغبار اســت. ولی الان اتفاقی که دارد 
می افتد این است که در ساعت 12 و یک نیمه شب که فعالیتی 
نیست و ترددی نیســت ناگهان با افزایش شاخص PM10 در 
تمام ایستگاه های شهر تهران روبه رو می شویم که انتظار این بود 
که در طول روز اتفاق بیفتد. برخی اوقات مشخص می شود که از 
طرف کشور های دیگر توده گردوغباری به سمت ایران نیامده 
است ولی خشکسالی هایی که در کشــور است باعث شده که 
چشمه های تولید گردوغبار در کشور ایجاد شود و وزش باد آنها 

را به درون شهر ها منتقل کند.«
براســاس اطلاعات ســازمان حفاظت محیط زیســت در بین 
8 کلانشهر کشــور در آخر مردادماه شــهر اهواز آلودگی هوا 
را با وضعیت ناســالم برای همه تجربه کرده اســت. شاخص 
هوای اهــواز ذرات معلق کمتــر از 2.5میکرون بــه میانگین 
166 رســید و شــاخص ازون تهران و کرج نیز با رســیدن به 
عدد 143 و 102 باعث ایجاد شــرایط ناسالم شد. با این وصف 
مجموعه ای از آلودگی های مختلف در کلانشهر های ایران عامل 

به خطرانداختن سلامت شهروندان هستند.
قمی می گویــد: » در 6ماه ابتدای ســال به دلیل افزایش دما 
عمدتا آلاینده معیار ازون اســت. ازون به صورت ثانویه ایجاد 
می شــود. دی اکســید نیتروژن و فعل و انفعالاتی که در جو 
صورت می گیرد تبدیل به ازون می شود. در 6 ماهه دوم سال 
آلاینده معیار عمدتا ذرات معلق اســت که از سوخت وسایل 
نقلیه و کارخانه های ایجاد می شود. پدیده اینورژن یا وارونگی 
دما باعث تشدید این پدیده می شــود. هرچه که هوا سردتر 
می شود ارتفاع لایه مرزی کاهش پیدا می کند؛ یعنی سطحی 
که آلاینده ها می توانند خارج شوند و اصطلاحا آلودگی تخلیه 

شود پایین تر می آید.«

بام لند تأییدیه ایمنی ندارد 
 رئیس کمیســیون برنامه و بودجه شــورای شهر تهران گفت: 
متأسفانه شــهرداری منطقه و شــرکت عمران تهاتر در زمان 
احداث بام لند  در دوره های پیشین مدیریت شهری نظارت لازم 
را نداشتند. به گزارش همشهری آنلاین، میثم مظفر با اشاره به 
ناایمن بودن مجموعه بام لند اظهار کرد: پروژه بام لند به عنوان 
یک پروژه BOLT میان شهرداری منطقه22 و شرکت بام شهر 
سبلان جهت ساخت یک مجموعه تفریحی، آموزشی، فرهنگی، 
توریستی با مساحت 17هزار مترمربع در سال93 آغاز شده است 
اما اکنون براساس کارشناسی انجام شده بالای 30هزار متر بنای 
مفید تجاری در 42هزار مترمربع زمین مجموعه بام لند ساخته 

شده و بالای 90درصد تجاری بهره برداری شده است.
او ادامــه داد: بنــا بود شــرکت بام شــهر ســبلان به عنوان 
مشــارکت کننده برای دریافت پروانه ســاخت از شــهرداری 
منطقه22 اقدام کند اما این پروانه هیچ وقت صادر نشده و متعاقبا 
این پروژه پایان کار نیز ندارد. برای صدور پروانه ساختمانی باید 
بخشی از نقشه ها به تأیید سازمان آتش نشانی برسد، ولی برای 
این مجموعه بازدید توسط آتش نشانی و تأیید انجام نشده، البته 
شرکت بام شهر سبلان مدعی است که این مسائل رعایت شده اما 
چون مرجع مربوطه، تأییدیه نداده ، مورد تردید است. پرونده هم 

سال ها در کمیسیون ماده100 در حال رسیدگی است.

 علی نصیری 
 رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت 

بحران شهر تهران 
در پی درخواســت شــهردار همدان و به 
دستور شــهردار تهران 5دستگاه تانکر 
آبرسانی برای شهروندان همدانی ارسال 
و مسئولیت آبرسانی به بیمارستان های 
ایــن شــهر بــه شــهرداری تهــران محول 
شــد. این تانکر ها بــا هماهنگی مجمع 
شهرداران کلانشهرهای ایران و معاونت 
خدمــات شــهری و ســازمان پســماند 
شهرداری تهران اعزام شدند و آبرسانی 
بــه بیمارســتان های شــهید بهشــتی، 
بعثت، آتیه، فاطمیه و قلب فرشچیان 

همدان را انجام می دهند. 

 مهدی هدایت 
 سرپرست سازمان نوسازی شهر 

تهران
برنامه ریــزی بــرای ســاخت ۴۰۰واحــد 
مســکونی در قالــب قــرارگاه جهــادی 
تأمیــن مســکن در منطقــه۱۷ انجــام 
شــده اســت. با هماهنگی هــای انجام 
شــده بــا شــهرداری و شــریک پــروژه، 
عملیات اجرایی این پروژه مسکونی در 
روزهای آتی آغاز خواهد شد. با توجه به 
درخواست شهروندان منطقه۱۷ درباره 
کمبــود بــازار میــوه و تره بار، بخشــی از 
زمین متعلق به ســازمان نوسازی شهر 
تهران در این منطقه برای ساخت بازار 
میوه و تره بار و  پارکینگ، درنظر گرفته 

می شود.

رئیــس کمیتــه خدمات شــهری ســتاد 
اربعیــن حســینی شــهرداری تهــران 
گفــت: مقــرر شــده تا امــکان اســکان 
۱5هــزار نفــر زائــر را در مرزهــا و کشــور 
عــراق بــا برپایــی چادرهــا فراهــم کنیم 
کــه بر ایــن اســاس ۱۰هــزار اســکان در 
نجف و کربلا و 5هزار اسکان نیز در مرز 
ایجاد می شود. کامران زنگیشه افزود: 
شهرداری تهران در اسکان زائران تنها 
وظیفه برپایــی چادرهــا و تامیــن پتو را 
برعهده دارد کــه در برپایی چادرها نیز 
نیروهای سازمان بهشت زهرا در مرز و 
عتبات عالیات کمک می کنند. هزار و 
۳۰۰نفر از پاکبانان شهرداری تهران  به 

۴ نقطه مرزی اعزام می شوند.

15000
نفر

سرپرســت ســازمان ســیما، منظــر و 
فضــای ســبز شــهری شــهرداری کــرج 
گفت: پــارک ۱۷۰5هکتاری محیط بان 
در حال آماده ســازی برای نگهــداری از 
حیوانات گوشتخوار است . رمضانعلی 
پوررســتمی بــا اشــاره بــه اینکــه بــرای 
ســاخت ایــن پــارک ۲۰میلیــارد تومان 
هزینه شــده اســت، افزود:  ایــن پارک 
به صورت یــک اکو پارک خــاص حیات 
وحــش در زمین هــای شــمالی حصــار 
کــرج تــا تونــل بیلقــان در دســترس 
گردشگران قرار گرفته و حدود ۷5رأس 
حیوانــات علفخوار بــرای رهاســازی در 
آن خریــداری شــده اســت. ســاخت 
مکان هایی برای حیوانات گوشــتخوار 

نیز در دست اجرا قرار دارد.

1۷05
هکتار

 آغاز تحولات
 در لایه مدیران شهرداری

شــهردار تهــران، سرپرســت جدید شــرکت 
بهره برداری مترو و مدیرعامل ســازمان بهشت 
زهرا)س( را منصوب کرد. بــه این ترتیب حامد 
عباسی نامی، به عنوان سرپرســت و عضو هیأت 
مدیره شرکت بهره برداری راه آهن شهری تهران و 
حومه و محمدجواد تاجیک، به عنوان مدیرعامل 
جدید سازمان بهشــت زهرا)س( و شهردار حرم 

مطهر امام خمینی)ره( کار خود را آغاز می کنند.
سخنگوی شــهرداری تهران نیزدر این باره گفت: 
»همزمان با نخســتین ســالگرد مدیریت جدید 
شهری، تحول در مدیران ارشد به طور جدی از طرف 
شــهردار پایتخت پیگیری می شود. این تغییرات 
در مرحله اول در لایه مدیران عامل ســازمان ها و 
شــرکت ها با اولویت اصلی ترین مطالبه مردم که 
حمل ونقل شــهری اســت، اتفاق خواهد افتاد.« 
عبدالمطهر محمدخانی افزود: »یکــی از تدابیر 
شــهردار تهران صدور احکام یک ساله برای همه 
معاونان، روسای ســازمان ها و شهرداران مناطق 
بود تا تمدید آن منوط به ارزیابی و بررسی جدی 
عملکرد آنهــا، میزان موفقیــت در تحقق اهداف 
مدیریت شهری، مطالبات مردم و حل مشکلات 
شــهر باشــد. تغییرات پیش رو براســاس نتایج 
کمیته های ارزیابی و به پیشنهاد معاونان حوزه های 
مربوطه به شــهردار اســت. البته ایــن تغییرات 
به هیچ وجه به معنای زیر ســؤال بردن همکارانی 

که در این عرصه تاکنون فعالیت کردند، نیست.«

نقل قول خبر

عدد خبر

نظارت

 خبر

محمد سرابی؛ روزنامه نگارگزارش2

3نتیجهایجادشاخهغربیبزرگراهیادگارامام)ره(

کاهش آلودگی هواکاهش مصرف سوختکاهش مسیر

۳ سال زمان برای تکمیل طرح توسعه 
بزرگراه یادگار امام)ره( تا بزرگراه شهید 

بروجردی درنظر گرفته شده که فاز نخست 
آن تا 2سال آینده تکمیل می شود.

 در عملیات اجرایی، ادامه بزرگراه یادگار امام)ره( در شاخه غربی از پادگان جی ادامه پیدا می کند، به میدان فتح می رسد و بعد از بزرگراه فتح به بلوار بهار و بعد از آن 
به بزرگراه شهید بروجردی متصل می شود. بزرگراه یادگار امام)ره( در نهایت به بزرگراه آزادگان و ابتدای بزرگراه تهران - ساوه می رسد.

تنها بزرگراهی که می تواند محور شمالی- جنوبی را در غرب و جنوب غربی پایتخت 
شکل دهد، بزرگراه یادگار امام)ره( است. به عبارتی بزرگراه یادگار امام)ره( در غرب 

تهران عملکردی مشابه بزرگراه امام علی)ع( در شرق تهران پیدا خواهد کرد.

۶دستگاه پل در محدوده شاخه غربی 
بزرگراه یادگار امام)ره( ساخته می شود که 

با رمپ ها و کندروها 10کیلومتر مسیر سازی  
ایجاد می کند.

1۷کیلومتر طول پروژه بزرگراه یادگار امام)ره( از 
تقاطع چمران تا میدان جی است که در این نقطه 

به دلیل وجود پادگان جی ارتش و سوله های وزارت 
آموزش و پرورش، بزرگراه متوقف شده است.

2میلیون مترمکعب خاکبرداری و خاکریزی در این 
پروژه انجام می شود؛ زیرا بزرگراه یادگار امام)ره( در تراز 

منفی یک ادامه پیدا می کند و این حجم خاکبرداری و 
خاکریزی در پروژه طرح توسعه انجام می شود.

بزرگراه یادگار امام)ره( شاخه جنوبی نیز 
دارد و به دلیل معارضان ملکی ریزدانه ای 

که دارد، فعلا در اولویت نیست.

قرارگاه خاتم الانبیا به عنوان پیمانکار 
این پروژه درنظر گرفته شده است.

با تکمیل این پروژه شهروندان به راحتی می توانند از 
فرودگاه مهرآباد به فرودگاه امام)ره( بروند.

فرودگاه مهرآباد باعث شده تا بزرگراه هایی 
مانند شهیدستاری و شهید باکری بعد از 

رسیدن به این پهنه نتوانند امتداد پیدا کنند.

۹.2کیلومتر طول قسمتی است 
که در طرح توسعه و تکمیل 

بزرگراه یادگار امام)ره( به این 
بزرگراه افزوده می شود.

200هزار مترمکعب بتن ریزی در 
این پروژه انجام و حدود 15هزار 

تن میلگرد و فولاد استفاده 
می شود.
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افزایش انضباط مالی دولت
طبق آمار بانک مرکزی سرعت رشد پایه پولی کاهش یافته است

بانک مرکزی اعلام کرد: به دلیل افزایش انضباط پولی دولت و 
اجرای سیاست های نظارتی سرعت رشد پایه پولی و نقدینگی 
به طور قابل ملاحظه ای کمتر شده است. انتظار می رود آثار این 

رویداد ظرف ماه های آینده در نرخ تورم منعکس شود.
به  گزارش همشهری، طبق اصول علم اقتصاد، اصلی ترین عامل 
تورم، رشد پایه پولی و حجم نقدینگی است. آنطور که اقتصاددانان 
می گویند و روســای بانک مرکــزی هم بارها تأکیــد کرده اند 
بی انضباطی مالی دولت ها اصلی ترین عامل رشــد نقدینگی در 
طول سال های گذشته بوده و همین عامل به ایجاد یک تورم پایدار 
و 2رقمی در اقتصاد ایران منجر شده؛ به طوری که بیش از نیم قرن 
است که اقتصاد ایران با تورم های بالا مواجه است و این موضوع 
به یک بیماری مزمن در اقتصاد ایران تبدیل شده است. به زعم 
تحلیلگران، گام نخست برای کنترل حجم نقدینگی و جلوگیری 
از رشد پایه پولی، انضباط مالی دولت است زیرا رویه دولت های 
قبلی به  طور مداوم به خلق پول و افزایش ضریب فزاینده پول منجر 
شده بود که در چنین شرایطی مهم ترین چالش بانک مرکزی در 
دولت جدید کاهش سرعت رشــد نقدینگی بود تا از این طریق 
بتواند تورم را مهار کند. حالا آنطور که بانک مرکزی در تازه ترین 
گزارش خود اعلام کرده است سرعت رشد پایه پولی و نقدینگی به 

 شکل قابل توجهی کاهش یافته است.

کاهش سرعت رشد پایه پولی
بانک مرکزی اعلام کرده است روند رشــد 12ماهه پایه پولی 
از 42.6درصد در پایان تیرماه1400 بــه 26.2درصد در پایان 
تیر ماه سال1401 رسیده است. به این معنی که سرعت خلق 
پول جدید کاهش یافته، زیرا پایه پولی، پول پرقدرتی است که 
هرگونه افزایش در آن به افزایش چندبرابری ضریب فزاینده پولی 
و افزایش عرضه پول و در نهایت تورم منجر می شود. آنطور که 
بانک مرکزی اســتدلال کرده علت این کاهش رشد پایه پولی 
رویکرد انضباط گرایانه دولت و سیاست های پولی و نظارتی فعال 
بانک مرکزی بوده که موجب شده است سرعت رشد پایه پولی 

به طور قابل ملاحظه ای کاهش یابد.
کاهش سرعت رشد پایه پولی همچنین به کاهش سرعت رشد 
نقدینگی منجر شده است. آمار ها نشان می دهد در پایان تیر ماه 
امسال حجم کل نقدینگی به 5250هزار میلیارد تومان رسیده 
است که نسبت به پایان سال1400 معادل 8.6درصد رشد نشان 
می دهد. این در حالی است که سرعت رشد نقدینگی در دوره 
مشابه سال قبل 9.9درصد بوده که نشان می دهد سرعت رشد 
نقدینگی 1.3درصد افت کرده است؛  همچنین، رشد 12 ماهه 
نقدینگی در دوره منتهی به پایان تیرماه1401 نسبت به رشد 
دوره مشابه ســال قبل 39.4درصد بوده که معادل 4.5واحد 

درصد کاهش نشان می دهد.

دلایل کاهش سرعت رشد پایه پولی
طبق گزارش بانک مرکزی پایه پولی در پایان تیرماه سال1401 
با رشــدی معادل 8.1درصد نســبت به پایان ســال1400 به 
653هزار میلیارد تومان رسیده و این در حالی است که میزان 
رشد پایه پولی در دوره مشابه سال قبل رقمی معادل 12.8درصد 
بوده اســت. عامل اصلی تغییرات پایه پولــی در پایان تیر ماه 
سال1401 نسبت به پایان ســال قبل، خالص مطالبات بانک 
مرکزی از بخش دولتی با سهمی فزاینده معادل 8.6واحد درصد 
در رشــد پایه پولی بوده اســت. مهم ترین عامل افزایش سهم 
متغیر مزبور در رشــد پایه پولی، کاهش سپرده های دولت نزد 
بانک مرکزی ناشی از اجرای طرح مردمی سازی توزیع عادلانه 
یارانه ها بوده است. یکی از تحولات مثبت شکل گرفته درخصوص 
رابطه مالی دولت و بانک مرکزی که عمدتا به رویکرد منضبطانه 
دولت سیزدهم ارتباط می یابد، اتکای بیشتر دولت به منابع خود 
و استفاده حداقلی از منابع حساب تنخواه گردان خزانه بوده است.

دومین عامل تغییرات پایه پولی در پایان تیر ماه ســال1401 
نسبت به پایان سال قبل، مطالبات بانک مرکزی از بانک ها بوده 
که با 20.5درصد افزایش نســبت به پایان ســال قبل، سهمی 

فزاینده معادل 5واحد درصد در رشد پایه پولی داشته است.
سایر اجزای پایه پولی، واجد نقش کاهنده در رشد پایه پولی در 
تیرماه سال1401 بوده اند؛ به طوری  که سهم خالص سایر اقلام 
بانک مرکزی و خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی در رشد 
پایه پولی در دوره مذکور به ترتیب معــادل 4.9- و 0.6- واحد 
درصد بوده  است. مهم ترین دلیل کاهش سهم خالص سایر اقلام 
بانک مرکزی در رشد پایه پولی در پایان تیر ماه1401، سیاست 
بانک مرکزی در کاهش حجم عملیــات بازار باز در قالب توافق 
بازخرید )ریپو( و فروش اوراق بدهــی دولت به منظور کاهش 
تزریق نقدینگی و با هدف کاهش اثرات پولی ناشی از اجرای طرح 

مردمی سازی توزیع عادلانه یارانه ها بوده است.

اوراق بهادار راه درمان صنعت خودرو
آنطورکه سعید اسلامی بیدگلی، دبیرکل 
کانون نهادهای سرمایه گذاری می گوید: 
گام بعدی بورس کالا پس از رونق معاملات 
فیزیکی خودرو، می بایست راه اندازی بازار 
مالی و معاملات اوراق خودرو باشد. بدون شک عرضه فیزیکی 
خودرو در بورس کالا راه حل مناســبی برای ایجاد شفافیت در 
صنعت خودرو اســت با این حال همانطور که دبیرکل کانون 
نهاد های ســرمایه گذاری هم تأکید کــرده معاملات خودرو 
در بــورس کالا با اســتفاده از اوراق بهــادار می تواند به حذف 
قیمت گذاری دســتوری در این صنعت کمک کند زیرا فروش 
اوراق بهادار مبتنی بر خودرو در بورس کالا می تواند به کشــف 
قیمت محصولات این شرکت ها به صورت رقابتی و واقعی سازی  
قیمت ها منجر شود، موضوعی که اتفاقا با کارکرد بورس ها نیز 
هم خوان تر است. قیمت گذاری دســتوری در طول سال های 
گذشته همیشه موجب شــده خودروسازها محصولات خود را 
کمتر از هزینه تمام شده تولید بفروشند و این موضوع تاکنون 
125هزار میلیارد تومان زیان به خودروســازان داخلی تحمیل 
کرده اســت. فروش اوراق بهادار مبتنی برخــودرو همچنین 

می تواند به تامین مالی خودروسازها کمک کند.

راز خودروهای قاتل
  خبر: سردار تیمور حســینی، جانشین رئیس 
پلیس راهنمایی و رانندگی، نقش ایمنی خودرو در 
تصادفات رانندگی را بی بدیــل می داند و می گوید: 
تجهیز خودرو به سیستم های اکتیو مانند سنسورهای 
تشخیص مانع، تا 70درصد از وقوع تصادف جلوگیری 
می کند و تجهیز خودرو به سیستم غیرفعال مانند 
بدنه و ستون محکم نیز از جان سرنشینان در تصادف 

احتمالی محافظت خواهد کرد.
  نقد: صنعت خودروســازی دنیا در حال تولید 
محصولات نسل پنجم و حرکت به سمت خودروهای 
سبز، هوشمند و خودران اســت؛ اما در ایران هنوز 
به واســطه غیررقابتی بودن تولید و بــازار خودرو، 
همچنان محصولات نسل ســوم به مشتری عرضه 
می شود. یکی از مسائل جدی در این حوزه مدیریتی 
اســت زیرا بازار خودروی ایران رقابتی نیست و در 
نتیجه صاحبــان صندلی های لــرزان مدیریت در 
صنایع خودروسازی داخلی چندان در اندیشه ارتقاي 

کیفیت و حفظ رضایت مشتری نیستند. 

چهره روز

نقد  خبر

پول

پس از انتشار مشکوک و غیرمعمول 

گزارش
گزارش تحقیــق و تفحص از فولاد 
مبارکه اصفهان که به ابزاری برای 
سیاه نمایی و تخریب نظام جمهوری اسلامی تبدیل 
شد، موضع گیری سنجیده و قاعده مند قوای سه گانه 
از بیراهه رفتن فساد ســتیزی و نظارت بر بنگاه های 
بزرگ اقتصادی جلوگیری کرد و تحقیق و تفحص را 

به ریل اصلی برگرداند.
به گزارش همشهری، تهیه گزارش، یکی از مراحل 
میانی تحقیق و تفحص محسوب می شود که در ادامه 
باید در دستگاه قضایی بررسی و اثبات شده و ضمن 
دریافت دفاعیه و توضیحات افراد مرتبط با تحقیق 
و تفحص، رسیدگی ماجرا در محکمه و صدور حکم 
در دستور کار قرار بگیرد. در مورد گزارش تحقیق و 
تفحص از فولاد مبارکه، مســئله اینجا بود که متن 
گزارش محرمانه، حتی قبل از رســیدن به دســت 
مسئولان دولتی منتشر شد و با اشتباه هایی فاحش، 
مبنای قضاوت قرار گرفت. این در حالی اســت که 
محمدجواد حاجی حســینی، معاون حقوقی و امور 
مجلس وزارت صنعت، معدن و تجارت به همشهری 
می گوید: این گزارش نتیجه مرحله تحقیقات بوده 
که به صورت مهروموم شده برای مسئولان و مراجع 
ذیصلاح ارسال شده و به واسطه بحث اثباتی ماجرا، 
باید در قوه قضاییه بررسی شــود تا بتوان برای آن 

رأی صادر کرد.

 مرز میان تخلف و اختلاس
تحقیق و تفحــص از فــولاد مبارکــه اصفهان از 
اسفند 1399 و با صدور احکام اعضای هیأت تحقیق 
و تفحص توســط رئیس مجلس، آغاز شد و در آخر 
مردادماه امســال متن اولیه گزارش تحقیقاتی آن 
به صورت مشکوک در رســانه ها و فضای مجازی به 
انتشار رسید. این گزارش، نتایج اولیه کار بزرگی بود 
که با بررسی بیش از 300هزار سند در فولاد مبارکه 
و زیرمجموعه های این شــرکت بزرگ تدوین شده 
بود و باید برای اثبات، بررســی فنی و اخذ دفاعیات 
به دست قوه قضاییه برسد؛ اما در میانه راه این سند 
محرمانه به انتشار عمومی رسید و در همان برخورد 
اول نیز دستمایه تخریب نظام و سیاه نمایی در مورد 
مبارزه ضد فساد شد. نکته قابل تأمل از برداشت های 
اولیه از گزارش تحقیق و تفحص از فولاد این بود که 
از همان ابتدا، تخلف 91هزار و 734میلیارد تومانی 
تجمیع شــده در این گزارش بــه اختلاس 92هزار 

میلیارد تومانی تبدیل شــد؛ درحالی که  این تغییر 
تعبیر، خلاف محتوای این گزارش غیررسمی بود. در 
ادامه سازمان حسابرسی کل کشور نیز به این موضوع 
واکنش نشان داد و به عنوان نمونه اعلام کرد: برخی 
از این تخلفات مانند واریز نشدن 808میلیارد تومان 
سود ســهام ایمیدرو در مهلت مقرر هیچ تناسب و 
سنخیتی با فساد و اختلاس ندارد و حتی در مواردی 
مانند خرید ســهام خزان، اصــلا تخلف نیز صورت 

نگرفته است.

هماهنگی 3قوه برای تحقیق و تفحص
در شرایطی که سوءتعبیر از گزارش تحقیق و تفحص 
مجلس از فولاد مبارکه از تخلــف به اختلاس نقل 
فضای مجازی بود، رئیس جمهور، هرگونه سخن یا 
اقدامی که باعث ناامیدی و کاهش اعتماد مردم شود 
را خط قرمز دولت دانســت و  از مسئولان خواست 
موضوعات بین دستگاهی را فورا حل وفصل کنند و 
نتیجه اقدامات انجام شده را به اطلاع مردم برسانند. 
همچنین مجلــس نیز تلاش کرد جلــوی انحراف 
موضوع را بگیرد. این موضوع در صحن علنی مجلس 
نیز مطرح شد و در ادامه محمدباقر قالیباف، رئیس 
مجلس در صفحه مجازی خود نوشت: »راه صحیح 
مبارزه با فســاد، ورود تخصصــی و قانونی به نقاط 
آسیب پذیر است. شرکت های خصولتی مثل فولاد 

مبارکه سال ها حیاط خلوت بوده اند و حالا باید شفاف 
شوند. البته مجلس فهرســتی از این تفحص علنی 
نکرده و با اعلام مصادیق قبل از رســیدگی قضایی 
مخالف است. برخورد سیاسی، مبارزه با فساد را به 
حاشیه می برد«. همچنین حسین میرزایی، رئیس 
کمیته تحقیق و تفحص از فولاد مبارکه اصفهان نیز 
اعلام کرد: متنی که در فضای مجازی مطرح شده را 
قابل استناد نمی دانیم؛ چراکه از جانب هیأت تحقیق 
و تفحص منتشر نشــده بود. او دوم مردادماه یعنی 
چند روز بعد از انتشــار نســخه غیررسمی گزارش 
تحقیق و تفحص، از تهیه متن اصلی گزارش و ارسال 
آن برای ریاست مجلس به منظور ارائه به قوه قضاییه 
خبر داد. پیرو همین تحولات بود که غلامحســین 
محسنی اژه ای، رئیس قوه قضاییه نیز دستور ویژه 
رســیدگی به این گزارش را صادر کــرد تا پیگیری 
تخلفات فولاد مبارکه اصفهان در ریل قانون و به دور 

از غوغا آفرینی و سیاه نمایی ادامه پیدا کند.

برخورد بدون تعارف با تخلف
معاون حقوقــی و امــور مجلــس وزارت صنعت، 
معدن و تجارت نیز با اشــاره به انتشــار غیررسمی 
گزارش محرمانه تحقیق و تفحص از فولاد مبارکه، 
به همشــهری گفت: این گزارش در مسیر قانونی 
پیگیری می شود و این فرایند با حفظ حریم و حرمت 

افراد خواهد بود تــا اصل ماجــرا در محکمه مورد 
رسیدگی قرار بگیرد. محمدجواد حاجی حسینی در 
جریان بازدید از تحریریه همشهری، افزود: تحقیق و 
تفحص از فولاد مبارکه، کار بزرگی است که یک گروه 
حقوقی و قضایی با تجربه برای آن تجهیز شده و نتیجه 
نهایی آن نیز یک گزارش محرمانه است که باید در 
قوه قضاییه بررسی شود و بحث اثباتی دارد. به گفته 
او، اسامی مورد اشاره در گزارش، حتما دفاعیه هایی 
دارند که باید در محکمه به آن رسیدگی شود و بعد از 
آن نتایج منتشر خواهد شد. حاجی حسینی با اشاره 
به موضع گیری وزیر صنعت، معدن و تجارت در مورد 
گزارش منتشر شده از تحقیق و تفحص فولاد، گفت: 
وزیر اعلام کرد که با هر تخلفی به شــدت برخورد 
خواهد شد و رئیس جمهوری نیز این موضع گیری 
را تأیید کرد؛ اما اظهارنظر در شرایط فعلی زود است 
و باید منتظر بررسی های تخصصی بود تا اگر کسی 
خلافی مرتکب شده باشد، طبق قانون و در راستای 
فساد ستیزی با آن برخورد شود. معاون حقوقی و امور 
مجلس وزارت صنعت، معدن و تجارت معتقد است: 
اتفاقاتی نظیر آنچه در تحقیق و تفحص فولاد مبارکه 
به وقوع پیوسته، از یک سو ناشی از ضعف در نظارت 
پیشگیرانه و از سوی دیگر به واسطه مشکلات روند 
خصوصی سازی است که باید هم در بحث نظارت و 

هم در بحث خصوصی سازی برطرف شود.

بازگشت تفحص فولاد به ریل قانونی
قوای سه گانه از به حاشیه رفتن فسادستیزی جلوگیری می کنند
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 اداره ثبت احوال کشور اعلام کرده 

کــه بــرای بیــش از 12هــزار و گزارش
800کودک با مــادر ایرانی و پدر 
غیرایرانی شناسنامه صادر شــده و 8هزار نفر برای 
دریافت شناســنامه اقدام کرده اند. براساس اعلام 
محمدباقر عباســی، معاون امور هویتی و حقوقی 
سازمان ثبت احوال کشــور، پس از تأیید اداره امور 
اتباع، شناسنامه برای این افراد، طی 48ساعت صادر 
می شود. چالش اما بر سر تأیید اداره امور اتباع است. 
فعالان حوزه کودکان و مهاجران که سال هاست در 
زمینه انتقال تابعیت از مادرایرانی به فرزندش فعالیت 
می کنند، می  گویند، روند تکمیل مدارک و تشکیل 
پرونده بســیار طولانی، کند و ســختگیرانه است. 
بسیاری از خانواده ها در هر مرحله، ممکن است بیش 
از یک سال معطل شــوند. استعلام ها بسیار زمان بر 
است و پرونده با معطلی بسیار زیادی بررسی می شود. 
بیشترین زمان هم برای تأیید نهادهای امنیتی است. 
با این همه ، رئیس اداره تابعیت و امور پناهندگان و 
مهاجرت وزارت امور خارجه تأکید می کند که مراجع 
امنیتی با هیچ کدام از درخواســت های ثبت شده، 
مخالفتی نکرده اند.  سال 85بود که ماجرای اعطای 
تابعیت به فرزندان دارای مادر ایرانی و پدر غیرایرانی، 
مطرح شد و با تصویب قانون، صدور شناسنامه برای 
این افراد کلید خورد؛ هر چند که فعالان اجتماعی این 
حوزه می گویند که براســاس آن قانون، با توجه به 
ضوابطی که درنظر گرفته شده بود، عملا امکان صدور 
شناسنامه برای این افراد وجود نداشت. در ادامه اما در 
سال 98، مجلس ماده واحده ای را تصویب کرد که 
براساس آن، فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با 
مردان غیرایرانی بتوانند شناسنامه ایرانی دریافت 
کنند. حالا اما کنشگران حقوق کودک و مهاجران، به 
چالش های صدور شناسنامه برای فرزندان مادران 

ایرانی اشاره می کنند.

روند تشکیل پرونده سختگیرانه است
سمیرا دماوندی، کنشگر حقوق کودکان است و از 
سال ها پیش در زمینه پیگیری برای شناسنامه دار 

کردن فرزندان مادران ایرانــی و پدران غیرایرانی 
فعالیت می کند. او به همشهری می گوید مهم ترین 
چالش برای صدور شناســنامه این افراد، تشکیل 
پرونده و استعلام های امنیتی است: »ایرادات زیادی 
به مدارکی که برای تشــکیل پرونده لازم اســت، 
گرفته می شود؛ مثلا در قانون برخی از موارد مجاز و 
قابل قبول است، اما در شیوه نامه ها موضوع دیگری 
مطرح می شود. این مســئله روند کار را بسیار کند 
می کند. از سوی دیگر، در برخی موارد، پدر غیرایرانی 
حضور ندارد. اگر کودکان سن کمی داشته باشند، 
مسئله حضانت مطرح می شود که مشکل ساز است؛ 
به همین دلیل اغلب این کودکان را تا رسیدن به سن 
بلوغ معطل می کنند و بعد برایشان شناسنامه صادر 
می شود؛ چراکه اگر پدر بیاید می تواند فرزندانش را با 
خود ببرد. در مواردی که فرزند دیگر کودک نباشد یا 
پدر و مادر با هم زندگی کنند، مشکل خاصی ایجاد 
نمی شود.« او می گوید در صدور شناسنامه و پیگیری 
روند حقوقی آن، بسیار ســلیقه ای عمل می شود. 
کارمندان اداره اتباع، با قوانین و آیین نامه ها آشنایی 
ندارند و مدت زمان زیادی برای عبور از هر مرحله 
لازم است. روند صدور شناسنامه از شهری با شهر 

دیگر متفاوت است.

درخواست بالا برای صدور شناسنامه از محله 
هرندی تهران

براساس اعلام او، اغلب تقاضا برای گرفتن شناسنامه 
برای فرزندان از سوی مادرانی مطرح می شود که 
همسرشان افغان اســت. البته مواردی از ازدواج 
با عراقی یا پاکســتانی هم وجــود دارد. دماوندی 
می گوید تقاضا برای گرفتن شناسنامه از سوی این 
خانواده ها در تهران و به ویژه در محله هرندی زیاد 
است. در این منطقه موارد زیادی خانواده های ایرانی 
وجود دارد که شناسنامه ندارند. او درباره افزایش 
تقاضا برای گرفتن شناسنامه از خانواده های مادر 
ایرانی یا به طور کلی افزایــش ازدواج در این گروه 
هم توضیح می دهد و می گوید که به نظر می رسد 
خانواده ها راحت تر از قبل، اجازه ازدواج دخترانشان 

با افراد غیرایرانی را می دهند، اما شاید نتوان به طور 
دقیق درباره آن نظر داد. به هر حال می توان ماجرای 
ازدواج ها را مدیریت کرد؛ چراکه براســاس قانون 
مرد یا زن ایرانی که بخواهد بــا غیرایرانی ازدواج 
کند، باید از اداره اتباع درخواست مجوز کند. این 
قانون همیشه وجود داشته اســت و در این میان 
مرد هیچ وقت نمی توانــد از تابعیــت زن ایرانی 
اســتفاده کند. او می گوید: »گزارشی نداشته ایم 
که نشــان دهد میزان ازدواج ها زیادشــده است، 
اما مثلا هم اکنون کارهای ســاختمانی در اطراف 
قشم زیادشده، کارگران افغان بیشتری هم به آنجا 
رفته اند و موارد ازدواج آنها با زنان ایرانی هم گزارش 
شده است؛ به هر حال این اتفاق می افتد و ربطی به 
قانون ندارد.« دماوندی به مدیریت کردن ازدواج 
این افراد اشــاره می کند و می گوید: »وزارت امور 
خارجه باید نظارت بیشتری بر روند عقد این افراد 
داشته باشد. به هر حال آنها نمی توانند به طور رسمی 
ازدواجشان را ثبت کنند. یکی از روحانیون افغان، 
خطبه عقد را می خواند و ازدواج تنها روی یک برگه، 
ثبت می شود. باید قانونی وجود داشته باشد که از 
همان ابتدا، مجوز یا مدرک قابل قبول تری برای این 
ازدواج ها صادر شود. آنها نباید بدون مجوز وزارت 

کشور، عقد کنند.«

سیستان و بلوچستان، بالاترین تقاضا را برای 
انتقال تابعیت دارد

پیمان حقیقت طلب، مدیر پژوهش انجمن دیاران 
است؛ انجمنی که در زمینه پیگیری های حقوقی 
مهاجران فعالیت می کند و یکی از موارد پیگیری 
هم ماجرای صدور شناسنامه و انتقال تابعیت از مادر 
ایرانی به فرزند اوست. او در گفت وگو با همشهری 
به چالش های پیش روی فرزنــدان خانواده های 
متشــکل از زنان ایرانی و مردان غیرایرانی در این 
زمینه می پــردازد. او هم روند تشــکیل پرونده را 
زمان بر و سخت گیرانه عنوان می کند و می گوید: 
»متقاضیان در اداره اتباع، برای تشــکیل پرونده 
اقدام می کنند. اگر براســاس شیوه نامه ها، پرونده 

تکمیل باشــد، اداره اتباع از ثبت احوال در ارتباط 
با اصالت شناسنامه مادر استعلام می گیرد. بعد از 
آن پرونده به نهادهای امنیتی فرســتاده می شود 
تا استعلام آن گرفته شود. این روند در هر مرحله 
چندین ماه طول می کشد. گاهی تشکیل پرونده با 
توجه به مدارکی که درخواست می شود بیش از یک 
سال زمان می برد. به همه اینها باید یک محدودیت 
دیگر را هم اضافه کــرد و آن اینکه، اگر مادر حین 
تولد فرزندش شناسنامه نداشته باشد و بعد از تولد 
فرزندش صاحب شناسنامه شده باشد، هیچ وقت 
نمی تواند تابعیت را به فرزندش منتقل کند و این 

خود مسئله دیگری ایجاد کرده است.«
حقیقت طلب با اشــاره به آمار صدور شناســنامه 
برای 12هزار و 800نفر که از ســوی معاون امور 
هویتی و حقوقی سازمان ثبت احوال اعلام شده ، 
می گوید: »این 12هزار نفــر از مراحل قبلی عبور 
کرده و در نهایت موفق به گرفتن شناسنامه شده اند. 
اینکه گفته می شود یک هفته ای شناسنامه صادر 
می شود، درست اســت، اما تا به آن مرحله برسد، 
ممکن است چندین ســال زمان ببرد.« براساس 
اعلام این پژوهشــگر، قبل از ســال 98 قانون به 
این صورت بود که متقاضیان شناسنامه بین 18تا 
19سالگی می توانســتند برای گرفتن شناسنامه 
اقدام کنند و بعد از آن دیگر، هرگز نمی توانستند. 
او ادامــه می دهد: »در قانون قبلــی هم صدور هر 
شناسنامه فرایندی 4-۳ ساله داشت، اما در قانون 
جدید، این محدودیت برداشته شده و از بدو تولد 
می توان برای گرفتن شناســنامه تقاضا کرد. اما با 
اینکه فرایند قانونی صدور شناسنامه نسبت به قانون 
قبلی بسیار آسان تر شده، در عمل باز هم شاهد به 
طول انجامیدن صدور شناسنامه برای متقاضیان و 
تعیین تکلیف آنها هستیم.« به گفته حقیقت طلب، 
بیشــترین متقاضیان دریافت شناسنامه و انتقال 
تابعیت ایرانی از مادر به فرزند، به ترتیب مربوط به 
استان های سیستان و بلوچستان، تهران و مشهد 
اســت. درواقع نیمی از تقاضاها متعلق به استان 

سیستان و بلوچستان است.

هزارتوی»ایرانیشدن«
ثبت احوال اعلام می کند بیش از 12هزار و 800شناسنامه برای کودکان دارای پدر غیرایرانی صادر شده، اما فعالان اجتماعی  

می گویند روند پیگیری ها طولانی، سخت و نفس گیر است

رئیس کل سازمان نظام پزشکی: پزشکان رغبتی به تحصیل در برخی رشته ها ندارند و امسال هم هیچ کس متقاضی جراحی قلب نبوده است 
کسی نمی خواهد جراح قلب شود

 امسال هیچ داوطلبی متقاضی رشته جراحی قلب در 

سلامت
کشور نبوده است. این خبر را محمد رئیس زاده، رئیس کل 
سازمان نظام پزشکی کشور در پیش از خطبه  نمازجمعه 
این هفته تهران اعلام می کند و نســبت به وضعیت نامناســب برخی 
رشته های پزشکی و بی رغبتی پزشکان برای تحصیل در برخی تخصص ها 
هشدار می دهد. به گفته رئیس زاده وجود برخی مشکلات نظیر بی توجهی 
به کسب وکار پزشکان جوان، نیروهای طرحی، استعدادها و هجمه های 
گاه و بیگاه رسانه ای برای جامعه پزشــکی باعث شده برخی رشته های 
تخصصی و فوق تخصصی با چالش های اساسی مواجه شوند و ممکن است 
در آینده فارغ التحصیلی از این رشته ها نداشته باشیم: »تخصص جراحی 
قلب در سال جاری 18 نفر ظرفیت داشت اما هیچ کس متقاضی نشد. در 
کل کشور هم فقط 2فارغ التحصیل جراحی اطفال داریم نتیجه این کار این 
است که در چند سال آینده پزشکی نخواهیم داشت. بر این اساس مجبور 
می شویم برای برخی درمان ها با چندبرابر هزینه، عزیزان را به خارج از 
کشور بفرستیم یا با یک عقبگرد 40ساله واردات پزشک از هند، پاکستان 
و فیلیپین داشــته باشــیم.« رئیس زاده ادامه می دهد: »پس از انقلاب 
جمعیت پزشکان 12برابر و سرانه پزشــک بیش از 5.5برابر رشد کرد. 
هم اکنون بیش از 50هزار دانشجوی پزشکی و حدود 15هزار دانشجوی 
داراي تخصص داریم. در امتحان پیش رو حدود 414۳متخصص و حدود 
۳۷8فوق تخصص فارغ التحصیل خواهند شد. در بسیاری از رشته های 
پزشکی وضع ما در دنیا مثال زدنی است. در 2 سال کرونا جراحان قلب 
اطفال ما ۶۳عمل پیوند قلب اطفال انجــام دادند که از این حیث در این 

محدوده زمانی در دنیا رتبه نخست را به دســت آوردیم. بیش از ۶هزار 
دانشجوی پزشکی از بیش از ۶0کشور آفریقایی، اروپایی و آمریکایی هم با 
هزینه خود در دانشگاه های پزشــکی ایران در حال تحصیل هستند.« 
رئیس زاده با بیان اینکه در حوزه دانش و فناوری سلامت وضعیت بسیار 
مطلوبی با توجه به اسناد برقرار اســت اما برای ارائه خدمات بهداشت و 
اقتصاد سلامت نقصان وجود دارد، عنوان می کند: »نمایندگان مجلس 
درباره نقصان های ارائه خدمات که ناشی از سیاست نادرست یا اجرانشدن 

سیاست درست است، خلط مبحث می کنند و آنها را به پای جامعه پزشکان 
می نویسند. افرادی  که باید سند را اجرا کنند و نمی کنند، مطالبه گر شدند 
اما ما مدعی هستیم که در دولت، مجلس و شورای عالی انقلاب فرهنگی، 
قوانین درست اجرا نشده و باعث شده گرفتاری پیش بیاید.«  او با بیان اینکه 
ما هشدار می دهیم و گوشزد   و اعلام می کنیم اما درمان آن با مسئولان 
است، تأکید کرد: »چون ما متهم به تعارض منافع شدیم بنابراین فقط 

هشدار می دهیم و خود مسئولان باید آن را تحلیل کنند.«

جزئیات کمک هزینه ازدواج 
کمک هزینه ازدواج به کســانی پرداخت خواهد شد که به  مدت 
5سال قبل از تاریخ ازدواج، حداقل ۷20روز سابقه کار و پرداخت 
حق بیمه داشته باشــند. این خبر را مهدی شکوری، مدیرکل 
امور بیمه شدگان سازمان تامین اجتماعی اعلام   و درباره کمک 
هزینه ازدواج توضیحاتی ارائه کرد. او گفت: »بیمه شدگان تأمین 
اجتماعی درصورت داشتن 2سال سابقه بیمه پردازی )در هنگام 
ازدواج اول( هدیــه ازدواج را دریافت می کنند؛ این اعتبار معادل 
یک ماه حقوق مبنای کسر حق بیمه اســت. درصورتی که زن 
و شوهر هر دو بیمه شــده تأمین اجتماعی باشــند، این هدیه 
بلاعوض به زوجین )یعنی هر دو نفر( پرداخت می شود. به موجب 
قانون تأمین اجتماعی نیز این کمک هزینــه به عنوان هدیه به 
بیمه شدگان اجباری واجد شرایط )که برای نخستین بار ازدواج 
می کنند( پرداخت می شود.« به گفته شکوری به  منظور دریافت 
این کمک هزینه همچنین در تاریخ ازدواج، رابطه اســتخدامی 
بیمه شده با کارفرما نباید قطع شده باشد؛ ازدواج نیز باید دائم و 
در دفتر رسمی ازدواج به ثبت رسیده باشد. او درباره اینکه تکلیف 
بیمه شــدگان واجد شــرایط که پیش از این طرح ازدواج کرده 
باشند، چیست هم بیان کرد: »بیمه شدگان تامین اجتماعی که 
در سال های گذشته ازدواج کرده و در زمان ازدواج، واجد شرایط 
بوده و کمک هزینه ازدواج را نیز دریافت نکرده باشند، می توانند 
برای دریافت این اعتبار اقدام کنند. برای ارائه درخواست دریافت 
کمک هزینه ازدواج هم نیازی به مراجعه به شعب و کارگزاری های 
تامین اجتماعی نیست و این خدمت از طریق سامانه غیرحضوری 

سازمان ارائه خواهد شد.«/ ایرنا 

فاکتور پیشگیری از موج جدید کرونا 
در پاییز

بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت با خطرناک  ارزیابی کردن رفتار 
ویروس کووید-19در فصل سرما، واکسن  و رعایت پروتکل ها را 
عامل جلوگیری از وقوع یک پیک دیگر بیماری در کشور عنوان 
کرد. عین اللهی در سفر به سمنان و در جمع خبرنگاران با اشاره 
به بهبود نسبی شرایط کرونا در روزهای اخیر و افزایش نیافتن 
مبتلایان و موارد فوتی در کشور گفت: »وضعیت کووید-19 در 
دو، سه هفته اخیر تقریبا ثابت مانده و چه در مبتلایان و چه در 
موارد فوتی با افزایش جدی مواجه نبوده ایم. اما با توجه به نزدیک 
بودن فصل ســرما و بازگشایی مدارس و دانشــگاه ها در اواخر 
شهریور و اوایل مهر انتظار می رود برای جلوگیری از یک پیک 
دیگر سطح رعایت پروتکل ها افزایش پیدا کند.« او همچنین 
توصیه کرد شهروندان برای کنترل بیماری نسبت به تزریق دوز 
یادآور اقدام کنند: »چنانچه ۶ ماه از تزریق آخرین واکسن افراد 
گذشته باید دوز یادآور خود را تزریق کنند. عموم مردم و خصوصا 
افراد سالمند، شهروندان دارای بیماری زمینه ای و آن دسته از 
شهروندان که دچار ضعف سیستم ایمنی هستند ، حتما نسبت 

به تزریق دوزها یادآور اقدام کنند.« 

6ویژگی تنها واکسن استنشاقی 
کرونا 

کمترین میزان آنتی ژن، کمترین مقدار تزریق، 1۷برابر افزایش 
میزان آنتی بادی، فعال کردن ایمنی مخاطی در قسمت فوقانی 
دستگاه تنفســی، ادجوانت اختصاصی بومی شده و کمترین 
عوارض ثانویه پس از تزریق از مهم ترین ویژگی های تنها واکسن 
استنشاقی جهان تولید است. سیدرضا بنی هاشمی، عضو هیأت 
علمی مؤسســه رازی با بیان این مطلب گفت: »واکسن داخل 
بینی رازی کووپارس تاکنون روی حدود 50هزار نفر آزمایش 
شده و نشــان دهنده افزایش میزان آنتی بادی به ویژه در ناحیه 
مخاطی است و پیشنهاد می شــود با توجه به محدودیت های 
واکسن به صورت تزریقی، این واکسن به عنوان دوز بوستر مصرف 
شود تا با فعال کردن سیستم ایمنی، علاوه بر بی ضرری، از انتقال 
ویروس نیز جلوگیری کند.« به گفته بنی هاشمی با ارائه مستندات 
لازم، مجلات مختلف جهان مانند ساینس  ایمونولوژی و لنست 
به واکسن داخل بینی مؤسسه رازی اشــاره کرده و مطالعات 
 frontiers in immunology  پیش بالینی آن هم در مجلــه
منتشر شده است. او درباره میزان تولید ماهانه این واکسن بیان 
کرد: »2سایت برای تولید این واکسن درنظر گرفته شده که در 
مجموع ظرفیت تولید ماهانه 25میلیون دوز را دارد. مدارک و 
مستندات این واکسن هم برای سازمان جهانی بهداشت ارسال 

شده و نیازمند طی کردن زمان لازم است.« / همشهری 

 تعداد جان باختگان 
تب کریمه کنگو بالا رفت

با فوت یــک مــرد ۳8ســاله بهبهانــی در اثر بیمــاری تب 
خونریزی دهنده کریمه کنگو CCHF، آمار فوتی های این بیمار 
به عدد ۷رسید. CCHF بیماری حاد تب دار و خونریزی دهنده 
اســت که از طریق گزش کنه، تماس با خون، ترشحات یا لاشه 
دام و انسان آلوده منتقل می شود. این بیماری علائم مشهودی 
در دام ها ندارد، اما در انسان باعث ایجاد بیماری شدید و گاهی 
کشنده می شود. مهم ترین راه جلوگیری از ابتلا به این بیماری 
رعایت پروتکل های بهداشتی، استفاده از دستکش هنگام تماس 
با گوشت، نگهداری گوشت حداقل 24ساعت در دمای صفر الی 
4درجه سانتی گراد و خرید گوشت از فروشگاه های مجاز است. 
بهزاد امیری، رئیس گروه مدیریت بیماری های قابل انتقال بین 
انسان و حیوانات در وزارت بهداشت ، آمار ابتلا به این بیماری از 
ابتدای سال  جاری را ۶۷مورد اعلام کرد و گفت: »در مناطقی که 
میزان بروز بیماری بیشتر است، افراد باید تا حد امکان از   گزش 
کنه ها جلوگیری کنند. عمده موارد ابتلا هم در صنف هایی است 
که به نوعی با دام های آلوده به ویــروس مواجه بوده اند. به مردم 
توصیه می شود که گوشت را از مراکزی تهیه کنند که تحت نظارت 
سازمان دامپزشکی است.« او همچنین تأکید کرد: »ذبح دام در 
کنار خیابان و معابر انجام نشود؛ زیرا خونابه های دام اگر آلوده باشند 
علاوه بر بیماری تب کریمه کنگو، عارضه های دیگر را نیز منتقل 

می کنند.« / باشگاه خبرنگاران جوان 

 میرهاشم موسوی 
 رئیس سازمان بیمه تامین اجتماعی 

مصوبــه شــورای عالی کار دربــاره افزایــش 
۳۸درصــدی حقــوق بازنشســتگان تأمیــن 
اجتماعــی تصویــب و از ســوی سرپرســت 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به سازمان 
تأمیــن اجتماعــی به منظــور اجرا از شــهریور 
امسال ابلاغ شده است. همچنین خدمات 
غیرحضوری سازمان تامین اجتماعی هم از 
۳۰مورد به ۴۲مورد افزایش یافته است./ایرنا 

 یوسف نوری 
 وزیر آموزش و پرورش

دانش آموزان مستعدی که نمره قبولی در 
مدارس سمپاد را کسب کرده اند، به هیچ 
عنوان به دلیل کمبــود بودجه از تحصیل 
در این مدارس محروم نمی شــوند. البته 
اخبار مربــوط بــه رایگان شــدن مــدارس 
ســمپاد بــرای دانش آمــوزان بی بضاعت 
در فضــای مجازی منتشــر شــده امــا این 
موضوع هنوز مصوب نشده است./ایرنا 

 پیرحسین کولیوند
 رئیس جمعیت هلال احمر کشور

تمــام نیروهــای امدادگــر داوطلــب 
هلال احمر در ماه جــاری بیمه خواهند 
شــد و حقوقــی براســاس قوانیــن اداره 
کار دریافــت خواهنــد کــرد. امیدواریم 
بــا برنامه ریزی هــای کــه بــا مجلــس، 
ســازمان امــور اســتخدامی و ســازمان 
برنامه بودجه انجام می شــود، بتوانیم 
مشکل استخدام ها را حل کنیم./ایسنا 

زائــران اربعیــن می خواهنــد زمینــی به 
عراق برونــد و تاکنون حــدود ۲میلیون 
نفــر بــرای اربعیــن ثبت نــام کرده انــد. 
حدود ۵۹درصد پیش ثبت نام کنندگان 
آقــا و حــدود ۴۱درصــد خانم هســتند. 
ایــن  ســنی  میانگیــن  همچنیــن 

متقاضیان بین ۳۰ تا ۵۰سال است.

اولیه ســنجش ســلامت نوآموزان بدو 
ورود بــه دبســتان را انجــام می دهنــد 
و همچنیــن ۸۰۰پایــگاه تخصصــی و 
۴۲۷پایگاه سیار ویژه مناطق عشایری 
و صعب العبــور هــم در امــر ســنجش 
فعالیــت می کنند. ســنجش ســلامت 
نوآمــوزان بــدو ورود بــه دبســتان برای 
سال تحصیلی جدید از خرداد ماه آغاز 

شده است.

داروخانه در کشور وجود دارد که ارائه 
خدمت می کنند. حدود ۹۵درصد این 
داروخانه هــا خصوصــی و ۵درصد هم 
دولتی اند. البته همیــن داروخانه های 
دولتــی بیــش از ۵۰درصــد از اقتصــاد 
داروخانه هــا را از نظــر ریالــی در اختیار 

دارند./ایسنا 

کمک دار به دلیل نیاز کشــور و شــبکه 
بهداشــتی و درمانی تا پایان سال وارد 
کشور می شود. بیمارستان های کشور 
هــم به دلیــل فرســوده بــودن نــاوگان 
آمبولانس نیــاز به نوســازی دارنــد و با 
اتکا بر تــوان داخلی بایــد آن را برطرف 

کرد.

95
درصد 

1200
پایگاه 

15
هزار 

1000
آمبولانس 

پدیده »مجرمان آشنا با قوانین«
حسین رحیمی، رئیس پلیس پایتخت با انتقاد از 
کم هزینه شدن ارتکاب جرم برای مرتکبان برخی 
از جرائم، مشــکل اصلی در این حــوزه را 2مورد 
عنوان می کند. رحیمی به ایســنا گفته »مشکل 
اصلی ما قانون نیســت بلکه برخورد با مجرمان 
و نبود تطابق هزینه هایی اســت کــه مجرمان و 
به خصوص مجرمانی که سابقه تکرار جرم دارند، 

پرداخت می کنند.« 
او دربــاره تأثیر قانون کاهــش حبس تعزیری 
روی وقوع جرائم، بیــان می کند: »هم اکنون با 
موضوعی مواجه هســتیم که مجرمان مواردی 
ماننــد قانون کاهــش حبس تعزیــری که در 
ســال99 تصویب شده را متوجه شــده اند و با 
اســتفاده از آن اقدام به ارتکاب جرم می کنند. 
این قانون با شرایطی که برای مجرمان با سرقت 
اقلام کمتر از 20میلیون تومــان فراهم کرده 
است، سبب شده تا این افراد تا مرز 20میلیون 
تومان دزدی کنند و ســپس سراغ دزدی های 
بعدی خود بروند. این نکته قابل تاملی اســت 
که ۶0درصد از مجرمان مــا را نیز مجرمان زیر 
20میلیون تشکیل می دهند.« او ادامه می دهد: 
»به نظر می رسد با پدیده ای روبه رو هستیم که 
گاهی برخی از مجرمان به اندازه یک حقوقدان 
به قانون اشــراف دارند و از این راه امرار معاش 
می کننــد.« به گفته رحیمــی بازبینی قوانین 
مربوط به مجازات ســارقان و مجرمان یکی از 
مطالباتی است که ما از دستگاه قانونگذار داریم.
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افتتاح ایستگاه های جدید
با حضور زنان آتش نشان

محمد جعفریگفتوگو
روزنامهنگار

آسفالت جاده های مشهد نیازمند مرمت است
آســفالتاغلبجادههاچندسالیاســتمرمتوروکش
نشدهاستورســیدگیهادرحدلکهگیریومرمتجزئي
اســت.بهکارگیریموادبیکیفیتهمباعثتخریبسریع
آسفالتهایمرمتیشدهاستوبههمیندلیلجادههای
سنتو،گلبهارومشهدهمگیپرازدستاندازوچالهشدهاند.

لطفابهفکرآسفالتهایخراسانرضویباشید.
میررضوی از مشهد

آنتن دهی رادیو در جاده ها نیازمند بازنگری است
آنتندهیرادیودرجادههامدامدستخوشتغییرمیشود
وبهگونهاياستکهمثلاشــبکهسراسریپیامیاآوادرهر
چنددهکیلومترتغییرموجمییابد،درتونلهاقطعمیشود
ودرسرعتخشدارد.مثلاشــبکهپیامبهمحضرسیدن
بهمحدودهایرانخودرودراتوبانتهران–کرجتغییرموج
میدهدوبعدازآندوبارهدرمحدودهحصارکوکمالشهر
نیازمندتغییرموجیدیگراســت.آیابااینهمهپیشرفت
تکنولوژیوامکاناتهنــوزبایدچنینمشــکلاتیوجود

داشتهباشد؟
رفعت از تهران

مسکن ملی را در اراک ویلایی بسازند 
باتوجهبهوجودزمینخالیدرقســمتشمالیشهراراک
ازقبیلزمینهایمناطققنات،گاوخانهوراهزانچراباید
مسکنملیبهشکلآپارتمانیساختهشود.آنهمدرصورتی
کهخودآپارتماننشــینیازعواملعدمرغبتخانوادههابه
فرزندآوریاست.مسئولانســازندهمسکنطرحیبدهند
کهدرشمالشهراراکمسکنملیبهصورتویلاییساخته

شود.
فرهتی از اراک

کارتخوان ایستگاه اتوبوس ونک خراب است
حدود40روزاستکهکارتخوانبلیتایستگاهاتوبوسمیدان
ونکخراباست.مسئولبلیتبیکاررویصندلینشسته
وفقطبهمســافراناعلاممیکندکهدرهنگامپیادهشدن
کارتبزنیدکهاکثرانمیزنند.چرادستگاهکارتخوانتعمیر

یاتعویضنمیشودتاحقوناحقنشود؟
نصیرمنش از تهران 

خسارت بزرگ ترین انجیرســتان دیم جهان در استهبان 
پرداخت شود

وقوعسیلگستردهدرشهرستاناستهبانباعثخسارتهای
جبرانناپذیربــهبزرگترینباغهایدیمانجیردنیاشــد.
باغهاییکهجزءجاذبههایگردشــگریشهرســتانونیز
عاملرزقوروزیمردماست.کارشناسانجهادکشاورزی
استهبانمیزانخسارتدرانجیرستانهایخانهکت،قشم
قاویوگردهاســتهبانرابیشاز۶0درصداعلامکردندو
اینیعنیفلجشــدن98درصدزندگیمردماستهبانکه
شغلشانباغداریوتولیدوصادراتانجیراست.ازمسئولان
خواستارپیگیریپرداختخسارتوبرنامهایجهتخرید
انجیرضایعاتیناشیازســیلاخیرازمردموفادار،قرآنیو

شهیدپروراستهبانهستیم.
کشتکار از استهبان فارس 

کوه بی بی شهربانو در حال از بین رفتن است
کوهبیبیشهربانوکه7بنایثبتشدهتاریخیدرآنقرار
داردبهدلیلاســتخراجازمعادندرحالفرونشستاست.
کوهبیبیشهربانوبهدلیلقرارگرفتنآستانمقدسهبیبی
شهربانوزیارتگاهگردشــگرانزیادیازکشورهایمسلمان
است.امامتولیانآنقدربهاینمقولهبیتوجهندکهحتیزمان

حضورگردشگراننیزمعادنبیوقفهدرحالکارهستند.
سلیمانی از شهرری 

فردوسیه یک سال است که بدون شهردار است
شهرفردوسیهازتوابعشهرستانشهریارباگذشتیکسالازآغاز
بهکارشورایشهرجدیدهمچنانشهردارندارد.متأسفانهاعضای
شورایاسلامیشهرفردوسیههمچنانبهدنبالگزینهمطلوب
خودمیگردنــدوانبوهکارهاییکهنیازمنــدموافقتوامضای
شهرداراسترویزمینماندهاست.ازسویدیگرادارهشهرداری
باسرپرستهمباعثایجادتخلفمیشودوفردیبااختیارات
کمترمداممیگویدمنشهردارنیستمتابتوانمآنراانجامدهم
همچنینسرپرستاگرگوشبهفرماناعضایشورانباشداعضای
شــورامیتوانندبدوننیازبهتأییدهیأتتطبیقویراجابهجا
کنندوازاستقلالشهرداربرخوردارنیست.همهاینهاباعثشده
فردوسیهمعلقبماندوتبدیلبهکارگاهپروژههاینیمهکارهشود.
ضیغمی از فردوسیه شهریار

ادارات و شرکت ها، نه غذا می دهند و نه پولش را
تاقبلازشیوعبیماریکرونا،بسیاریازاداراتبهطورمرتببه
کارکنانشانغذامیدادند.اینکارهمبهنفعکارمندانبودوهم
اجرایبخشــیازقانونکارکهبهموجبآنکارفرماموظفبه
تامینیکوعدهغذایگرماست.متأسفانهباشیوعکرونابسیاری
ازاداراتوسازمانهاوشــرکتهانهغذامیدهندونهپولشرا.
وقتیهمپیگیرمیشویمبهانهمیآورندوظاهراارادهایهمبرای

ازسرگیریمجددآنوجودندارد.
بابازاده از شاهرود

درختان بوستان جنگلی گلریز در حال خشکیدن 
مدتیاستدرختانبوســتانجنگلیشــهرکگلریزواقعدر
بخشآفتاباتوبانآزادگاندراثربیتوجهیوکمآبیودرکل
نبودرسیدگیدرحالخشکیدنهستند.اینبوستانبهصورت
شــبانهروزیبهرویمردمبازاستوحیفاستکهدرختانآن
خشکشوند.مسئولانپاســخدهندکهچراشرکتسیماندر
مجاورتایندرختاندرحالاحداثاســتواصلاچرابایداین

درختانرافدایصنعتکنند.
نجفی از تهران 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبامردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

فرار گروگان از صندوق عقب 
خودروی آدم ربایان 

گروگانگیرانآشنابهخاطراختلاف٢0میلیاردتومانی،زوججوانی
راگروگانگرفتندامامردکهدرصندوقعقبزندانیشدهبودبا

زیرکیموفقبهفرارشدونقشهآدمربایانراناکامگذاشت.
بهگزارشهمشهری،مدتیقبلرانندهکامیونیکهدرحالعبوراز
بزرگراهیدریکیازاستانهایمرکزیبود،متوجهصحنهعجیبی
شد.مردیازصندوقعقبخودرویسمندیدستتکانمیداد
وبهنظرمیرسیددرخواستکمکدارد.اودرصندوقراکاملباز
نمیکردتامباداسرنشــینانخودرومتوجهماجراشوند.راننده
کامیونبهتعقیبخودرویســمندپرداختوهمزمانباپلیس
تماسگرفت.دقایقیبعدناگهانخودرویســمندواردیکیاز
جادههایفرعیشدوسرعتشراکمکرد.درهمانلحظهمردیکه
درصندوقعقببودتوانستخودشرابهبیرونازماشینپرتاب

کندورانندهکامیونبهکمکاوشتافت.
ماجرایاینگروگانگیریبهپلیساعلامشــدومردگروگاندر
توضیحماجراگفت:منوهمســرمملکیبــهارزش٢0میلیارد
تومانداریمکه٣دانگآنبهناممــاو٣دانگدیگربهنام٢نفراز
اقوامهمسرماست.روزحادثهباایندونفرقرارگذاشتیمتایکی
ازماسهمشرابهدیگریبفروشد.درآنجاناگهان٢مردنقابدار
منوهمســرمراباتهدیدقمهوچاقوربودندوبهدستوپایمان
چسبزدند.آنهامرادرصندوقعقبوهمسرمرادرصندلیعقب
قراردادندوراهافتادند.قصدشاناینبودکهبااینگروگانگیری،
ســهمماراازملک٢0میلیاردیتصاحبکنند.ویادامهداد:در
بینراهتوانستمبادندانچسبدستمرابازکنم.سپسبیآنکه
گروگانگیرانمتوجهشونددرصندوقعقبرابازوخودمراازداخل
ماشینبیرونانداختم.بااظهاراتاینمردتحقیقاتپلیسیبرای
شناساییگروگانگیرانشروعشدتااینکهدقایقیبعدمشخصشد
کهمتهمان،زنجوانیعنیدومینگروگانخودرارهاکردهاند.
بهگفتهزنجوان،متهمانوقتیبهمقصدکهخانهروستاییبود
رسیدندمتوجهفرارشوهرویشدهوازترسشاندومینگروگان

رارهاکردهبودند.
دراینشرایطبررسیهاادامهیافتتااینکهردپایآدمربایاندر
پایتختبهدستآمدوچندروزقبلیکيازآنهادستگیرشد.وی
پسازانتقالبهدادســرایجناییتهرانبهجرمخوداقرارکردو
گفت:قصدمنوبرادرمتصاحب٣دانگملک٢0میلیاردیبودو
قصدداشتیمباگروگانگرفتنزوججوانازآنهاامضاواثرانگشت
بگیریمتا۶دانگملکبهنامماشــودامانقشــهمابافراریکیاز
گروگانهاناکامماندوماپسازاینحادثهازترسمانفراریشدیم.
متهمباقرارقانونیبازداشتشدوچونحادثهدریکیازشهرهای
استانمرکزیرخدادهبود،پروندهباصدورقرارعدمصلاحیتبه

شهرستانمربوطهارجاعشد.

مرگ شرور فراری در شلیک پلیس 
فرار٢برادرشرورکهباحملهبهیکتعویضروغنیدرکرجدست
بهجنایتمسلحانهزدهبودند،باشلیکپلیسدرپایتختپایان
یافت.یکیازاین٢برادربهضربگلولهپلیسکشــتهودیگری

زخمیشد.
بهگزارشهمشهری،٢برادرشــرورزمانیتحتتعقیبپلیس
قرارگرفتندکهدســتبهیکجنایتمســلحانهدرگوهردشت
کرجزدند.حدودیکماهپیشبودکهآنهابههمراهچندیننفراز
همدستانشانبهدلیلاختلافباافرادیکهدرتعویضروغنیکار
میکردند،راهیآنجاشدندوبرایانتقامجوییدستبهتیراندازی
زدند.درجریاناینتیراندازی،یکیازافرادیکهدرتعویضروغنی
کارمیکردبهقتلرسیدوچندنفرنیززخمیشدند.اشرارنیزپا
بهفرارگذاشتندکهبهدنبالاینحادثه،تحقیقاتپلیسآگاهی
کرجبرایبازداشتعاملاناینحملهمسلحانه،آغازشد.درجریان
بررسیهامشخصشدکه٢نفرازاشراریکهبرادرهستنددرتهران
مخفیشدهاند.دراینشرایطمأمورانپلیسآگاهیکرجشامگاه
سهشنبهگذشــتهبادریافتنیابتقضایی،راهیتهرانشدندتا
متهمانتحتتعقیبرادرمخفیگاهشــانکهحوالیکنبودند،
دستگیرکنند.امامتهمانقصدفرارداشتندکهدرجریانعملیات
دستگیری،مأمورانپلیسآگاهیکرجاقدامبهتیراندازیکردند
کهیکیاز٢برادربهضربگلولهپلیسکشتهودیگریزخمیشد
کهبرایمداوابهبیمارستانانتقالیافت.دراینشرایط،گزارشاین
حادثهمرگباربهقاضیساسانغلامی،بازپرسجناییتهراناعلام
شدوبادستورویجسدمتوفیبهپزشکیقانونیانتقالیافتکه

تحقیقاتدراینزمینهادامهدارد.

سرقت اسلحه پس از قتل نگهبان 
سارقانمسلحباشــلیکگلولهبهسوینگهبانیکیازبانکهای
شهرستانچابهار،جاناوراگرفتندوسلاحشرابهسرقتبردند.

بهگزارشهمشهری،ســاعت7:15پنجشــنبهنگهبانیکیاز
بانکهایشهرســتانچابهارکهازبازنشستگاننیرویانتظامی
بودراهیمحلکارششــدکهحادثهایهولناکرخداد.زمانی
کهاینمرددرمجاورتبانکدرحالپارکخودرواشبود٢مرد
موتورسواربهوینزدیکشدندوشروعبهتیراندازیبهسمتوی
کردند.بهگفتهجوادسپاهی،فرماندارشهرستانچابهار،آنهاپس
ازشلیکبهنگهبانبانک،سلاحاورابهســرقتبردندومتواری
شدند.ایندرحالیبودکهنگهبانبانکپسازانتقالبهبیمارستان
جانشراازدستداد.فرماندارچابهاربابیاناینکهسرقتپیشاز
شروعکاربانکرخدادهوهیچسرقتیازبانکصورتنگرفتهاست
افزود:درحالحاضرســرنخیازسارقینمسلحبهدستنیامدهو
انگیزهآنهامشخصنیستونیرویانتظامیدرحالتحقیقبرای

دستگیریآنهاست.

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

کوتاهازحادثه

اختلاف٢برادربرسرارثیهپدریو
زمینهایکشــاورزیتاآنجاپیش
رفتکهیکــیازآنهابادردســت
داشتنکلاشنیکفراهیخانهدیگریشدوبرادرش

و5عضوخانوادهاورابهقتلرساند.
بهگزارشهمشــهری،اینجنایتهولناکصبح
پنجشنبهدرشهرستاندلفاندراستانلرستانرخ
داد.ماجراازاینقراربودکه٢برادرازمدتیقبلوبعد
ازفوتپدرشانبرسرارثیهوزمینهایکشاورزی
کهمتعلقبهپدرشانبوددچاراختلافشدهبودند.
آنهاچندینباربرسراینمسئلهباهمدچاربحث
ومشاجرهشدهبودندودرنهایتصبحپنجشنبه،
یکیازآنهاکهازاینماجرابهشدتعصبانیبودبا
دردستداشتنیکقبضهکلاشنیکفراهیخانه

برادرششدتانقشــههولناکیراکهدرسرداشت
عملیکند.اینمردپسازورودبهداخلخانهودر
اقدامیهولناکابتدابرادرشوهمسراووپسازآن
نیز4فرزندآنهارابهگلولهبستوپابهفرارگذاشت.
همسایههاکهباشنیدنصدایتیراندازیدرجریان
ماجراقرارگرفتهبودندوحشــتزدهپلیسراخبر
کردندودقایقیبعدتیمهایــیازمامورانپلیسو
اورژانسراهیمحلحادثهشــدند.درهمانابتدا
معلومشدکهبراثراینتیراندازی5نفرجانشانرادر
دمازدستدادهاندامایکیازاعضایخانوادههنوز
نفسمیکشیدکهبهسرعتبهبیمارستانانتقال
یافتاماشدتجراحاتیکهدیدهبودبهحدیبود
کهوینیزجانشراازدستداد.مامورانپلیسدر
همانابتداهویتضــاربراکهعمویخانوادهبود

جنایی

مدیرعامل آتش نشانی تهران در گفت وگوی اختصاصی با همشهری خبر داد:

سال ها قبل خیلی ها باورشان نمی شــد که روزی شمار زیادی از 
نیروهای پلیس، از زنان باشــند. همین باور درباره آتش نشانی نیز 
وجود داشت؛ اما حالا 16زن، به عنوان آتش نشان وارد آتش نشانی 
تهران شده اند و قرار است شمار آتش نشانان زن به تدریج بیشتر 
شود. قدرت الله محمدی، مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی تهران در گفت وگویی تفصیلی با همشهری جزئیات بیشتری از 
فعالیت آتش نشانان زن را بازگو کرد و گفت ایستگاه های آتش نشانی 
که از این به بعد احداث می شــود، به گونه ای خواهند بود که زنان 

آتش نشان نیز در آنها حضور خواهند داشت.

مهم ترین دســتاورد شــما در ماه هایی که فرماندهی 
آتش نشانی پایتخت را بر عهده دارید چه بوده است؟

منازخردادماهامســالکارمرادرسازمانآتشنشــانیتهرانشروع
کردم.دراین٣ماهکارهایمختلفیراپیگیریکردم.دربارهمعیشــت
کارکنانکهیکیازبحثهایمهماستتلاشهایزیادیانجامدادیم
کهحقوقاینافرادوموضوعمسکنآنهاپیگیریشدوهمچنانهمدر
حالرایزنیهســتیم.موضوعدیگربهروزرسانیتجهیزاتآتشنشانی
استکهنیازاستآتشنشانیهرسالهتجهیزاتشبهروزشودونبایداز
پیشرفتهایروزدنیاعقبافتاد.درهفتههایآیندهثمرهاینپیگیریها
راخواهیمدیدوازبرخیتجهیزاتجدیدرونماییخواهدشد.موضوع
مهمدیگرپنجمیننمایشگاهوهمایشبینالمللیسازمانآتشنشانی
بودکهاســتقبالخوبدانشــگاهیاننکتهمثبتآنبود.اینهمایش
موجببرقرارشــدنارتباطدانشگاهوآتشنشانیمیشــود.درکنار
آننمایشگاهیبرگزارشدکهشــرکتهایدانشبنیاندرآنحضور
فعالیداشــتندوتبادلاطلاعاتوتجربیاتانجامشد.علاوهبرایندر
اینمدتماموریتهایمهمیراانجــامدادیم.ازجملهحضوردرمحل
حادثهمتروپلآبادان.آتشنشانیتهرانبهعنوانفرماندهمیدانبهمدت

1٢روزدراینحادثهعملکرد.ماتجهیزاتزیادیبرایاینحادثه
ارسالکردیمونیروهایمتخصصماننیزبهصورت٣شیفت
درمحلحضورداشتند.حادثهدیگرسیلامامزادهداوود)ع(
بودکهنیروهایآتشنشانیتهراناز4ایستگاهدرنخستین
ساعاتوقوعحادثهدرمحلحاضرشدند.8روزهمکارانمبا
تمامتجهیزاتوامکاناتدرکناردیگرنیروهاحضورداشتند.
حادثهدیگریکهباعملکردخوبهمکارانآتشنشانبهخیر

گذشتآتشسوزیدریکیازبیمارستانهابود.در
اینحادثهسرعتعملوتخلیهبیمارانباعث
شــدحتیهیچموردمصدومیهمنداشته
باشــیم.بعدازاینهمدرحالآمادهشدن
برایرویدادبزرگاربعینحسینیهستیم
کهدر۶نقطهمرزیو٣نقطهعراقمستقر

خواهیمشد.
همانطــور کــه بیــان 
کردید یکــی از مهم ترین حوادث 
در ماه های اخیر حادثه ســیل در 
امامزاده داوود)ع( بود. درباره روند 
امدادرسانی در این حادثه بیشتر 

صحبت کنید.
درساعت1:0٢دقیقهبامدادباتماس

یکشهروندباسامانه1٢5حادثهاعلام
شد.هرچنداینمنطقهدرحوزهماموریتی
شهرتهرانوآتشنشانینیستامادرهمان
لحظهنیروهای4ایســتگاهبهمحلاعزام
شدند.ایننیروهاشــامل150آتشنشانو
45دستگاهخودرویسبکوسنگینبودند.

شهردارتهرانووزیرکشــورهمخودشانرابه
محلحادثهرســاندند.کمکدســتهجمعیسایر
سازمانهاهمبودکهباعثشــدحادثهظرفمدت
چندروزجمعشود.اینحادثهامادرسآموختههایی
داشت.منپیشنهاددادمکهمثلبرخیازکشورهای
دیگرماندروســیهوزارتبلایاوحــوادثبایددر
کشورمانایجادشدهووزارتیعملیاتیباشد.مثلادر
حادثهزلزلهبمنیروهایامدادیروسیهظرفمدت
دوساعتبهایرانرسیدند.چونآمادگیکارداشتو
اینوزارتخانهماموریتخاصدارد.وعلاوهبرحادثه،

بعدازآنهمبهایفاینقشمیپردازد.
ســیل امامزاده  داوود)ع( نمونه یک 
بحران در تهران بود.به نظر شــما چه خلاءها و 
بسترهایی در شــهر تهران وجود دارد که چنین 

حوادثی در شهر اتفاق می افتد و برای پیشگیری 
چه اقدامات و راهکارهایی سراغ دارید؟

دراینبارهسازمانهواشناسیهشدارصادرکرداماآیا

ایناقدامکفایتمیکند؟ضمانتاجراییچنینهشدارهاییکهصادر
میشودچیست؟دراینحادثهاگرهشدارهواشناسیجدیگرفتهمیشد
ومرکزیاارگانیمسئولاینبودکهاینهشداررااجراکندوامامزادهو
اماکنمجاورتخلیهمیشددستکمبهخاطروقوعاینحادثهتلفاتجانی
نداشتیم.امامتأسفانهاینسازوکاروجودندارد.ازطرفیمردمهمبایداین

هشدارهاراجدیبگیرندودراینبارهفرهنگسازیشود.
به مسائل جاری و روز ســازمان آتش نشانی بپردازیم. 
به طور روزانه چنــد تماس با مرکز 125گرفته می شــود و درباره 
مهم ترین عملیاتی که همکاران تان به آن اعزام می شــود صحبت 

کنید.
آتشنشانیبهشهروندانخدماتزیادومتنوعیارائهمیکند.آمارش
راامابهخاطرجنبههایمحرمانگیخیلیدقیقنمیشــودبازگوکرد.
پراکندگیوتعددخدماتیکهارائهمیشودزیاداست.همهحوادثفقط
حریقنیستوماحوادثمختلفیراپوششمیدهیم.خدماترسانی

بهطورشبانهروزیدرحالانجاماست.
تعداد نیروهای آتش نشــانی تهران چند نفر است و آیا 
تعداد آتش نشانان با تعداد حوادثی که در این شهر اتفاق می افتد 

مطابقت و همخوانی دارد؟
باتوجهبهگســترششــهرتهرانوازدیادجمعیتحوادثهمبیشتر
میشود.نیرویانسانیکهمادراختیارداریمجوابگویهمهماموریتها
نیستوهمکارانمباتوجهبهتعدادحوادثدچارخستگیمیشوند.یکیاز
برنامههایمابرایآیندهجبرانکسرینیرووساختایستگاههایجدید
است.مثلاهفتهآیندهدرقیطریهیکایستگاهجدیدراهاندازیخواهد
شدکهاینایستگاهدســتکمبه100نیرونیازداردکهدر٣شیفتکار
کنند.سال1410بهعنوانیکمحورقراردادهشدهاستکهتاآنسال
طبقبرنامهمشخصشودکهچهتعدادنیروازسازمانخارجوچهتعداد

نیرواضافهخواهدشد.
در افق 1410 قرار است به چه جایگاهی دست پیدا کنیم؟
بههمانتعدادیکهنیروخارجمیشــودبایدنیروجایگزینشود.نکته
بعدیاینکهاستانداردهاییدربارهرسیدنبهحادثهاستکهدرجهان
بین4تا۶دقیقهاست.ودرتهراناینعدد4دقیقهو1٣ثانیهاست.
مابایداینعددراکاهشبدهیم.هنرماایناستکهاینعدد
خوبرادراینحدنگهداریمیااینکهبهبودببخشــیم.این
کارباتوجهبهاینکهشــهردرحالگسترشاستوترافیک
روزبهروزبیشترمیشــودباایجادایستگاهجدیدتاحدودی
ممکناستاماایســتگاهجدیدنیرومیخواهدوبایدطبق
چشمانداز1410بهفرمولیبرسیمکهورودوخروجنیروبا

همهمخوانیپیداکند.
یکی از مشکلات سازمان های 
امدادی از قدیم، مسئله مزاحمت های 
تلفنی بود. این مشکل بهبود پیدا کرده 

یا اینکه بدتر از گذشته شده است؟
طبقبررســیهاآمــارمزاحمتهای
تلفنــیکاهشپیــداکردهاســت.
مزاحمتهــایتلفنیاغلــبازروی
کنجکاویویابرایسرگرمشدناست
امادرموردآتشنشــانیخیلیکمتر
اســت.چراکهجنسکارماطوری
استکهباجانافرادســروکاردارد.
مثلادریکیازاینمــواردهمکارانم
فردمزاحمیراشناســاییکردندوبا
دستهگلوشیرینیســراغشرفتند
وازاوخواهشکردنــدکهدیگرمزاحم
نشــود.اینرفتارخیلیتاثیرگذاربودو
اودیگرمزاحمنشد.اینمعضلدرسایر
سازمانهایامدادیوجوددارد.دراین
حوزهباهمکاریسازمانمدیریتبحران
کشوردرحالراهاندازيسامانهواحدامداد
ونجاتهســتیمکهاگرعملیاتیشودبیشازنیمی
ازمزاحمتهایتلفنیهمازبیــنمیرود.اینالبته
یکیازمزایایســامانههاییکپارچهامدادیاســت؛
علاوهبرآنسرعتدررســیدنبهحوادثنیزافزایش
پیدامیکند.مثلابرخیازمزاحمتهابهاینشکلاست
کهفردبااورژانسکاردارداماباآتشنشانیتماسگرفتهو
ناخواستهمزاحمتایجادمیکند.امااگرسامانهیکپارچه
راهاندازیشــودهرحادثهایاتفاقبیفتدشهروندانباآن

شمارهتماسمیگیرند.
ســامانه یکپارچه امدادی از چــه زمانی 

راه اندازی خواهد شد؟
جلساتکارشناســیدراینبارهتمامشــدهوضعفهایآن
شناساییشدهاستوشــایددرمدتیکســالآیندهشاهد
راهاندازیاینسامانهباشیم.بااینسامانهسرعترسیدنبه
صحنهحوادثزیادیمیشود.خدماتهممطلوبترمیشود.
اگرهمهگروههایامدادیکهبایدبهمحلحادثهبرسندبه

موقعبرسندتلفاتوخسارتکمترمیشود.حوادثکاهشپیدامیکند
وکیفیتخدماتورضایتشهروندیهمبالاترخواهدرفت.اینکاردر

کشورهایدیگرهمانجامشدهاست.
متولی این سامانه قرار است کدام ارگان باشد؟ 

احتمالامدیریتبحرانهراســتان.البتهماقراراســتاینسامانهرا
بهصورتنمونهبرایتهرانراهاندازیکنیم.

اما می رسیم به آتش نشانان زن. شاهد این هستیم که 
نخستین گروه از آتش نشــانان زن در آتش نشانی تهران جذب 
شدند و قرار است به سایر آتش نشانان بپیوندند. لطفا بیشتر درباره 

ماموریت های خانم های آتش نشان توضیح دهید.
دردهه۶0ماپلیسخانمنداشتیموشایدکسیهمفکرنمیکردکهنیاز
باشدامابهمرورزماناحساسنیازشد.یادرهلالاحمرشایدامدادگر
خانمنداشتیمامابهمرورجذبشــد.درآتشنشانیهمبایدایناتفاق
سالهاقبلمیافتاداماحالاایناحساسنیازشدیدترشدهاست.دربرخی
ازماموریتهاباموقعیتهاییمواجهمیشــویمکهمخاطبماخانمها
هستند.اینیکیازپارامترهاییاستکهبایدبهسمتآنبرویمکهاگر
مثلادریکاستخربانوانیکحادثهرخدادامدادگرانیکهبهآنجااعزام
میشونداولویتاولایناستکهبایدازجنسخودشانباشدوخانمها
بروندوکمککنند.یااگرخداینکردهجسدخانمیقراربودمنتقلشود،
آتشنشانخانماینکارراانجامدهد.بههمیندلیلطبقبرنامهریزی
انجامشده1۶نفرازخانمهاگزینششدندوهماکنونمراحلپزشکیرا
طیمیکنندوپسازطیدورههایآموزشیبهساختارآتشنشانیملحق
خواهندشدودریکایستگاهدرکنارایستگاهآقایانمستقرخواهندشدو
فرماندهخانمخواهندداشتامامیتوانندباآقایاندریکماموریتحضور
داشتهباشند.دربعضیمواردکهماموریتتخصصیاستمیتواننددر
حوزهخودشانعملکنند.یعنیبرایامدادونجاتخانمهابهماموریت
بروند.البتهاینموضوعبه1۶نفربسندهنیستوازاینبهبعدوقتیقرار
استایستگاهجدیدیراکلنگبزنیمآنرادومنظورهمیبینیم.یعنی
ساختارایستگاهدرخودشخانمهاراخواهدداشتکهترکیبیباشدواز
اینبهبعدجذبخانمهارادردستورکارخواهیمداشتوبخشیازنیروی
انسانیمارابایدخانمهاتشکیلدهندوجزئیازبرنامهسازمانماباشند.

آتش نشانان در ماموریت های شان در حال دست و پنجه نرم 
کردن با خطر هستند. برای حمایت از آنها در حوزه سلامت و بیمه چه 
اقداماتی انجام شده است. آتش نشانان تحت پوشش چه نوع بیمه ای 
هستند و اگر در ماموریت دچار مشکلی شوند چطور جبران می شود؟
همکارانمدرمعرضآسیبهایجســمیوروحیمتعددیقراردارند.
بخشیازآتشنشانانمثلابعدازگذشت10ســالازیکحادثهدچار
عوارضمیشوند.عدهایبعدازبازنشســتگیدچارعوارضمیشوند.
بخشیازاینعزیزانبهوضعیتشاندرشــرکتشهرسالمرسیدگی
میشــودودرصدیازکارافتادگیبهآنهاتعلقمیگیرد.اماســطحآن
طورینیستکهرضایتمندیایجادکند.همکارانمانتظاردارندکهتحت
پوشــشخاصیقراربگیرندکهاگرخداینکردهموردفوتیاتفاقافتاد
پذیرشایثارگریاتفاقبیفتد.درحالپیگیریاینبرنامههاهستیم.چون
آتشنشانانتهرانکارمندرسمیدولتهستندگستردگیکهجامعه
کارگریازسیستمدرمانمتنوعدارندبرایاینعزیزانکمتراستکهدر

حالبرنامهریزیبرایبرطرفکردنآنهستیم.
آتش نشانانی که در حوادث جان خود را از دست می دهند 
یا دچار نقص عضو می شوند شهید یا جانباز محسوب می شوند یا خیر؟
بهصورترسمیوکشورینهومابهدنبالاینهستیمکهاتفاقاتخوبی
دراینرابطهبیفتدامامابهطورداخلیدرآتشنشانیکمکهاییبهعنوان

شهیدبهخانوادهاینعزیزانمیکنیم.
در ابتدای صحبــت های تان درباره دســتاوردهای 
مدیریت تان در چند ماه اخیر صحبت کردید. حالا می پرسم بعد از 
پایان دوره مدیریت تان در آتش نشانی و زمانی که می خواهید این 
مدیریت را واگذار کنید مهم ترین دستاورد و میراث شما برای این 

سازمان چه خواهد بود؟
جنسآتشنشانان،جنسایثارگریاستوافرادیهستندکهشایدکمتر
پیداشودکسیکهمثلاینافرادبهرغماینکهمشکلاتمعیشتیدارنددر
ماموریتشانکوتاهینمیکنندوازسرعتوکیفیتماموریتشانکم
نمیشودونخواهدشد.جاداردبرایاینجنسازافرادتلاشمضاعف
شــود.برنامهمنایناســتکهدراینمدتیکهدرآتشنشانیخواهم
بودبهطورســاختاریعملکنمکهماندگارباشد.درحوزههاینیروی
انسانی،مسکنآتشنشانانوتامینتجهیزاتقدمهایبلندیبرداریم.
مثلادرحوزهتامیندرآمدپایداربایدبهنقطهمطلوبیبرسیمتااگردر
بودجهدچارمشکلیشدیمدرخدماتدهیمشکلیپیشنیاید.چونما
نمیتوانیمایمنیوامنیتشهررابهپولوبودجهگرهبزنیم.چراکهجبران
ناپذیراست.اگربتوانیمکارهایساختاریراانجامدهیمکاربزرگیانجام
شدهاست.درحوزهپیشگیریهمکارهایخوبیدرحالانجاماستکه
یکنمونهآنرونماییازسامانههوشمنداعلامحریقبودکههفتههای
قبلانجامشد.اینکارباعثمیشــوددرتهرانمالکانبهاینسامانه
متصلباشندونخستینجاییکهبعدازوقوعحادثهباخبرمیشودسامانه
1٢5است.حسناینسامانهایناستکهماسریعتربهمحلوقوعحادثه
خواهیمرسید.ازسویدیگرساختمانهاشناسنامهدارخواهندشدوطی

آنمیدانیمکهکدامساختمانایمنوکدامناایمناست.

شناساییکردندودرجریانبررسیهادریافتندکه
ویدرخانهایدریکیازروســتاهایاطرافنورآباد
مخفیشدهاســت.بهاینترتیبتیمهایعملیاتی
راهیاینمحلشــدندومتهمرایکساعتپساز

وقوعجنایتدستگیرکردند.
بهدنبالاینحادثه،محمدزیرک،دادســتانعمومی
وانقلابشهرســتاندلفانگفت:دراینحادثه۶نفر
ازاعضاییکخانوادهشاملپدر،مادرو4فرزندآنها
توســطبرادرپدرخانوادهکهجوانی٣۶سالهاستبه
قتلرسیدند.ویافزود:بادستگیریمتهمویاعتراف
کردکهمدتیقبلبابرادرشبرســرارثیهومســائل
مالیدچاراختلافودرنهایتعصبانیتآنیشــدهو
بههمیندلیلدستبهاینجنایتزدهوازایناقدام

خودپشیماناست.
دادستاندلفانازهمهبزرگان،ریشسفیدانوافراد
صاحبنفوذتقاضاکــردچنانچهمســائلیازقبیل
اختلافاتمالی،ملکی،خانوادگیو...دربیناقوامرخ

میدهداینعزیزانباوساطتوپادرمیانیمانعاز
تنشهاودرگیریهاشــوندتاخدایناکردهشاهد

اینحوادثتلخنباشیم.
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روزنامه لز اکو  ]فرانسه[

بحران برق فرانسه
روزنامه »لز اکو« در گزارش جدید خود به موضوع افزایش 
10برابری قیمت برق در فرانســه به نسبت 3سال گذشته 
پرداخته است. براســاس این گزارش، افزایش هزینه برق 
توان رقابت با تعرفه های تنظیم شــده قیمت انرژی را از 
تامین کننده های خرد گرفته است و این شرکت های کوچک 
 مشتریان خود را به شرکت برق »الکتریسیته دو فرانس«، 
دومین شرکت برق بزرگ اروپا ارجاع می دهند. بسیاری از 
شرکت های برق فرانسه به دلیل اینکه قراردادهای خود را 
پیش از آغاز بحران انرژی در اروپا با مشتریان شان به امضا 
رسانده اند، با افزایش هزینه ها از تمدید قراردادها خودداری 
کرده و به مشتریان خود نسبت به افزایش شدید قیمت برق 
از ابتدای پاییز هشدار می دهند. این هشدارها تاکید دارند 
که قرار است هزینه برق خانوارهاي فرانسوي چند صد یورو 
در سال افزایش بیابد. به گفته مقامات فرانسوي، فرانسه 
به واسطه بحران  انرژي به یکي از گران ترین کشورها براي 

فروش برق تبدیل شده است.

انتخابات ترکیه؛ اردوغان مصمم، مخالفان سردرگم
رجب طيب اردوغان در شرايطی به طور غيرمنتظره كارزار انتخاباتی خود را كليد زده كه به نظر می رسد احزاب اپوزيسيون 

هنوز راهبرد مشخصی برای شكست حريف قدرتمند خود ندارند 

بلوچستان پاکستان زیر آب
مقامات پاكستان اعلام كردند 
استان بلوچستان اين كشور كه 
پيش از اين هم به خاطر جاری 
شدن سيل های ناگهانی خســارات شديدی 
متحمل شــده بود،  در اثر بارندگی های شبانه 
ارتباط خود را با ســاير نقاط كشــور از دست 
داده است. پاكستان در هفته های اخير به دليل 
بارش باران های موســمی درگير بحران های 
شديد شده و برای مقابله با وقوع فاجعه انسانی 
در تقلاســت. وزير تغييرات اقليمی پاكستان 
روز پنجشنبه اعلام كرد كه باران های موسمی 
بی ســابقه و جاری شدن ســيل در پاكستان 
زندگی بيش از 30ميليون نفر را طی چند هفته 

گذشته تحت تأثير قرار داده است.
تخريب زيرســاخت ها و قطعی مســيرهای 
ارتباطاتی به مشكلاتی كه مقامات پاكستانی 
در عمليــات امداد و نجات خــود در منطقه با 
آن مواجه هستند افزوده است. پاكستان برای 
مقابله با پيامدهای باران های ســيل آســای 
هفته هــای اخير كــه منجر به جاری شــدن 
سيل های عظيم و كشته شدن بيش از 900نفر 
شده اســت، از جامعه بين المللی درخواست 
كمک كرده است. شبكه های هوايی، جاده ای 
و ريلی در بلوچستان هم اكنون به حالت تعليق 

درآمده اند و ارتباط اين منطقه با ســاير نقاط 
كشور قطع شده است.

اداره مخابرات پاكستان در توييتر خود اعلام 
كرد كه به دليل بارش باران های ســيل آسا و 
جاری شدن سيل های ناگهانی در بلوچستان 
كابل فيبر نــوری، خدمات صوتی و داده ای در 
»كويته« و ساير شــهرهای اصلی اين استان 
دچار اختلال شده اســت و تلاش ها برای حل 
اين وضعيت بی سابقه ادامه دارد. شهباز شريف، 
نخست وزير پاكستان هم روز جمعه در توييتی 
اعلام كرد كه برای بسيج كردن تمامی منابع 
ممكن برای مديريت بحران با ســفرا و ديگر 
ديپلمات های ارشد در اسلام آباد ديدار كرده 

است.
به گفته مقامات، تخريب يک پل راه آهن اصلی 
ميان »كلپور« و »مــاخ« در گذرگاه »بولان«، 
كويته مركز استان بلوچســتان را برای مدتی 
نامشخص از بقيه كشور جدا انداخته است. هر 
4بزرگراهی كه بلوچستان را به استان های ديگر 
متصل می كنند هم به دليل آسيب ديدن پل ها 
و رانش زمين مسدود شده اند. آمارها حاكی از 
آن اســت كه تا كنون بيش از 235نفر در اين 
استان كشته و صدها هزار نفر خانه های خود را 

از دست داده اند.

رويداد

گزارش

 تکاپوی روسیه و اوکراین
برای تجدید قوا

با گذشت بيش از 6ماه از آغاز جنگ اوكراين، تلفات جانی 
سنگينی به نيروهای طرفين وارد شده و اكنون سرنوشت 

جنگ وابسته به سرعت ارتش ها در تجديد  قواست

ولاديمير پوتين، رئيس جمهور روسيه به تازگی و در شرايطی كه 
6ماه از آغاز جنگ اوكراين گذشته، با امضای يک فرمان نظامی 
دستور افزايش 10درصدی نيروهای ارتش روسيه را داد. پوتين 
روز پنجشنبه در كاخ كرملين مسكو با انتشار فرمان جديد خود 
اعلام كرد كه تا آغاز سال2023، 137هزار نفر به سربازان ارتش 
روسيه افزوده خواهد شد. به اين ترتيب و درصورت اجرای اين 
فرمان تعداد كل نيروهای مسلح روســيه از 1.9ميليون نفر به 

بيش از 2ميليون نفر خواهد رسيد.
افزايش نيروی نظامی روســيه در ميانه جنــگ اوكراين فقط 
يک طرف اين بازی مسلحانه اســت. در طرف ديگر جنگ نيز 
اوكراينی ها به شدت و به صورت فشرده در حال آموزش نيروی 
نظامی خود هستند. پس از گذشت 6ماه از جنگ، ارتش روسيه 
و اوكراين از ادامه درگيری ها خســته اند و شــايد از همين رو 
تجديد قوای انسانی در دستور كار هر دو كشور قرار گرفته است. 
»بيل برنز«، رئيس ســازمان جاسوســی آمريكا، ماه گذشته 
تخمين زد كه در طول جنگ اوكراين حــدود 15هزار نظامی 
روس كشته و 45هزار نفر هم مجروح شــده اند. او تخمين زد 
كه تلفات نظاميان اوكراين كمی كمتر از نظاميان روس است. 
اين نيروها از اسفندماه سال گذشته در امتداد جبهه ای به طول 
بيش از هزار كيلومتر مشــغول نبرد هســتند و آينده آنچه در 
اوكراين رخ خواهد داد بيش از هرچيز بســتگی به آن دارد كه 
كدام طرف می تواند ارتش خود را سريع تر تجهيز و تجديد قوا 

كرده و آموزش دهد.

ارتش روسیه در تکاپوی جذب نیرو 
اگرچه پوتين دســتور افزايش نيروهای نظامی روسيه را امضا 
كرده، اما سازوكار آن در بيانيه كرملين مشخص نشده و هنوز 
معلوم نيست كه افزايش اين نيروها از طريق فراخوان عمومی 
نيروهای آماده به خدمت صورت خواهد گرفت يا قرار است ارتش 
روسيه نيروهای جديد حرفه ای را استخدام كند. برخی منابع 
خبری گفته اند كه دســتور اجرايی رئيس جمهور روسيه برای 
استخدام و جذب سرباز از طريق پرداخت مشوق های مالی قابل 

توجه به داوطلبان انجام خواهد شد.

اكونوميست در گزارشی آماری از ميدان جنگ اوكراين، وضعيت 
ارتش روسيه را كمی دشوار عنوان كرده و گفته است كه براساس 
برآوردها بيش از نيمی از تيپ ها و هنگ های روس اكنون كمتر 
از 60درصد از نيروی انسانی و تجهيزات اصلی خود را در اختيار 
دارند و به همين دليل كارايی آنها كاهش يافته است. همچنين 
ولاديمير پوتين تمايلی به اعلان رســمی جنگ ندارد. اعلان 
جنگ رسمی به روسيه اين اجازه را خواهد داد تا مردان جوان را 
به صورت اجباری عازم خدمت سربازی كند و نيروهای ذخيره 
را فراخواند، اما ترجيح فعلی پوتيــن بر جذب نيروهای نظامی 
به صورت داوطلبانه است كه برای اين كار بايد بهای سنگينی در 

قالب دستمزد های هنگفت بپردازد.
در عين حال فراخوان های ميهن پرستانه در شهرهای كوچک 
روسيه هم نتوانســته انتظار فرماندهان نظامی را برای جذب 
داوطلبان فراهم كنــد. به گفته كارشناســان نظامی، اگرچه 
فراخوان جذب نيروهای جديد رزمــی می تواند كمک بزرگی 
برای ارتش روسيه به شمار رود، اما مسئله آنجاست كه ساختار 
ارتش روسيه حتی قبل از جنگ اوكراين از نظر سنی ميانسال و 
در سنين نزديک بازنشستگی بوده و طی سال های گذشته هم 
اقدامات وزارت دفاع روسيه برای جوان سازی نيروهای ارتش 
چندان نتيجه بخش نبوده است. درعين حال، برخلاف آنچه در 
تئوری بيان می شود،  نيروهای جديد جذب شده ارتش روسيه 
به جای 3هفته آموزش، تنها يک هفته آموزش نظامی می بينند 

و سپس راهی نبرد می شوند.

ارتش جوان تر اوکراین
در مقابل نيروهای ميانسال ارتش روسيه، متوسط سن نيروهای 
ارتش اوكراين با توجه به جوان بودن اين كشور بين 20 تا 30سال 
عنوان شده است. از سوی ديگر ارتش اوكراين از سوی ائتلافی 
از كشــورهای غربی به آموزش های نظامی دسترسی دارد. اين 
آموزش ها در انگليس و توسط مربيانی از آمريكا، استونی، فنلاند، 
نروژ، نيوزيلند، سوئد و دانمارک به سربازان ارتش اوكراين داده 

می شود.
از نظر تعداد، ارتــش اوكراين در موضع ضعــف در قرار دارد. 
الكســی رزنيكوف، وزير دفاع اوكراين اعــلام كرده كه ارتش 
اين كشــور 700هزار نيرو در اختيار دارد كه با افزوده شــدن 
نيروهای پليس، مرزبانی و ژاندارمــری مجموع اين نيروها به 
يک ميليون نفر می رسد. از سوی ديگر تنها بخش كوچكی از 
اين نيروها دارای مهارت و تجربه برای شــركت در يک جنگ 
تمام عيار هستند. بر اين اســاس ارتش اوكراين از نظر تعداد، 
نصف ارتش روسيه و از نظر تعداد نيروهای حرفه ای نيز بسيار 
كمتر از نيروهای نظامی روسيه اســت. از اين رو نيز لندن اين 
روزها تلاش و توجه خود را بر آموزش نيروهای ارتش اوكراين 

متمركز ساخته است.
جنگ اگرچه به طور رســمی ميان اوكراين و روسيه است، اما 
واقعيت امر آن است كه روس ها با ائتلافی نظامی از كشورهای 
غربی در حال مقابله هســتند؛ ائتلافی كه به نيروهای اوكراين 
تكنيک های جنگ شــهری را آموزش می دهد. جنگ شهری 
تكنيكی به شدت مخرب است كه به سربازان آموزش می دهد 
چگونه بدون نابودی زيرســاخت ها مبارزه كنند. اعداد و ارقام 
اگرچه گويای كل ماجرا نيستند، اما ترديدی نيست كه ارتش 
روسيه برای كسب و حفظ دستاوردهای خود در اوكراين نيازمند 
آن است كه بداند تحولات در زمين اوكراين فقط با فرماندهی 
نيروهای اوكراينی نيست، بلكه اين ائتلافی از كشورهای غربی 

است كه جنگ را هدايت می كند.

بشار اسد
رئیس جمهور سوریه

تنهــا از طریــق ارتش هــا نمی تــوان بــا 
تروریســم جنگیــد. افــکار افراطــی بــا 
سرعت بیشتری میان کشورها درحال 
گســترش اســت و هیــچ حــد و مــرزی 
نمی شناسد بلکه از طریق اینترنت به 
صورت مســتقیم بین مردم گســترش 
می یابد؛ برای همین تحرک در ســطح 
روابــط دوجانبــه میــان کشــورها در 
زمینه های اقتصادی و فرهنگ ضرورت 

دارد.)سانا(

اشرف غنی 
رئیس جمهور سابق افغانستان

من آخرین حلقه از زنجیر فرماندهان 
بــودم کــه افغانســتان را تــرک کــرد، 
هیچ کس نبود کــه در کنار من بجنگد 
و فــدا کــردن خــودم، نمی توانســت 
افغانســتان را نجــات دهــد. گارد 
ریاست جمهوری سقوط کرده بود و به 
من گفته شد تا پيش از حمله طالبان 
به كاخ رياست جمهوری تنها 2 دقیقه 

فرصت دارم.  )شبکه پی بی اس(

الکساندر لوکاشنکو
 رئیس جمهور بلاروس

غــرب بایــد درک کنــد کــه در صــورت 
تشــديد تنش هــا،  هیــچ بالگــرد و   
جنگنــده ای، آنهــا را نجــات نخواهــد 
داد. یک بار به پوتین در سن پترزبورگ 
گفتیــم کــه هواپیماهــای ســوخو-2۴ 
بلاروس را هم به نوعی تغيير خواهيم 
داد تــا بتواننــد ســلاح های هســته ای 
حمل کننــد. همــه چیــز آماده اســت. 

)ريانووستی(

نقل قول جهان نما

كيوسک

با وجــودی كه بيــش از 10ماه تا 
انتخابات رياست جمهوری در تركيه 
زمان باقی است، احزاب و گروه های 
سياســی به طور رســمی آرايش انتخاباتی به خود 
گرفته اند. تنها چند روز پــس از گردهمايی احزاب 
اپوزيسيون تركيه برای معرفی يک كانديدای واحد 
در انتخابات، رجب طيب اردوغان، رئيس جمهوری 
فعلی تركيه و تنها كانديدای حزب حاكم عدالت و 
توسعه نيز در اقدامی غافلگيركننده به طور رسمي 
كارزار انتخاباتی خود را كليد زد. رجب طيب اردوغان 
در شــرايطی وارد كارزار انتخاباتی زودهنگام شده 
اســت كه برای مدتی طولانــی از اظهارنظر درباره 
احتمــال ورودش بــه رقابت ها طفــره می رفت. او 
ســرانجام حدود 3ماه پيش در ديدار با هوادارانش 
در شهر ازمير از نامزدی برای انتخابات سخن گفت 
و از رقبای انتخاباتی اش خواســت تا در اسرع وقت 

كانديدای خود را معرفی كنند.

6 در برابر یک 
يكشــنبه هفته گذشــته بود كه رهبــران 6حزب 
اپوزيســيون تركيه اعلام كردند كه برای انتخابات 
رياســت جمهوری 2023ميلادی يــک كانديدا را 
برای رقابت بــا اردوغان معرفی خواهنــد كرد. در 
بيانيه مشترک آنان آمده بود: »كانديدای موردنظر 
ما سيزدهمين رئيس جمهوری تركيه خواهد بود.« 
در فهرست رهبران احزاب سياسی مخالف اردوغان 
نام هايی چون »احمد داووداوغلو« نخست وزير سابق 
و »علی باباجان« ديده می شود كه هر دو از متحدان 
بسيار نزديک اردوغان در ســال های نه چندان دور 

به شمار می رفتند.
رهبران احزاب كه با تشــكيل ائتلاف اپوزســيون 
»اتحاد ملت« كه تعهد كرده اند به زمامداری اردوغان 
در تركيه پايان دهند، با انتقاد از شــرايط اقتصادی 
امــروز تركيــه سياســت های ماجراجويانه دولت 
فعلی را عامل اصلی وضــع موجود می دانند. »مرال 
آكشنر« رهبر حزب »خوب« كه از او به عنوان يكی از 
محتمل ترين گزينه ها برای رقابت با اردوغان نام برده 
می شود اخيرا با اشاره به شــرايط سخت اقتصادی 
مردم تركيه گفته: »باور نمی كنيد، در سفر استانی 
در يک داروخانــه، دفتر بزرگی آوردند كه نشــان 
می داد مردم برای خريد دارو پول ندارند و دارو را به 
شكل نسيه خريده اند. مبلغ نسيه در حد 350هزار 
لير بود. يک مادربزرگ، يک سكه ربع سال1974 را 
كه برای پول كفن كنار گذاشته بود، به جواهرفروشی 

آورده بود تا بفروشد و بتواند نان بخرد. در چالدران، 
در دوران كرونا، با كودكی صحبت كردم كه به من 
گفت: آشــنايان ما تبلت داشتند، ولی ما نتوانستيم 
بخريم. هم اكنون يک مدل آموزشی وجود دارد كه 
ثروتمندان می توانند فرزندان خود را با پول آموزش 
دهند. جمهوری تركيه، فرصت های برابر در آموزش 
را برای ما فراهم كرد. من شخصا، مقطع دبستان را در 
مدرسه روستا خواندم اما دولت اردوغان، فرصت های 
برابر را از فرزنــدان ما گرفت و حالا در بســياری از 
رشته های دانشــگاهی، علاوه بر قبولی در كنكور، 
قبولی در مصاحبه نيز شرط است و فرزندانی داريم 
كه با نمره 92 از 100 در آزمون حضوری رد شده اند. 
چرا؟ چون حزب عدالت و توسعه می  خواهد در تمام 
حوزه ها، فقط از هواداران خودش حمايت كند و همه 

امتيازات را در اختيار آنان بگذارد.«
ائتلاف »اتحاد ملت« گرچــه از تصميم خود برای 
معرفی يک كانديدای واحد خبــر داده اما به دليل 
اختلافات داخلی تاكنون موفق به اين كار نشــده 
است؛ امری كه از ديد ناظران سياسی نشانه ناتوانی 
آنان برای مقابله با حريف قدرتمندی است كه مصمم 

به رقابت های انتخاباتی پا گذاشته است.

ضعف مخالفان، نقطه قوت اردوغان 
نشريه نشنال اينترســت با اشــاره به تأثير بحران 
اقتصادی بر انتخابات ســال آينده تركيه می نويسد 
رجب طيب اردوغان از سال 2003 ميلادی رهبری 
تركيه را برعهده دارد اما به نظر می رســد كه سقوط 
آزاد اقتصاد تركيه موقعيت او را بيش از پيش تضعيف 
كرده است. رای دهندگان تركيه خشمگين و بسياری 
از آنان خواهان تغيير هســتند. درحالی كه بيشتر 
توجه ها معطوف اين مسئله است كه اردوغان برای 
ماندن در قدرت چه خواهد كرد، احزاب مخالف هنوز 
نتوانسته اند نامزدی برای جايگزينی او و راهی برای 
خروج كشور از شــرايط فعلی ارائه دهند؛ امری كه 

می تواند به نقطه قوت اردوغان و سكوی پيروزی او 
در انتخابات بعدی تبديل شود. به عبارت ديگر، شايد 
بحران جدی اقتصادی و آمار بالای بيكاری در داخل 
و تشديد تنش ها با شركای بين المللی و همسايگان 
در خارج برخی از ناظران را به اين فكر انداخته باشد 
كه اين ســطح از ناكارآمدی احتمالا رای دهندگان 
تركيه را تشويق خواهد كرد كه به مخالفان اردوغان 
رأی دهند، اما كلاف سياست در تركيه پيچيده تر از 

آن چيزی كه در نگاه اول به نظر می رسد.
واقعيت اين است ائتلافی كه عليه اردوغان تشكيل 
شده هنوز نتوانسته گزينه نهايی خود را برای رقابت 
با رئيس جمهوری فعلی تركيه معرفی كند. شنيده ها 
حاكی از اين است كه »كمال قليچدار اوغلو« اصرار 
دارد كه خود كانديدای نهايی احزاب مخالف و گزينه 
رياست جمهوری بعدی تركيه باشد. منتقدان بر اين 
باورند كه گرچه حزب جمهوريخواه خلق بزرگ ترين 
شريک ائتلاف »اتحاد ملت« اســت اما لزوما به اين 
معنا نيســت كه رهبر اين حزب بايد نامزد ائتلاف 
باشد؛ به ويژه اينكه قليچدار اوغلو سياستمداری است 
كه در ميان افكار عمومی تركيه محبوبيت چندانی 
ندارد. اغلب منتقدان بر ايــن باورند كه اگر ائتلاف 
می خواهد بــرای بركناری اردوغان شــانس جدی 
داشته باشــد بايد بهترين كانديدای ممكن را برای 
رقابت با او معرفی كند؛ كسی چون »اكرم امام اوغلو« 
شهردار استانبول و عضو حزب جمهوريخواه خلق. 
نشنال اينترست می نويســد اكرم  اوغلو در صورت 
انتخاب از سوی ائتلاف مخالفان می تواند به كابوس 
انتخاباتی اردوغان تبديل شود. او در انتخابات محلی 
برای تعيين شهردار استانبول در سال 2019 ميلادی 
هم توانست گزينه موردنظر اردوغان را شكست دهد. 
اكنون نيز نظرسنجی ها به طور مرتب نشان می دهد 
كه امام  اوغلو بيشترين شانس را برای شكست دادن 
اردوغان دارد. اين در حالی اســت كه نظرسنجی ها 
نشان می دهد قليچدار اوغلو تقريبا هيچ شانسی در 

اين رقابت ندارد.
اما مشــكل مخالفان اردوغان برای شكست دادن او 
در انتخابات فقط انتخاب كانديدای مناسب نيست. 
چينش ائتــلاف نيز ترديدهای جدی را نســبت به 
كارآمدی آن ايجاد كرده است. تاكنون اعضای حزب 
دمكراتيک خلق تركيه)HDP( از عضويت در ائتلاف 
»اتحاد ملت« كنار گذاشته شــده اند. اين در حالی 
اســت كه اگر كردهای تركيه در انتخابات پيش رو 
كانديدای مستقلی را معرفی می كند اين می تواند به 
معنی شكسته شدن آراي مخالفان و تقويت موقعيت 

سياسی اردوغان باشد.
نكته ديگر اينكه از نظر بســياری از كارشناســان و 
رای دهندگان و ناظران ائتلاف اتحاد ملت در رساندن 
منظور و نيت خود مشــكل دارد. برنامه اين ائتلاف 
پس از شكست اردوغان در انتخابات چه خواهد بود؟ 
پاسخ اين پرســش تقريبا نامشخص است. تركيه با 
مشكلاتی اساسی و بنيادين دست به گريبان است؛ 
درحالی كه مخالفان اردوغان برای حل اين مشكلات 
هيچ برنامه  مشــخص و كاربردی اي ارائه نكرده اند. 
حزب حاكم عدالت و توسعه پيش از روی كار آمدن 
فهرستی از اولويت های خود برای مديريت كشور از 
اقدامات اقتصادی گرفته تا سياست خارجی و تلاش 
برای ايجاد رفاه عمومی را منتشر كرده بود. به عبارت 
ديگر حزب عدالت و توسعه دلايلی قابل  قبول را در 
اختيار رای دهندگان گذاشت و با اتكا بر اين دلايل 
توانست رأی رای دهندگان را برای خود جمع كند. 
اما قليچدار اوغلو و متحدانش در ائتلاف »اتحاد ملت« 
صرفا روی خشــم رای دهندگان از اردوغان حساب 
باز كرده انــد و اميدوارند كه ايــن نارضايتی بتواند 
زمينه ساز ايجاد تغيير و تحول در تركيه شود. علاوه بر 
اين، احــزاب مخالف هيچ پلتفرم رســمی اي برای 
صحبت كردن يا برقراری ارتبــاط با رای دهندگان 
ندارند و در عوض آنچه از ســوی اين ائتلاف شنيده 
می شود وعده مبهمی چون بازسازی تركيه از طريق 
بازگشت به دمكراسی پارلمانی است. هيچ برنامه ای 
ارائه نشــده كه ائتلاف چطور قرار اســت مشكلات 
اقتصادی، سياست خارجی يا چالش های ديگر امروز 
تركيه را حل كند. ناگفته پيداســت كه شعارهای 
مبهم بدون برنامه مشــخص نمی تواند باعث جلب 
اعتماد رای دهندگان شود. به عبارت ديگر، درست 
است كه اردوغان به لحاظ سياسی ضعيف شده است 
اما علاوه بر اســتفاده از مزايای رئيس جمهور بودن، 
نقطه قوت او در انتخابات پيش رو يک اپوزيسيون از 

هم گسيخته و سازماندهی نشده است. 

ائتلافی از همه مخالفان اردوغان
 انتخابات ریاست جمهوری ترکیه قرار است 18ژوئن 2023میلادی برابر با 28خرداد1402 برگزار 
شود. تقریبا در ماه های ابتدایی سال جاری میلادی بود که رهبران 6حزب اپوزیسیون ترکیه 
سندی 48صفحه ای شــامل 23ماده را برای انتخابات بعدی ریاست جمهوری در ترکیه امضا 
کرده و اعلام کردند که با هدف کنار گذاشتن اردوغان از فضای سیاسی ترکیه ائتلاف »اتحاد 
ملت« را تشکیل می دهند. »کمال قلیچدار اوغلو« رهبر حزب جمهوریخواه خلق، حزب اصلی 
اپوزیسیون، »علی باباجان« رهبر حزب دمکراسی و پیشرفت، »گلتکین اویسال« از حزب 
دمکرات، »احمد داوود اوغلو« رهبر حزب آینده، »مرال آکشنر« از حزب خوب و »تمل کرم  
اوغلو«، رهبر حزب سعادت این سند را امضا کردند. ائتلاف »اتحاد ملت« با ائتلاف حاکم »ائتلاف 
جمهور« مخالف است که شامل حزب عدالت و توسعه و حزب محافظه کار »حرکت ملی« است.
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گرینویچ

مار 6متری بر سقف خانه

 

همپشــاير: جولان یک مار پيتون خوش رنگ 
حدودا 6 متری در همپشایر انگليس، مردم یک 
محله را تا حد جنون وحشت زده کرد اما ماجرا در 
نهایت، ختم به خير شد. این مار که 5.5متر طول 
دارد، از خانه صاحبش بيرون رفته بود و همينطور 
ســرگردان روی بام ها این ور و آن ور می رفت که 
توسط یکی از همسایه ها دیده شد. مار زردرنگ 
برمه ای، حدود ساعت 5صبح در حال تلاش برای 
واردشدن به اتاق خواب یک خانه بود که یکی از 

همسایه ها متوجهش شد. 

تولد کتاب گینس از دل یک شکار ناموفق
چيزی اتفاق نيفتاده،  مگر آنکه گينس تأیيدش کند

وحشت از ابر ارغوانی مرموز

کالاما: مردم در یک شــهر کوچک در شيلی، یک روز آفتابی و 
آرام را سپری می کردند که پوشيده شدن آسمان بالای سرشان 
با یک ابر ارغوانی شفاف، وحشت را به آنها غالب کرد. خيلی زود، 
عکس های این ابر عجيب و غریب و ترســناک، در شبکه های 
اجتماعی دست به دست شد و تئوری های پيچيده زیادی، که 
بعضی هایشان واقعا ترسناک بودند، درباره منشا آن منتشر شد. 
ابر ارغوانی در شمال شيلی، باعث شــد که مقامات رده بالای 
این کشور خيلی زود دست به کار شوند تا خيلی سریع، جلوی  
وحشت بيشتر را بگيرند. در نهایت مقامات گفته اند که به احتمال 
بسيار زیاد، خرابی یک پمپ بزرگ در یک معدن و قاطی شدن 

سوخت آن، باعث شده است تا این ابر ارغوانی به آسمان برود.

غذای تند در پناهگاه  جنگ جهانی 

چونگ کینگ: چينی ها، شهر چونگ کينگ را به خاطر هوای 
داغ و غذاهای تندش، شــهر تنوری می خوانند. این تابستان، 
گرمی هوا در این شهر چنان زیاد بوده که استقبال از غذاهای 
تند و معروف این شهر کم شد. اما رستوران دارها، دست به ابتکار 
جالبی زده اند و برای حفظ مشتری هایشان، کسب وکارشان را 
به جایی برده اند که پيش تر، بوی مــرگ می داد؛ پناهگاه های 
جنگ جهانی دوم. این شهر در جنگ جهانی و در اوج حملات 
ژاپنی ها، پایتخت چين بوده و تعداد زیادی پناهگاه در آن قرار 
دارد. این سنگرها، امسال که چين گرم ترین تابستان در 61سال 
گذشته را تجربه می کند، محل تجمع مردم شهر شده اند، با این 
لايروبی خلیج گرگان   عكس: عقیل مهقانیتفاوت که این بار، به جای بوی مرگ، بوی غذای تند می دهند. اول آخر
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شنبه

  در نکوهش دایره امن امنیت

چند وقت پيش بود که داشــتيم 
با یکی از دوســتان، درباره فردی 
صحبت می کردیم که سبک زندگی خاصی را برای خودش 
برگزیده بود. به چه ترتيب؟ به این شکل، که این فرد اقدام به 
سفرهای خاصی می کرد؛ بدون اینکه بودجه ای داشته باشد 
یا حتی در کشور مقصد، آشــنای درست و حسابی داشته 
باشد. آنها از طریق فضای مجازی همدیگر را پيدا و با کار در 
مزرعه ها و... ، هزینه زندگی و سفرشان را تأمين می کردند. 
حقيقت امر در ابتدا که این قضيه را شنيدم، با خودم گفتم 
چه روش مســخره ای؛ آدم کار و زندگی اش را رها کند و به 
بلاد غربت و ناشــناخته برود که چه بشــود؟ اما بعدها که 
بيشتر به ماجرا فکر کردم، دیدم در ایامی که حتی جوان تر 
بودم، چقدر این چنين بودم و چقدر به این نوع سفرها و رها 
گشت و  گذار کردن ها علاقه مند بودم. اما این علاقه از کجا 
می آید؟ و چرا اساسا انســان ها در جوانی علاقه بيشتری به 

این ماجراجویی ها دارند؟
کليدواژه هایــی کــه می خواهــم از آنهــا صحبــت کنم 
همين هاســت: ماجراجویی و جوانی. راستش را بخواهيد 
بخشی از افسردگی ها و خمودگی ها و... امروز ما هم شاید به 
این سبک زندگی برگردد. این البته، ارتباطی به مشکلات 
مالی و اقتصادی رایج هم ندارد. شــما حتــی می توانيد در 
کشورهای مرفه اسکاندیناوی و کانادا و... هم زندگی کنيد، 
اما سر از جنگل های آفریقا و هند و آمازون و ده ها جای دیگر 
دربياورید تا بتوانيد این حــس را در خودتان زنده کنيد و 
زنده نگه دارید. اما این حس یعنی چه و از چه چيزی داریم 

صحبت می کنيم؟
حقيقت این اســت که مقــداری از ماجراجویی در زندگی 
هر انسانی لازم اســت. قاعده اش هم از اینجا می آید که ما 
نيز بخشی از طبيعت هستيم و ماجراجویی و عدم امنيت، 
بخشی از ذات طبيعت اســت. طبيعت را، معمولا آفرینش 
بدون انســان تعریف می کنند؛ که البته این تعریف بيشتر 
برای شناخت و تقســيم بندی جزئی تر است، وگرنه ما نيز 
بخشی از طبيعت محسوب می شویم. حالا آمده اند و گفته اند 
که این طبيعت به علاوه انسان، اسمش چيز دیگری می شود 
یا انسان منهای طبيعت اسمش می شود جامعه و چيزهایی 
از این قبيل. حالا هر چه که هست، ما بخشی از این طبيعت 
هستيم. به یاد داشته باشيم که انسان در طبقه بندی کلی، 
ابتدا حيوان است و سپس تقسيم به حيوان ناطق و حيوان 
عاقل و حيوان... می شود. یعنی در اصل همان قواعد حاکم 
بر زندگی حيوانی، در زندگی انسانی هم حاکم است، با این 
تفاوت که چيزی به اسم عقل، آنها را مدیریت می کند تا به 
حيات انسانی و جایگاه انسانی و عقلانی و منطقی و تعادل 
هم برسيم. اما این باعث نمی شود تا به کلی، فراموش کنيم 
که دیگر نسبتی با زندگی حيوانی نداریم. متأسفانه اینطور 
برداشت می شود که چون »حيوان« بودن نوعی بار منفی 
در گفت وگوهای ما دارد، پس لابد هر چيزی که ما را به آنها 
نسبت بدهد مکروه و زشت است. درحالی که چنين تفکری 
سراسر اشتباه اســت. اتفاقا حيوانات در خيلی از جهات، از 
ما پيشرفته تر و کامل تر و متعادل تر حرکت می کنند و این 
ما هستيم که عقب مانده ایم. حالا این بحث های مفصل را 
کنار می گذاریم و به بحث اصلی مان می پردازیم. تا به حال 
به این فکر کرده اید که ورزش ها و تفریحات و حتی زندگی 
ماجراجویانــه، اول اینکه چرا اینقدر طرفــدار دارد و دوم 
اینکه چرا برای عموم مردم جذاب است؟ همه اش به همين 
نکته بازمی گردد که همه ما فطرتا، درک می کنيم که باید 
سرزنده باشــيم، نه اینکه صرفا زنده باشيم و زندگی کنيم. 
سرچشمه سرزندگی نيز، همين ماجراجویی هاست، چرا که 
اساسا باعث می شود از حوزه و دایره امن خود خارج شده و 
به مسيری برویم که مشخص نيست نتيجه ای دارد یا ندارد. 
این، البته شاید برای غالب مردم ترسناک باشد و دوستش 
نداشته باشــند؛ چرا که عادت بد و معتادگونه ای به زندگی 
امن و قابل پيش بينی پيدا کرده اند. آنها در یک پارادوکس 
بزرگ زندگی می کنند: هم می دانند کــه باید درصدی از 
ماجراجویی و بی ترس بودن را در زندگی تجربه کنند و هم 
اینکه این روش کمی ترسناک است و دوست ندارند از دایره 
امن شان خارج شوند. به همين دليل است که عمرها در این 
تناقض و تعليق سپری می شود و چه انرژی های عظيمی که 

از دست می روند.
حالا اینکه این ماجراجویی و به ســمت تــرس رفتن و از 
ترس ها گذشتن باید چگونه باشــد و چه ميزانی باشد و...، 
بحث هایی مفصل تر و ثانویه هستند که می ماند برای بعدها. 
اما اصل ماجرا، این اســت که گاهی ما در زندگی های مان 
درســت مثل رانندگی در یک بزرگراه چندصدکيلومتری 
مستقيم عمل می کنيم؛ فقط با یک دنده و در یک مسير و 
در یک جهت و... نتيجه اش می شود عادت به این وضعيت و 
رخوت آلودگی و خستگی و حتی خواب آلودگی. در نتيجه 
با نخستين مانع و چالش، چنان به فنا می رویم که ناگفتنی 
است. این ها به دليل آن است که ما در طول مسير، مدام از 
هوشياری مان کمال اســتفاده را نبرده ایم. دقت کرده اید 
حيوان ها چقدر تيز و هوشــيارند؟ به این دليل که مدام در 
حال ناامنی و ماجراجویی هستند. همين ها باعث می شود 
تا در اوج آگاهی نسبت به پيرامون خود باشند. همين ها در 
نهایت، هوشــياری آنها را به اوج می رســانند و این، همان 
نکته ای اســت که زندگی را هم خوشــایند می سازد؛ هم 
ماجراجویانه و هم سرزنده. و سرزندگی، همان چيزی است 
که امروزه نه تنها در زندگی های امروزین ما گم و گور شده، 
که حتی در سطح بين المللی هم به شدت ناپدید شده است. 
ماجرا هم صرفا یک نگاه ساده ورزشــی و رفتاری و سبک 
زندگی نيســت، یک نگاه فلســفی و معنوی اساسی است 
که تنها یکی از رویکردهای رفتاری آن، همين ورزش های 
ماجراجویانه و سفرها و سبک زندگی هاست. قصه اینجاست 
که به قول ابوسعيد ابوالخير، آنگاه که از این حلقه و زندان 
آسایش هایی که برای خودمان ساخته ایم بگذریم، به مقصد 
رسيده ایم؛ یعنی ذهن مان را طوری پرورش داده ایم که ما را 
به مقصد خواهد رساند؛ مسيری که از مبدأ یک زندگی امن 
و رخوت آلوده آغاز شــده و در جاده هوشياری کامل دنبال 
می شــود و به مقصدی می رســد که در آن خبری از ترس 
نيست و ترس ها پشت سر گذاشته شده اند و هر چه هست 

بی ترسی و عشق است... .

آن روز تختی برای تماشای مسابقه 
تنيس بيم احتشــام زاده و حریف 
آمریکایی به دانشگاه تهران رفته بود که دانشجوها دوره اش 
کردند؛ بعد او را بردند پشــت ميکروفن که برایشان حرف 
بزند. پهلوان مثل هميشه دو دســتش را به سينه گذاشت 
و چندبار تکرار کرد:»خجالتم ندهيد«، بعد سرش را آورد 
نزدیک ميکروفن و صدایش در ســالن پيچيد که »یکی از 
آرزوهای من این است که به حج بروم.« چشم دانشجوها به 
دهان پهلوان بود و او با همان سرراستی و سادگی که شروع 
کرده بود، ادامه داد: »اما هر وقت به یاد این آرزوی برآورده 
نشده می افتم و دلم می گيرد، می آیم یک بار دور این دانشگاه 
می گردم، آن وقت دلم تسلی می شود. من فکر می کنم برای 
رهایی مردم از فقر و بدبختی، این دانشگاه برای خودش قبله 
ایست.« تختی چند کلمه اش را که گفت از سکو آمد پایين. 
جوان ها برایش کف می زدند و صورتش را می بوسيدند. آنها 
این پهلوان پخته و جوان 33ساله را دوست داشتند. کارهای 
او شبيه قصه هایی بود که مادر بزرگ ها و پدر بزرگ هایشان 
هر روز وقتی زیر کرسی گرم می شدند و حرف هایشان گل 
 می انداخت، تعریف می کردند.  خبــر زلزله بویين زهرا که 
آمد تختی دو سه نفر از دوســتانش را جمع کرد، یک وانت 
آورد و خودش هم ســينی بزرگی گرفت دســتش. با هم 
از ســر خيابان عباس آباد راه افتادند سمت پایين و مردم 
بی حساب پول می ریختند. وقتی دسته آنها رسيد به چهار 
راه جمهوری، پيرزنی که رهگذر بود چادرش را برداشت و به 
تختی داد و گفت: »من فقط همين چادر را دارم که ببخشم 
به پسرم.« اشــک های پهلوان -که هميشه به پلک هایش 
نزدیک بود- ســرازیر شــد و اصرار کرد که پيرزن چادر را 
پس بگيرد. مردم که دور آنها بودنــد هم گریه می کردند و 
خبرنگارها تند تند عکس می گرفتند و روز بعد روزنامه ها 
نوشتند »پيرزنی بعد از 60ســال به خاطر تختی و کمک 
به زلزله زده ها کشــف حجاب کرد!« اما نرسيده به خيابان 
اســتانبول چند تا مأمور جلوی وانت را گرفتند و از تختی 

خواستند که بساطش را زودتر جمع کند و برگردد. 
آنها خوششان نمی آمد کسی اینطور باشد، مهره مار داشته 
باشد؛ وقتی ســينما می رود مردم پشت درها جمع شوند، 
وقتی با ماشين پشــت چهارراه می ایستد، افسر راهنمایی 
چراغ را به خاطر او عوض کند، وقتی در خانه اســت پســر 
بچه های 13-12ساله برای یک نظر دیدنش کشيک بکشند 
و وقتی شکست خورده است، مردم باز او را قلم دوش کنند و 

در خيابان های شهر بگردانند. 
آن شب وقتی تختی از هواپيما در فرودگاه مهرآباد پياده شد، 
نخستين چيزی که دید پلاکاردهای کوچک و بزرگی بود که 
روی همه آنها نوشته بودند: »برای آنکه تختی نگرید، همه 
بخندیم« پهلوان دســتش را گرفت جلوی چشم هایش و 

گریست. گفت: »من که نتوانستم کاری برای شما بکنم...«

قبل از آنکه دسته ورزشــی برای المپيک توکيو راه بيفتد 
گفته بودند پرچم دار تيم تختی است اما در اردوی تدارکاتی 
تا جایی که دستشان رسيد او را آزار دادند و به او کم محلی 
کردند. تختی با 97کيلوگرم وزن مجبور بود با سبک وزن ها 
تمرین کند، چون هم وزن هایش سراغ او نمی آمدند. وقتی 
یکی از کشتی گيرها پرسيد: »آقا تختی امسال تمرینت کم 
نيست؟« نگاه او کدر شد و گفت: »بگذار کم باشد. بگذار بروم 
و ببازم تا بعضی ها راحت شوند!« دسته ورزشی که به مقصد 
رسيد، خبرنگارها چيزهای بی سابقه ای دیدند؛ تختی تنها 
بود. روز افتتاح، پرچم را از او گرفتند و در فواصل استراحت 
ميان کشتی کسی هم صحبت او نمی شد. در2 مسابقه اول، 
تختی حریف های مجار و انگليســی اش را شکست داد. در 
مسابقه سوم وقتی کشتی گير ژاپنی را ضربه فنی کرد، عطاء 
بهمنش ميکروفن ضبط صوت را گرفت جلوی او: »نظر شما 
را برای فردا می خواستم ســؤال کنم.« او نفس را در سينه 
فراخش فرو برد و با شتاب گفت: »فردا حریفان بزرگی پيش 
رو دارم؛ ترک، روس و بلغار، چه می شود گفت؟« خبرنگار 
گفت: »این درست ولی می دانيد در تهران مردم منتظرند 
که صدای شما را بشــنوند، یک کلمه، یک جمله هم کافی 
است.« تختی گفت: »من به مردم تعظيم می کنم...«  دی 
ماه سال46 وقتی روزنامه ها نوشتند: »غلامرضا تختی خود 
را کشت« مردم باورشان نشد. آنها مطمئن بودند تختی را 
چيز خور کرده اند. حتی اسم سم را هم می دانستند؛ »باربی 
توریت.« آنها می گفتند: »غلامرضا، غلامرضا را کشــت« و 
عکس پهلوان را می گذاشتند روی طاقچه، کنار شمایل مولا. 

زندگی پدیا

فاطمه عباسی

حمیدرضا محمدی

جهان پهلوان

تقويم / سالمرگعدد خبر

 سیاستمدار ثابت قدم

»اســتدعای مــن اين اســت که 
اعلیحضرت در اين مانور سیاسی به 
نحو مقتضی ايفای نقــش بفرمايند؛ 
ان شــاءالله بتوانیم قدمی در راه اين 

مملكت و ملّت برداريم.«
شــايد اين جملــه میرزاحســن 
مستوفی الممالک آشتیانی را در جايی 
نخوانده باشید. طبیعی و بديهی هم 
هست اما شايد آنهايی که فیلم »شاه 
خاموش« را ديده اند به ياد داشــته 
باشند. اثری ساخته همايون شهنواز 
که روايتی بود از ايران در ســال های 
آغاز جنگ جهانــی اول و آن کس که 
نقش مســتوفی الممالک را ايفا کرد، 
علی نصیريان بود و شاه خاموش يعنی 
احمدشاه هم محمدرضا فروتن. و چه 
به لحاظ گريم و چه از نظر تســلط بر 
شخصیت، شــايد ديگر نتوان چنین 
مستوفی الممالكی در تئاتر و سینما و 

تلويزيون ايران سراغ گرفت.
مستوفی الممالک شاه خاموش و البته 
مستوفی الممالک حقیقی، چهره ای 
است به تمام ايران دوست. در آن ولوله 
و بحبوحه جنگ عالمگیر نخست، متنی 
نوشت دالّ بر بی طرفی ايران: »دولت ما 
در اين موقع مسلک بی طرفی را اتخاذ و 
روابط دوستانه خود را با دول متخاصمه 
کماکان حفظ و صیانت می نمايد.« و به 
گواه ناظران تاريخ، شايد در آن زمانه 
که ايران نه عناصر سیاســی کارآمد 
داشت و نه نیروهای نظامی کارا، بهترين 
تصمیم بود تا ايــران در ورطه هجمه 
قرار نگیرد. اما دول بیگانه؛ انگلیس 
و روسیه هنوز يک هفته نگذشته بود 
که خاك ايران را از شــمال و غرب و 
جنوب به توبره بســتند. حتی اعلان 
بی طرفی که شاه در افتتاحیه مجلس 
سوم هم بر آن تأکید کرد، کارگر نیفتاد. 
اما مســتوفی الممالک - که برخلاف 
تصورمان از عكس هــا و همان فیلم 
شــاه خاموش، که مردی سالخورده 
به نظر می رسد- چهل ويكی دو سال 
بیشتر نداشت )زاده 2۴مهر1253(، در 

مقابل شان ايستاد.
او که در میان دولتمــردان به »آقا« 

شهرت داشــت با انتقال پايتخت هم 
مخالفت کرد تا انســجام دولت حفظ 
شود اما سرانجام پس از 6ماه و2۴روز، 
در 20اســفند1293، ناچار و ناگزير از 
کناره گیری شــد. حتی وقتی کمتر 
از 5ماه بعد، در میانه تابســتان129۴ 
مجدد به رئیس الوزرايی رســید، باز 
هم دولت مســتعجل بود و بیشتر از 
5ماه دوام نیاورد اما با مصايبی چون 
قحطی و بیماری ناشی از جنگ دست 
به گريبان بود. مستوفی الممالک که 
امروز، نودمین ســال درگذشتش، 
در 58سالگی اســت، از برکشیدگان 
عصر ناصــری و حلقه واســط نظام 
ديوان ســالاری قديم و جديد ايران 
بود، از نســل کســانی چون محمد 
مصدق السلطنه، احمد قوام السلطنه 
و حسن مشــیرالدوله پیرنیا بود که 
در جرگه نخبگانِ ســاختار قدرت و 
حاکمیت بود که البته بســان آنان، تا 
امروز، جايگاهش در تاريخ سیاست 
ايران، چندان مورد مداقه قرار نگرفته 
است. او که مخبرالسلطنه هدايت در 
»خاطرات و خطراتِ« خود، درباره اش 
چنین نوشته است که نشان از پايمردی 
او در مقابل متجاوزان در همان برهه 
دارد: »مختصر بگويم میرزا حســن 
مســتوفی الممالک رحمت الله علیه 
مردی بود رئوف، مهربان، در دوستی 
ثابت و از دشــمنی روی گردان. بدی 
می ديد، خوبی می کرد. مناعت داشت، 
اما تكبر نداشت. گفتند کم اراده است، 
اراده و ثبــات رأيی کــه او در جنگ 
بین الملل در مقابل سفارتین ]روسیه 
و انگلیس[ به ظهور رســاند، در قوه 
هیچ يک از رجال قــوم نبود«، يكی 
از برجســته ترين بازيگران سیاست 
ايران معاصر بود که نقشــش در نبرد 
گیتی گستر اول فراموش نشدنی است.

حافظ

دوش آگهی ز يار سفر کرده داد باد
من نیز دل به باد دهم، هرچه باد باد

شاعرانه های یک ذهن آشفته

تبعید

بــی تعــارف و 
تكلــف ، مثــل 
همین متن کوتاهی کــه می بینید. 
ما منتظريم تا نوشــته هايتان درباره 
مســائل روزمره، مشكلات و دغدغه 
هايتان را برای ما ارسال کنید. اگر اهل 
طنز و کاريكاتور و طراحی هم هستید 
جايتان اينجا محفوظ اســت. متن يا 
طرح تان که آماده شــد يک تماس  با 
شــماره 23023636 بگیريد تا برای 

رساندنش به ما ، راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

عیسی محمدی
روزنامه نگار

جواد نصرتینگاه
روزنامه نگار

شما می توانيد هرکار منحصر به فردی که دلتان می خواهد 
انجام بدهيد. سریع ترین مرد دنيا باشيد، تنها انسانی باشيد 
که روی دســت هایش 100کيلومتر راه می رود و یا هرکس 
دیگری. اما تنها وقتی کار منحصر به فرد شما موضوعيت پيدا 
می کند و جهانی می شــود، که در یک کتاب مشخص ثبت 

شود؛ کتاب رکوردهای جهانی گينس.
گينــس، یکــی از موفق ترین سيســتم های ثبــت آمار و 
رکوردهای تاریخ بشر است. آنچنان جایگاهی در سراسر دنيا 
پيدا کرده،  که خيلی ها صرفا برای اینکه نامشان در گينس 
ثبت شود و گواهی مخصوص این مؤسسه را بگيرند، دست 
به کارهای خارق العاده می زنند. این کتاب، نخســتين بار، 
در چنين روزی در سال 1955منتشــر شد و خيلی سریع 
مورد اســتقبال قرار گرفت. کتاب گينــس از آن زمان، هر 
سال منتشر می شود و رکوردهای متنوعی را که انسان ها و 
حيوان ها از خود به جا می گذارند ثبت می کند. اما اصلا چه 
شد که این کتاب متولد شــد؟ ماجرا به 2 سال قبل از آن بر 
می گردد که هيو بيور، مدیر کســب وکار خانوادگی گينس، 

به شکار سهره طلایی رفته بود و دست خالی برگشت. بين 
او و همراهانش ایــن بحث در گرفت که آیا ســهره طلایی 
سریع ترین پرنده دنياســت یا نه. تلاش های آنها برای پيدا 
کردن کتابی که به این سؤالشان پاسخ بدهد،  بی نتيجه بود و 
بيور به فکر افتاد چنين کتابی را برای کمک به رونق گرفتن 
کســب وکار خانوادگی گينس توليد کند. 2 روزنامه نگار که 
کارشان دادن اطلاعات به روزنامه ها بود استخدام شدند، و 
کتاب رایگان توزیع شد. اما اســتقبال از آن،  چنان زیاد بود 
که در پایيز، فروش آن رسما شــروع شد و به پرفروش ترین 
کتاب فصل تبدیل شــد. خيلی زود نسخه آمریکایی آن در 
سال 1956منتشر شــد و بلافاصله، فروش نسخه در دیگر 
کشورها هم شروع شد. از آن زمان، کارشناسان این کتاب به 
سراسر دنيا سفر می کنند تا ادعاهای افرادی که رکوردهای 
تازه ای ثبت می کنند را بسنجند و نه تنها رکورد آنها را رسما 
ثبت کنند، که گواهی ثبت رکــورد را به آنها بدهند. گينس 
در ابتدا کتاب های دیگری هــم درباره رکوردها و فکت های 
موسيقی انگليس، المپيک و ورزش گلف هم منتشر می کرد 
که انتشار آنها تداوم زیادی نداشت. گينس در سال 2001 به 
مالکان جدیدی واگذار شد. در سال های اخير، سایت کتاب 
رکوردهای جهانی گينس هم فعال شــده است و محتوای 

متناسبی با کتاب توليد می کند.

هی گفتم نشــود 
فاش کسی آنچه 
ميان من و توست؛ اما گوش نکردی و فاش گفتی که 
فاش می گویم و از گفته خود دلشادم. هی لب گزیدم که 
شاید ساکت شوی اما هی رجز خواندی که استاده ام چو 
شمع مترسان ز آتشم. که چه؟ که انگشت نمای اغيار 
شویم؟ همين را می خواستی؟ حالا انگشت نمای خاص 
و عام شدیم؛ اما انگشتانی که به سوی من نشانه رفتند، 
من را خانه نشين کردند و انگشــتانی که تو را هدف 
گرفتند، بازارت را رونق دادنــد. اصلا می دانی رفيق! 
تقصير تو هم نيســت. تقصير خواجه است که اوضاع 
دایره قسمت را چنان چيد که جام می  را به یکی بدهند 
و خون دل را به دیگری... آن وقت دایره قســمت تو را 
پسندید و جام می  را به تو داد و رقصت آموخت تا شاهد 
بازاری  شــوی و من را در تنهایی و غربت، پرده نشين 
ساخت و پرســتار دل زخمی خویش. حالا من هی از 
حصار می نالم و تو هی می خواهی دلداری ام بدهی که 
چه؟ که مرغ زیرک گر به دام افتد تحمل بایدش؟ دست 
بردار جانم! حالا که قرار است لطف آنچه تو اندیشی، 
خيالت تخت... ما نقطه تسليميم.  پس نتيجه همان 
است که تو می خواهی و حکم آنچه تو فرمایی نازنين! 
حالا هی از پرواز برایم می ســرایی؟ هــی از بی وزنی 
می گویی؟ هی ندا سر می دهی که ز هرچه رنگ تعلق 
پذیرد آزاد باش. باشد قبول... اما بگو این حصار لعنتی 
را چه کنم که بالِ  پروازم را به ميــخ عقل در انتهای 
زمين بسته است. من که گفته بودم وقتی حصار غربت 
من تنگ می شــود، هر لحظه بين عقل و دلم جنگ 
می شود. نگفته بودم؟ کمی فکر کن یادت می آید. حالا 
چه می شود، نمی دانم. من که واگذار کرده ام به لطفی 
که تو  اندیشی و حکمی که تو فرمایی... اما بيا هر کاری 
دوست داری بکن و هر حکمی دوست داری بفرما اما 
بالا غيرتا بيا و از دلت تبعيدم نکن که من دیگر طاقت 

این یکی را ندارم.

سیدمحمدرضا واحدی
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رکاب زدن برای 
ترویج کتابخوانی 

بعضی ها آنقدر عشــق و علاقه اشان به کتاب 
وکتابخوانی بی حد و حصر اســت که حاضرند 
پای این عشق و علاقه اشان همه سختی ها را به 
جان بخرند. نسرین خضری مقدم از این دست 
کتابخوان های حرفه ای و علاقه مندان به ترویج 
فرهنگ کتابخوانی است که برای تحقق اهدافش 
خودش را با دوچرخه و هواپیما و اتوبوس به مناطق 
مختلف کشور می رود تا کتاب های اهدایی اش را 

به بچه ها هدیه کند. 
او یک معلم است و همیشه دوست دارد بچه های 
سرزمینش در هر نقطه از کشــور هستند در 
حسرت کتاب نباشند.در گپ و گفتی صمیمی 
او برایمان از فعالیت های داوطلبانه اش در حوزه 

ترویج کتاب می گوید.

چه شــد که خانم معلم خراسانی 
تصمیم گرفت با رکاب زنی مروج کارهای فرهنگی 

شود؟
ســال96 بود کــه دوچرخه ســواری را بــا هدف 
فعالیت های زیست محیطی شــروع کردم. در واقع 
دوســت داشــتم با پیام هایی مردم را بــا خطرات 
زیست محیطی آشــنا کنم و از آنها بخواهم بیشتر 
هوای زمین را داشته باشند. گرفتن مدرک مربیگری 
و به قولی قرص شدن دل خودم و خانواده بهانه ای شد 
برای شروع سفرهای درون کشوری و در نخستین 
ســفر به کویر مرکزی رفتم و بعــد از آن گرگان تا 
اردبیل، بوشــهر تا چابهار، سمنان تا شمال را رکاب 
زدم. ســال97 که کشــور با بحران آب روبه رو شد 
سفرهایم را با شعار »آب گنجینه امروزرؤیای فردا« 

انجام می دادم.
چطور دوچرخه ســواری و ترویج 

کتابخوانی را باهم انجام دادید؟
بهمن ماه سال گذشته بود که تصمیم گرفتم دورتادور 
جزیره قشــم را با دوچرخه رکاب بزنم و در کنارش 
سری هم بزنم به روستاهای این منطقه و توزیع کتاب 

برای بچه ها.
خودتان اهل کتاب و کتاب خواندن 

هستید؟
بله من از کودکی عاشق کتاب بودم الان هم که معلم 
هســتم یکی از ماموریت های اصلی که برای خودم 

تعریف کردم تشویق بچه ها به کتابخوانی است.
چی شــد که فکر ترویج کتاب در 

روستاهای کم برخوردار افتادید؟
با خودم فکر کردم روســتاهایی که اغلب از داشتن 
مدرسه محروم هستند حتما بچه هایشان به خصوص 
دختران آنها علاقه مند به مطالعه اند اما دسترســی 
به کتاب ندارند به خاطر همیــن تصمیم گرفتم در 
سفرهای زیست محیطی که با دوچرخه می روم کتاب 

هم همراه داشته باشم تا در این مناطق توزیع کنم.
ارتباط گرفتن با اهالی روستا و بچه ها 

سخت نبود؟
در همه روستاها نه اما خوب مناطقی هم بودند که 
به خاطر فرهنگ غالب خیلی مشتاق غریبه ها نبودند 
در این روستاها ســعی می کردم چند روزی اتراق 
کنم و از طریق فعالیت های فرهنگی و هنری و گپ 
و گفت صمیمانه اعتمادشان را جلب کنم مثلا بچه ها 
با خطاطی و خوشنویسی هایم جذب من می شدند و 

خانواده ها در نشست های صمیمی و دوستانه.
همه سفرهایتان را با دوچرخه انجام 

می دهید؟
قطعا نه با توجه به اشتغال در حوزه دولتی مجبورم 
تنها از زمان تعطیلات اســتفاده کنم از طرف دیگر 
بار کتاب هایی که همراه دارم زیادشــده و این باعث 
می شودکه سفرها را با هواپیما بروم. وقتی می رسم 
از اهالی بومی منطقه کمک می گیرم. الان دوستان 
زیادی در این مناطق دارم که هم در شناسایی مناطق 
کم برخوردار کمک حالم شــده اند هــم در توزیع 
کتاب ها. در خیلی از مناطق هم کتابخانه های کوچک 

و بزرگ دایر کرده ایم.
از کتابخانه هایتان چه خبر؟

 در خیلــی از مناطقــی کــه مــن میــروم مردم 
عشایر نشــین هســتند بنابراین نمی شد کتابخانه 
ثابتی برای استفاده بچه ها درســت کنیم به خاطر 
همین کتابخانه های پارچه ای را درست کردیم این 
کتابخانه ها چند جلدی هستند اما حسن خوبشان 
ماندگاری اشــان برای بچه هاســت. ما تــا به حال 
12کتابخانه پارچه ای و دو کتابخانه فلزی در مناطق 

عشایرنشین استان فارس ایجاد کرده ایم.
هزینه کتاب ها از کجا تامین می شود؟

عمده کتاب هایی که اهدا می کنم با هزینه شخصی 
است اما دوستان زیادی هستند که به واسطه آشنایی 
و اعتمادی کــه دارند سال هاســت نذرهای خود را 
به ســمت نذرهای فرهنگی ســوق داده اند و از من 
می خواهند این هزینه ها را دربخش توسعه کتابخوانی 
و افزایش آگاهی بچه های مناطق محروم صرف کنم. 
مناطقی که خیلی هایشــان به اینترنت دسترسی 
ندارند اما بچه هــا بعد از اتمام کتاب هــای خود به 
بالاترین نقطه منطقه می روند تا طی تماس با من از 

کتاب های خوانده شده اشان بگویند.
چی شد که تصمیم گرفتید وارد حوزه 

ترویج کتاب شوید؟
یکبار که درباره زندانیان فکر می کردم دیدم اوقات 
فراغت زیــادی دارند و چــه خوب اســت بتوانیم 
با کتاب هــای ارزنده این اوقات فراغــت را پر کنیم 
به خاطر همین همراه با دوســتانم فراخوانی زدیم و 
از مردم خواســتیم تا کتاب هایی که استفاده ندارند 
را برای هدیه به زندان ها به دســت ما برسانند وقتی 
این کتاب ها به زندان رســید و طــی پیگیری ها از 
علاقه مندی و اســتقبال زندانی ها از کتاب متوجه 
شدیم تصمیم گرفتم در این حوزه به صورت جدی 

وارد شوم.

گپ

قصه های عبدالقادر زیر درخت شریش

روستای وشنام دری؛ جایی که حالا در سایه یار 
مهربان اسم و آوازه اش حسابی در ایران پیچیده 
و راه و رسم بچه های کتابخوانش الگوی خیلی 
از بچه های روستاهای کم برخوردار شده است. 
درست است که این روستا هنوز از داشتن آب 
آشامیدنی لوله کشی محروم است، اما تا دلتان 
بخواهد به اندازه دبه هــای آبی که در هر خانه 
هست، کتاب در این روستا وجود دارد. کتاب 
و کتابخوانی آنقدر به این روستا اعتبار و ارزش 
بخشیده که حالا هم به عنوان مرکز دهستان 
فعال بــوده و هم دارای کتابخانه و مدرســه و 
زمین چمــن مصنوعی اســت؛ خلاصه اینکه 
کتــاب و کتابخوانی با این روســتا و بچه های 

باصفایش کاری کرده کارستان.
 بانی همه این اتفاقات خوب در روستا، کسی 
نیســت جز »عبدالقادر بلوچ«؛ کسی که تمام 
دوران کودکی اش در ســایه محرومیت های 
روستا گذشــت، اما هیچ وقت از پا ننشست و 
به سختی درس خواند تا توانست دیپلم بگیرد، 
اما همین که دیپلم گرفت با خودش عهد بست 
تا شــرایطی را ایجاد کند کــه دیگر بچه های 
روستا روزگاری مثل او و هم سن وسالانش را 

تجربه نکنند.

تصمیم عبدالقادر
عبدالقادر می گوید وقتی بعد از دیپلم به روستا 
برگشتم دیدم بچه های روستا هیچ علاقه ای به 
ادامه تحصیل ندارند؛ از مدرسه مختلط قدیمی 
که دخترها بعد از پایان دوره دبســتان مجبور 
بودند هم با در و دیوار قدیمی آن خداحافظی 
کنند و هم برای همیشــه درس و مشــق را 
ببوسند و کنار بگذارند گرفته تا پسربچه هایی 
که مســافت دور مدرســه در مناطق دیگر و 
هزینه بــالای تحصیل انگیــزه ای برای درس 
خواندن در آنها باقی نمی گذاشــت: »با خودم 
تصمیم گرفتم با ایجاد یک کتابخانه بچه های 
روســتا را دور هم جمع کنم. فکر می کردم از 
طریق نامه نگاری با مراکز دولتی می توانم راه 
به جایی ببرم؛ به خاطر همین شروع به مکاتبه 
کردم، اما در نهایت با این پاسخ روبه رو شدم که 
روستای شما به حدی کوچک و دورافتاده است 
که امکان ســاخت کتابخانه و سرمایه گذاری 

فرهنگی در آن را نداریم.«

راه تازه برای رسیدن به هدف
عبدالقادر وقتی این پاســخ را می شنود نه تنها 
انگیزه اش را از دســت نمی دهد، بلکه دنبال 
راهی دیگر برای اهدافش می گردد: »تصمیم 
گرفتم خودم با نویســنده ها و ناشران ارتباط 
برقرار کنــم و از آنها بخواهم برای روســتای 
ما از کتاب هایشان ارســال کنند؛ طرحی که 
خوشبختانه با استقبال خوب این افراد روبه رو 

شد و برای من شــیرین ترین لحظه وقتی بود 
که بچه های روستا با چشــم های گرد شده و 
هیجان زده کتاب های رنگارنگ روستا را ورق 
می زدند؛ چراکه تا آن زمان نتوانسته بودند جز 
کتاب های درسی هیچ کتاب داستان دیگری 

را لمس کنند!«
بسته های کتاب که از راه رسید، روستا جایی 
برای دورهمی کتابخوانی عبدالقادر و بچه های 
علاقه مند به کتاب نداشت، اما درخت بزرگ و 
سبزی که در میانه روستا بود، سایه اش را چتر 
این دورهمی و همه را زیر ســایه خود مهمان 
کرد تا گعده کتابخوانی روســتا تشکیل شود: 
»قرار هر روزمان شده بود زیر درخت شریش؛ 
درختی بزرگ و سرسبز که بچه های کتابخوان 
روستا را در آغوشــش گرفت. بچه ها با شوق 
و ذوق زیادی بــه این محــل می آمدند و من 
شــروع می کردم به کتاب خواندن برای آنها. 
بعد از کتابخوانی متناسب با رده سنی هرکدام 
کتاب هایی را توزیع می کردم تا بچه ها مطالعه 
کنند و در جلســه بعدی دربــاره اش به بحث 

بنشینیم.«

قصه خوانی برای بچه ها شروع شد
قصه کتابخوانی درختی عبدالقادر و بچه های 
روســتایش از طریق صفحه ای که او در شبکه 
مجازی مدیریت می کرد به گوش علاقه مندان 
به حوزه کتاب و کتابخوانی رســید و دوستان 
جدید اعم از نویســندگان، ناشــران و فعالان 
حوزه کتاب هم به آنها پیوستند. هر روز هم بر 
تعداد کتاب های ارسالی از سوی مردم اضافه 
می شــد و هم بر تعداد بچه هــای کتابخوان. 
همین باعث شــد که عبدالقادر به فکر سقفی 
برای کتابخانه باشــد: »درســت است فضای 
زیر درخت برای روزهای آفتابی عالی بود، اما 
همین که باد و باران می شد دورهمی ما به هم 
می خورد. به خاطر همین تصمیم گرفتم فکر 
جایی برای کتابخانه باشم. خوشبختانه شانس 
با ما یار بود. اتاقک مخابراتی 3در 4روستا که 
بعد از باز شدن پای موبایل ها به زندگی مردم 
روســتا دیگر خاطرخواهی نداشــت از طرف 
اداره مخابرات تخلیه شد و بلاتکلیف در میانه 
روستا خالی ماند. این اتاقک برای تبدیل شدن 

به کتابخانــه فقط کمی رنگ می خواســت و 
تجهیزات محدود. سریعا دست به کار شدیم و 
با رنگ کردن داخل اتاقک و انتقال کتاب ها به 
این مکان، نخستین کتابخانه روستای ما هم 

شکل گرفت.«

مطالبه گری؛ نخستین دستاورد کتاب
کتابخانــه که شــکل گرفــت، فعالیت های 
عبدالقادر و دوستانش هم بیشتر شد. آنها دیگر 
به پشــتوانه این فضا می توانستند از مسئولان 
رده بالای شهرســتان برای کمک به روســتا 
دعوت کنند: »مطالبه گری نخســتین درسی 
بود که بچه های روستای ما در سایه کتابخوانی 
فراگرفتند. یک روز کــه رئیس اداره آموزش و 
پرورش به همراه دهیار و شواری روستا مهمان 
کتابخانه بودند دختران روســتا بــا اعتماد به 
نفس بالا ایستادند و از خواسته هایشان گفتند. 
فاطمه گفت چرا دانش آموزی در قلب تهران 
باید در ســایه برخورداری از همــه امکانات 
آموزشــی درس بخواند، اما دختران روستای 
ما که در دورترین نقطه کشــور هستند باید 
با وجود شوق و علاقه ای که به درس خواندن 
دارند از ایــن نعمت محروم باشــند؟ همین 
صراحت کلام و مطالبه گــری او بود که باعث 
شد در شیفت بعدازظهر مدرسه قدیمی روستا 
دوره اول متوســطه ویژه دختران راه اندازی 
شود و امروز مدرســه جدید دختران در دوره 
دوم متوسطه در حال تکمیل است تا اول مهر 
پذیرای دخترانی باشد که دوره اول متوسطه را 
با موفقیت طی کردند و حالا در رده تحصیلی 

جدید می خواهند ادامه تحصیل دهند.«

اولین کلاس های مجازی اینجا برگزار شد
فضای جدید کتابخانه باعث شــد هم انگیزه 
بچه های روستا برای کتابخوانی بیشتر شود و 
هم عبدالقادر ارتباطش را با فعالان حوزه کتاب 
بیشتر کند. در همین دوره بود که ارتباط یکی 
از فعالان حوزه کتاب به نام سورین دانش منش 
با کتابخانه روستای وشنام دری فصل جدیدی 
را در فعالیت های این کتابخانه گشــود: »این 
خانم علاقه مند به کمک و آموزش به بچه های 
روســتا بود، اما مسافت دور روســتای ما این 

اجازه را به او نمی داد؛ بنابراین تصمیم گرفتیم 
از طریق فضای مجازی برای نخستین بار همراه 
با بچه ها تماس تصویری با او برقرار کنیم. بعد 
از این تماس بــود که کلاس هــای آنلاین ما 
شــکل گرفت. او برای بچه ها به صورت آنلاین 
هم کتابخوانــی می کرد و هــم آموزش های 
هنری مانند تصویرگری و نقاشی ارائه می داد. 
همین مقدمه باعث شد تا روستای ما به عنوان 
نخســتین روســتایی که قبل از کرونا تجربه 
برگزاری کلاس های آنلاین را داشته در زمان 
شــیوع کرونا با هیچ چالشــی در این زمینه 

روبه رو نشود.«

بانیان ساخت کتابخانه جدید
هر روز بر تعداد مربیان و نویسنده هایی که از 
طریق فضای مجازی بــرای بچه ها به معرفی 
کتاب، کتابخوانــی و آموزش هــای هنری و 
فرهنگی می پرداختند، افزوده می شد. همین 
انگیزه بچه های روستا را بیشتر کرد؛ تا جایی که 
حتی از روستاهای اطراف هم برای شرکت در 
این دوره ها راهی وشنام دری می شدند. تعداد 
زیاد بچه ها در اتاقــک 3در 4متری کتابخانه 
حســابی مورد توجه مخاطبان فضای مجازی 
قرار گرفت: »یک روز یکی از همین مخاطبان 
اعلام کــرد هم تعداد بچه ها زیاد اســت و هم 
فضای شما محدود. ما تصمیم گرفته ایم کاری 
برای این بچه ها انجــام دهیم و چه بهتر اینکه 
شما را در ساختن کتابخانه ای در  شأن روستا 

یاری کنیم.«
عبدالقادر باورش نمی شد آرزوهایی که برای 
روستا داشته در حال برآورده شدن باشد. او بعد 
از شنیدن این پیشنهاد دیگر انگار هیچ آرزویی 
نداشت: »باورم نمی شد چیزی که من بارها و 
بارها برای آن مکاتبه و مطالبه گری کرده بودم 
یکباره به لطف خــدا و همراهی مردم در حال 
تحقق باشــد. این خانواده با اعتماد کامل به 
ما تمام هزینه خریــد زمین و تجهیز کتابخانه 
را واریــز کردند و ظرف مدت 6مــاه کتابخانه 
روستا راه اندازی شــد؛ کتابخانه ای که به یاد 
مادر این خانواده به نام مهــر لیلا نام گرفت؛ 
تا لیلای مهربان مادر همه بچه های روســتای 

ما هم باشد.«

کتابخانه عشاق
کتــاب و کتابخوانــی حالا در وجــود همه 
بچه های روستای وشــنام دری رسوخ کرده 
اســت. فضای بزرگ کتابخانه باعث شده تا 
برنامه های جدی تری زیر ســقف آن دنبال 
شــود. علاوه بر دوره های کتابخوانی و تبادل 
کتاب در کتابخانه، جوانان روســتا هفته ای 
یک بار دور هم جمع می شــوند و در انجمن 
شعر روستای وشــنام دری سروده های خود 
را قرائــت می کنند؛ البته این انجمن شــعر 
به گفته عبدالقادر طرفــداران زیادی دارد؛ تا 
جایی که حتی از چابهار هــم مهمان دارد: 
»در این دورهمی های شــعرخوانی علاوه بر 
نوجوانان و جوانان، ریش ســفیدان روســتا 
هم مهمان ما می شــوند و ارتباط خوبی بین 
نسل های گذشته و جدید شکل گرفته است: 
»نکته قابل توجه اینکه امروز بچه های عضو 
کتابخانه ما حتی به صورت مستقیم با ناشران 
و نویســنده ها ارتباط برقــرار می کنند و از 
تازه های نشر برای مطالعه بهره مند می شوند. 
خیلی از کتاب هایی که بچه هــا می خوانند 
اصلا در کتابخانه نیست و این حکایت از عشق 
و علاقه بچه ها در پیگیری تازه های نشــر از 

نویسندگان دارد.«
درســت اســت قالب فعالیت های روستای 
وشنام دری و بچه هایش امروز در حوزه کتاب 
و کتابخوانی خلاصه می شود، اما این مسئله 
باعث نشده اســت که آنها از سایر تفریحات 
خود هم غافل شوند؛ اتفاقا در سایه یار مهربان 
موفق شــده اند کلی امکانات برای روستای 
خود تامین کنند کــه ازجمله آن می توان به 
زمین چمن مصنوعی روســتا اشاره کرد: »با 
کمک خیرین و داوطلبانی که با ما همکاری 
دارند خوشــبختانه هزینه های تامین چمن 
مصنوعی برای روستا به نتیجه رسید و الان 
ما زمینی مجهز برای تفریح پســران روستا 
در اوقات فراغــت داریــم و امیدواریم از بین 
فوتبالیســت های ما به تیم های کشوری هم 

راه پیدا کنند.«
یکی دیگر از دســتاوردهای خوب، افزایش 
آگاهی اهالی روستای وشــنام دری در سایه 
کتاب و انس و الفت آنها با محیط زیســت و 
گونه های جانوری است. عبدالقادر می گفت 
قبل از این یک گنجشــک ســالم از دست 
بچه های روستا جان سالم به در نمی برد، اما 
حالا بچه ها یکی از حامیان این گنجشک ها 
و تامین امنیت و زندگی خوب آنها هســتند. 
علاوه بر این، بعد از افزایــش آگاهی بچه ها 
دیگر گاندوها دشــمن روســتا نیستند و به 
محض اینکــه یکی از این گاندوها مســیر را 
گم می کند و راهی روستا می شود، بچه ها با 
اداره محیط زیست تماس می گیرند و زمینه 
انتقال او را به محل امن فراهم می کنند؛ این 

در حالی است که در گذشته 
گاندوها به محــض ورود به 
روســتا کشــته می شدند.

روستای دوستدار کتاب

روستای وشنام دری حالا یک روستای دوستدار کتاب است؛ آن هم بعد 
از دریافت جایزه در جشنواره روستاهای دوستدار کتاب کشور: » سال 
98جشنواره روستای دوستدار کتاب برگزار شد، اما ما عنوان روستای 
نامدار جشنواره را دریافت کردیم. در سال 99که مجددا این جشنواره 
برگزار شــد، آن هم با حضور بیش از 2500روستا، روستای ما موفق شد 
عنوان روستای دوستدار کتاب را از آن خود کند؛ حالا نماد این افتخار را 

هم درست در وسط روستا نصب کرده ایم.«
روستایی که اسم و آوازه اش در کشور پیچیده دیگر آن روستای کوچک 
نیست که ارزش ساخت کتابخانه از طرف نهادهای دولتی را نداشت، بلکه 
به خاطر این اعتبار و جایگاه به مرکز دهستان تبدیل شده است و بچه های 
کتابخوانش تلاش می کنند فرهنگ کتاب و کتابخوانی را به روستاهای 
همســایه هم انتقال دهند: »الان کتاب های زیادی به روستای ما اهدا 
می شود خیلی از این کتاب ها تکراری هستند. ما این کتاب های تکراری 

را به روستاهای استان سیستان و بلوچستان یا حتی مناطق کم برخوردار 
سایر استان های کشور ارســال می کنیم و معتقدیم با افزایش فرهنگ 
کتابخوانی و مطالبه گری می توانیم زمینه توسعه روستاها را فراهم کنیم.«

عبدالقادر و دوستانش یک طرح جالب هم در مناطق روستایی و شهری 
اجرا می کنند به نام طرح ســبد کتاب: »در این طرح چند جلد کتاب با 
موضوعات خوب را به مدارس می بریم و بین دانش آموزان توزیع می کنیم 
تا مطالعه کنند و بعد از یک هفته این ســبد را با سبد دیگری جایگزین 
می کنیم و این چرخش کتاب باعث می شود تا ظرفیت کتابی که داریم در 

اختیار همگان قرار بگیرد.«
عبدالقادر که از مروجان نمونه کتاب هم هست حالا آرزو دارد بچه های 
همه مناطق روستایی مانند روستای وشنام دری با کتاب بتوانند آینده 
خود را نجات دهند. او معتقد اســت با فعالیت های داوطلبانه می توان 
موجبات عمران و آبادانی روســتاها را فراهم کرد. وقتی روستاها مردم 
باسواد و آگاه داشته باشند، دیگر خالی از سکنه نمی شوند و مردمانش 

برای عمران آن تلاش می کنند.

نکته

فاطمه عسگری نیاگزارش
روزنامه نگار

گپ و گفت با معلمی که برای توزیع کتاب 
به مناطق دوردست ایران سفر می کند

گپ و گفت با مروج نمونه کشوری کتاب در روستای وشنام دری که روستایش را به روستای دوستدار کتاب تبدیل کرد

 خلاصه گزارش 

روستای وشنام دری، 
جایی که حالا در 

سایه یار مهربان اسم 
و آوازه اش حسابی 

در ایران پیچیده و 
راه و رسم بچه های 
کتابخوانش الگوی 

خیلی از بچه های 
روستاهای کم برخوردار 

شده است. درست 
است که این روستا 
هنوز از داشتن آب 

آشامیدنی لوله کشی 
محروم است اما تا 

دلتان بخواهد به اندازه 
دبه های آبی که در هر 

خانه است کتاب در 
این روستا وجود دارد. 

کتاب و کتابخوانی آنقدر 
به این روستا اعتبار 
و ارزش بخشیده که 

حالا، هم به عنوان مرکز 
دهستان فعال است و 

هم دارای کتابخانه و 
مدرسه و زمین چمن 

مصنوعی است.

عبدالقادر بلوچ بانی 
همه این اتفاقات خوب 

است. او وقتی بعد از 
دیپلم به روستا برگشت 

و دید بچه های روستا 
هیچ علاقه ای به ادامه 

تحصیل ندارند، تصمیم 
گرفت کاری برای روستا 
انجام دهد و فکر ترویج 

فرهنگ کتابخوانی 
بهترین تصمیم بود اما 

وقتی مکاتبه هایش 
برای ساخت کتابخانه 

در روستا به نتیجه 
نرسید، خودش دست 
به کار شد و با ناشران 
و نویسنده ها ارتباط 

برقرار کرد.

این ارتباط باعث شد 
تا اول پای کتاب های 
ریز و درشت از اقصی 

نقاط کشور به روستای 
آنها باز شود و بعد آن 
هم با کمک خیرین و 

داوطلبان بنای ساخت 
یک کتابخانه مجهز در 

روستا گذاشته شود.

الان در سایه همین 
یاران مهربانی که امید 
قلب بچه های روستای 

وشنام دری شده است، 
این روستا هم مدرسه 

دارد و هم زمین فوتبال. 
هم کتابخانه دارد و هم 

کلی کودک و نوجوان 
و جوان کتابخوان که 
همگی برای ساختن 

آینده بهتری برای 
روستایشان تلاش 
می کنند. روستای 
وشنام دری، حالا 
روستای دوستدار 

کتاب بوده و قرار است 
این مزیت را به خیلی 
از روستاهای محروم 
کشور هم منتقل کند.

زندگی بهتر در شهر 
خانواده محور

 موبایل؛ بدون نقطه کور
 در جهان

 مهاجرت شان
 از شمال به ارسباران 

گفت وگو با نخستین رئیس کمیسیون فرهنگی و 
اجتماعی خانم ادوار شورای اسلامی شهر تهران

 از سال آینده برقراری ارتباط مکالمه
و اینترنت موبایل در نقاط کور امکان پذیر می شود

 استان های گلستان، گیلان و مازندران به ترتیب
 با سخت ترین شرایط آبی مواجه هستند 
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عضویت در شورا سخت تر از نمایندگی در مجلس
نرگس معدنی پور، اعتقاد دارد که عضویت در شورا به مراتب سخت تر از کار در بسیاری از رده های 
مدیریتی شهرداری است. به گفته او، یک عضو شورا هم باید بعُد نظارتی و برنامه ریزی را داشته باشد 
و هم از نزدیک در جریان خواسته ها و مشکلات مختلف مردم قرار بگیرد: »یک عضو شورا اگرچه 
شاید در یک  کمیسیون تخصصی فعالیت می کند، اما در عمل با موضوعات متفاوتی روبه روست؛ آن 
هم در شرایطی که شهری مانند تهران با بیش از 9.5میلیون نفر جمعیت ساکن، تنها 21عضو شورا 
دارد. از سوی دیگر به نظر من، کار در شورا در برخی مواقع از مجلس هم سخت تر است؛ چراکه عضو 
شورا باید ارتباط بسیار نزدیک تری با مردم شهر داشته باشد و دائم به مناطق و محله ها سرکشی کند.

مکث

ســبک زندگی ها، شیوه کســب وکارها، نحوه 
تدریس، اجرای برنامه هــای فرهنگی، هنری 
و ورزشــی و... تغییر کرده انــد. اکنون مردم 
با فضای مجازی و خدمــات الکترونیکی بیش 
از گذشته آشنا شده اند؛ مســئله ای که باعث 
شده نیازهایشان هم در مقایسه با گذشته تغییر 
کند؛ موضوعی که رئیس کمیسیون فرهنگی و 
اجتماعی شورای اسلامی شهر تهران هم آن را 
در گفت وگو با همشهری تأیید می کند و می گوید: 
»نیاز مردم در مقایســه با گذشته تغییر کرده و 
ضرورت دارد در مسیر الکترونیکی کردن خدمات 
گام برداشت.« نرگس معدنی پور در این مصاحبه از 
برنامه هایی می گوید که اساس شان خانواده محور 
بوده و در آنها نقش بانوان و دختران بیش از هر 
زمان دیگری پررنگ  شده است. نکته جالب هم 
اینکه پس از 5دوره شورای شهر تهران، ریاست 
یکی از مهم ترین کمیسیون های پارلمان شهری 
در دوره ششــم به یک  خانم سپرده شده که در 
گذشته سابقه فعالیت در حوزه بانوان را به عنوان 
مدیرکل بانوان شــهرداری در کارنامه دارد و با 
تجربه در حوزه زنان، حالا از طرح های ویژه زنان 
در مدیریت شــهری صحبت می کند. ماحصل 
گفت وگو با رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی 

شورا را در ادامه می خوانید.

زنان سرپرست خانوار، مهم ترین گروه 
هدف حمایتی مدیریت شهری محسوب می شوند. 
در گذشــته مراکز کوثر باهدف توانمندسازی 
این قشر راه اندازی شدند، اما در سال های اخیر 
کارآمدی ای نداشتند. چه برنامه ای برای احیای 

این مراکز دارید؟
یکی از راه های توانمندسازی زنان سرپرست خانوار، 
آموزش مهارت های مورد نیاز آنها برای بهبود وضعیت 
زندگی شان است که مراکز کوثر با همین هدف ایجاد 
شده اند. در این دوره تلاش می کنیم ضمن بازنگری 
و اصلاح اهداف مراکز کوثر با توجه  به نیاز امروز گروه 
هدف، این مراکــز به کارکرد اصلی شــان )آموزش 

مهارت( بازگردند.
یعنی مراکز توانمندســازی جدیدی 

ایجاد خواهد شد؟
منظور اتخاذ رویکردهای جدید است. اکنون حدود 
60مرکــز مهارت آمــوزی کوثر وجــود دارد که در 
سال های اخیر خیلی مورد حمایت قرار نگرفته اند و 
علاوه بر کاهش تعدادی از این مراکز، آنطور که باید و 
شاید کارایی نداشتند؛ بنابراین قصد داریم از یک سو 
اهداف و کارکرد مراکز موجود بازنگری و اصلاح و از 

سوی دیگر بنا به نیاز امروز به تعداد آنها افزوده شود.
آیــا منظورتان مراکــز کارآفرینی 

استارت آپی است؟
این موضوع هم مدنظر است. با توجه به شرایط باید 
به سمت توسعه مشاغل و فعالیت های استارت آپی 
و دانش بنیان برویم، اما نکتــه مهم تر احیای مراکز 
کوثر با رویکرد جدید، یعنــی واگذاری بهره برداری 
و مدیریت آنها بــا اولویت به زنــان توانمند و موفق 
به حساب می آید. اینگونه هم از ظرفیت زنان توانمند 
استفاده می شــود و هم خود آنها از زنان سرپرست 

خانوار برای توانمندسازی شان حمایت می کنند.
برای حمایت از کودکانی که  نان آور 

خانواده اند چه تدابیری اندیشیده شده است؟
شــهرداری در راســتای وظیفه اش 30مرکز پرتو 
و 4مدرســه صبح رویش ایجاد کــرده و حمایت از 
1500خانواده و... را انجام داده است. خدمات در این 
سطح متوقف نمانده و طی چند ماه گذشته شهرداری 
با ایجاد 3مرکز همچون یاسر و ترکمانی و تحویل آنها 
به سازمان بهزیستی اســتان تهران، فضای بیشتر و 
مناسب تری را برای ساماندهی کودکان کار و خیابان 

ایجاد کرده است.
این مراکز چقدر در توانمندســازی 

کودکان کار و خیابان موفق بوده اند؟
هدف مدیریت شهری توانمندسازی کودکان کار از 
طریق مهارت آموزی اســت که در کنار این هدف به 
رویکردهای آموزشی، پرورشی و انگیزشی هم توجه 
و در این راستا علاوه بر همکاری با سازمان بهزیستی، 

از ظرفیت حلقه های میانی، مؤسسات و سازمان های 
مردم نهاد هم بهره برداری شده است. علاوه بر اقدامات 
پیش بینی شده، اصلاح ضوابط و مقررات، به روزرسانی 
و تدوین قوانین جدید درخصوص کودکان کار هم 

لازم و ضروری است. 
طرح شــهر دوستدار ســالمند و 
کودک سال هاســت عنوان می شود، اما اثری از 
اجرایی شدن آنها نیست. چه ضمانتی برای اجرای 

شهر خانواده محور وجود دارد؟
منظور از شــهر خانواده محور درواقع همان شــهر 
دوستدار ســالمند، شهر دوســتدار کودک و شهر 
دوستدار معلول با رویکرد خانواده محوری و نگاه جامع 
به اعضای خانواده است. اگر در چنین طرح هایی هدف 
خانواده باشد، حتماً سالمند، کودک، مادر و معلول 
هم دیده شده اند و بدین ترتیب منابع پیش بینی شده 
تجمیع خواهند شد و اقدامات مؤثرتری صورت خواهد 
گرفت و برنامه ریزی مدون و اجرایی تری پیش بینی 
خواهد شد. در مورد مناسب سازی نیز اگرچه اقداماتی 
انجام شده، اما هنوز تا نقطه مطلوب فاصله زیاد است. 
آنچه در کمیســیون فرهنگی و اجتماعی با جدیت 
پیگیری می شــود، اجرای شهر خانواده محور است؛ 
شهری که برای تردد و دسترسی تمام اعضای یک 
خانواده اعم از کودک، ســالمند، زنان بــاردار و... 
مناسب باشد و چنین شهری حتماً شهر مطلوبی 

برای تمام شهروندان ازجمله معلولان خواهد بود.

زندگیبهتردرشهرخانوادهمحور
گفت وگو با نخستین رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی خانم ادوار شورای اسلامی شهر تهران

زینب زینال زادهگفت وگو
روزنامه نگار

تصمیمات مدیریتی از جنس فرهنگی
به گفته نرگس معدنی پور، رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی 
پارلمان شــهری در حوزه فرهنگی، گردشگری و... تصمیماتی 
گرفته شده که منجر به رضایتمندی شــهروندان خواهد شد. 
خلاصــه ای از برخی برنامه هــا و تصمیمات فرهنگــی در زیر 

آمده است.
  رونق صنعت گردشگری با ایجاد یک سازمان: مناطقی 
از مکان های گردشگری و جاذبه های تاریخی بسیاری برخوردارند 
که با توســعه و رونق صنعت گردشــگری، علاوه بر آورده های 
اقتصادی و کسب درآمدهای پایدار برای مدیریت شهری، نشاط 
اجتماعی و حس تعلق شــهروندان به محله ها افزایش می یابد. 
براساس تکالیف برنامه سوم توسعه، شهرداری برای ایجاد رونق 

در این بخش  باید سازمان گردشگری را راه اندازی کند.
  نظام مند شدن مدیریت محله ها: استفاده از ظرفیت های 
محلی اعم از مردم، معتمدین، ائمه جماعات، نخبگان و... برای 
مدیریت محله ها یک اصل اســت. وقتی امور شــهر در دست 
شهروندان باشد، مشــکلات بهتر احصا و در نتیجه راهکارهای 
مطلوبی هم ارائه می شود. نظام مند شدن مدیریت محله ها از یک 
سو باعث رونق سراهای محله به عنوان مراکز فرهنگی، اجتماعی، 
آموزشی و... در محله می شوند و از سوی دیگر باعث ساماندهی 
حوزه مدیریت محله ها خواهند شد. تدوین دستورالعمل های 
اجرایی طرح نظام نامه مشــارکت های محله ای شهروندان در 
مدیریت شهری با همکاری و مشارکت مدیران محلات و با نظارت 
کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر تهران، توسط حوزه 

معاونت فرهنگی و اجتماعی شهرداری تهران آغاز شده است.
  حل معضل تئاتر شهر با اجرای برنامه های فرهنگی: 
متأسفانه تئاتر شــهر در حصار دست فروشــان و آسیب های 
اجتماعی اســت. برای حل این معضل علاوه بر شهرداری باید 
نیروی انتظامی هم به کمک بیاید. شــاید حصارکشیدن دور 
تئاترشــهر تنها گزینه مناسب نباشــد. چرا که مجموعه های 
فرهنگی در پارک ها و فضاهای عمومی ساخته شده اند تا راحت تر 
در دسترس قرار گیرند. باید معضل دست فروشان و آسیب های 
اجتماعی اطراف تئاترشهر حل شود؛ چون این مسئله، هم باعث 
دور شدن خانواده ها و شهروندان از تئاترشهر می شود و هم برای 

هنرمندان ایجاد مشکل می کند.
 به همین منظور و برای اتخاذ تدابیر لازم، جلســات متعددی 
توسط کمیته هنری کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر 
تهران با مسئولان وزارت ارشاد، تئاتر شهر، شهرداری منطقه و 
نیروی انتظامی صورت گرفته و مقرر شده تا در گام اول شهرداری 
منطقه با کمک نیــروی انتظامی به ســاماندهی 
دست فروشان و آسیب های اجتماعی بپردازند و در 
گام دوم برنامه های مستمر فرهنگی، اجتماعی، 
ورزشــی و... با محوریــت خانواده ها، در 
اطراف تئاتر شهر و در بوستان دانشجو 
طراحی و اجرا شود تا محیط اطراف 
تئاتر شــهر با حضور خانواده ها و 

شهروندان رونق گیرد.

سید محمد موسوی 
شهردار منطقه ۱۱ 

در برخــی  مناطــق فرســوده ایــن معضل 
وجود دارد که بافت بسیار ریزدانه است 
و تجمیــع 7 یا 8پــاک نهایتا بــه ۳۰۰متر 
می رســد. هر کدام از این پاک ها مالک 
جداگانــه دارنــد و هــر مالــک پارکینــگ 
مخصوص به خود می  خواهد و این باعث 
می شــود نوســازی بــه تعویــق بیفتــد یــا 
منجر به تخلف شــود. تــا یک مــاه آینده 
بسته تشویقی بافت های فرسوده اباغ 

خواهد شد. 

حسین اوجاقی 
مدیرعامل سازمان ورزش شهرداری تهران

هشــتمین رویــداد فناورانــه شــهرداری 
InnoSport( بــا  بــا نــام اینواســپرت )
محور»اســتفاده از ابزارهــای نویــن 
به منظور ترغیب و توســعه فعالیت های 
بدنــی شــهروندان«برگزار می شــود. 
شــرکت های دانش بنیــان می تواننــد 
 Baham.Tehran.ir بــرای ارائــه طــرح، بــه

مراجعه کنند.

نقل قول خبر

عدد خبر

نیم نگاه

سرپرست شهرداری منطقه ۱۹ از حذف 
تنه جوش و پاجوش بیش از 7 هزار اصله 
درخت در این منطقه طــی 2هفته اخیر 
به منظــور تقویــت تنــه درختــان، حــذف 
آفــات و تقویــت درخــت در بوســتان ها، 
بزرگراه هــا، میادیــن و جنگل کاری هــا به 
همت عوامل اجرایی فضای سبز نواحی 
پنج گانه خبر داد. علیرضا جعفری گفت: 
این اقدام باعث ایجاد شکل مناسب در 
تاج درختان و جلوگیری از رشــد بی رویه 

شاخه های اضافی می شود. 

7000
درخت

تعــدادی از کســبه پاســاژ آزاد به دلیــل 
مشـــکل ایمنـــی ایـــن سـاختـمــــــــان، 
ســرقفلی مغازه هــای خــود را بــه قیمــت 
نازل ۱۰۰میلیــون تومان فروختــه و آن را 
تــرک کرده اند. تمــام کســبه این پاســاژ 
سرقفلی دار هستند و مالک فردی است 
که سال هاســت به ژاپن متواری شــده و 
وکای او کارهــای او را پیگیری می کنند. 
از ۱2سال پیش شرایط نامناسب پاساژ 
آزاد اعام شد اما کاری برای ایمن سازی  

آن انجام نشده بود. 

100
میلیون تومان
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شرکت های اســپیس ایکس و T-Mobile با اعلام 
همکاری خود بــرای ارائه خدمــات تلفن همراه 
با عنوان »پوشــش بــالا و فراتــر از آن« از طریق 
 ماهواره هــای اســتارلینک  خبرســاز شــده اند.
به گزارش رویترز، ایلان ماســک به عنوان مؤسس 
شرکت فضایی اســپیس ایکس در مراسمي اعلام 
کرد: همکاری این دو شرکت، به یک پوشش قوی 
در مناطقی منجر می شــود که هم اکنون از ضعف 

خدمات تلفن همراه رنج می برند.

پوشش مناطق کور
2شرکت اسپیس ایکس و تی موبایل در یک بیانیه 
مطبوعاتی گفتند که این طرح جدید پوشش تقریبا 
کاملی را در اکثر مناطق آمریکا، حتی در بسیاری از 
دورافتاده ترین مکان ها که پیش از این سیگنال های 
سلولی ســنتی غیرقابل دسترســی بودند، فراهم 
می کند. مایک سیورت، مدیرعامل شرکت خدمات 
همراه آمریکایی T-Mobile در مراســمي که در 
تگزاس برگزار شد، گفت: انتظار می رود این سرویس 
سال آینده با استفاده تی موبایل از طیف باند میانی 
خود برای ایجاد یک شبکه جدید، راه اندازی شود. او 
تأکید کرد: این سرویس روی بیشتر تلفن های همراه 
کار می کند و سرویس پیام کوتاه نخستین سرویسی 
است که عرضه می شود. ماسک این خبر را حتی در 
توییتر خود اعلام  و ادعا کرد هدف این ســرویس 
جدید از بین بردن مناطق کور آنتن دهی در سراسر 
جهان است. او البته در پاسخ به سؤالاتی که شده بود 
از یک قابلیت خارق العاده این سرویس پرده برداشت 
و گفت: خودروهای تســلا همچنین می توانند به 
ماهواره هــای اســتارلینک جدید متصل شــوند. 
ماهواره های استارلینک شرکت اسپیس ایکس در 
ابتدا برای ارائه اینترنت پرسرعت به افرادی که در 
مناطق دور افتاده زندگی می کنند، راه اندازی شد. 
 اکنون اینترنــت ماهواره ای اســتارلینک بیش از 
400هزار مشترک در سراسر جهان دارد و بیش از 
2800ماهواره در مدار پایین زمین قرار گرفته اند. 
قیمت سرویس اینترنت استارلینک برای برخی از 

کاربران در بریتانیا، مکزیک، آلمان و هلند کاهش 
یافته است.

رفع موانــع برقراری ارتباط بــا ماهواره های 
استارلینک

پیش از برگزاری، ماسک، مراسم تگزاس را به عنوان 
یک اتفاق خاص معرفی کرده بود و گمانه  زنی ها در 
توییتر با حدس  هایی درباره خبــر بزرگی که قرار 
است اعلام شود، بالا گرفت. حالا و با اعلام این خبر 
مهم، واضح است که انتظارات برآورده شده است. 
اســپیس ایکس ارائه طرح را با تأکیــد بر نیازهای 
ارتباطی آغاز کرد چراکه نزدیــک به 20درصد از 
مناطق آمریکا تحت پوشش شــبکه های موبایل 
قرار ندارند. در این طرح شــرکت تی موبایل قصد 
دارد با ادغام طیــف PCS باند میانی موجود خود 
در ماهواره های اســتارلینک V2 کــه به زودی در 
سال آینده پرتاب می شوند، مناطق کور تلفن همراه 
را به طور کامل حذف کند. ایــن کار به تلفن های 
همراه اجازه می  دهد بدون دستکاری در تنظیمات، 

مســتقیما به ماهواره ها متصل شــوند. با پوشش 
 SMS و MMS جدید امکان ارسال پیام  های متنی
و در نهایت تماس صوتی فراهم می شــود. شرکت 
تی موبایل همچنین اعلام کــرد که قصد دارد این 
سرویس را بدون هیچ هزینه اضافی یا افزایشی در 

برنامه های اشتراک خود قرار دهد.

برقراری ارتباط های فوری 
 البته ســرعت و برقراری ارتباط به مراتب کمتر از 
پایانه هایی خود اســتارلینک یا اتصال استاندارد 
G4 یا G5 است و در هر منطقه فقط 2تا4 مگابیت 
پهنای باند وجود خواهد داشت. به گفته ماسک، این 
سرعت برای پیامک و تماس صوتی عالی است ، اما 
سرویســی با پهنای باند بالا محسوب نمی شود. با 
این حال در شرایط حیاتی، امکان برقراری ارتباط 
اضطــراری را فراهم می کند. البته ایــن اتصال به 
آنتن های بزرگ و قدرتمنــد در فضا نیاز دارد. این 
امکانات هم به زودی با پرتاب ماهواره های نسل دوم 
استارلینک با موشــک استارشیپ اسپیس ایکس، 

ارائه خواهد شد. این آنتن های جدید شامل طیف 
تی موبایل علاوه بر آنتن هــای باند Ku و Ka برای 
پایانه های استارلینک و پیوندهای لیزری که امکان 
ارتباط پرسرعت بین ماهواره ها را فراهم می کنند، 
خواهد بود. به گفته ماسک نخستین اتصال در اواخر 
سال2023 پیش بینی می شــود. درحالی که این 
همکاری بین اسپیس ایکس و تی موبایل است، این 
دو شــرکت امیدوارند بتوانند با سایر اپراتورها این 
طرح را به اشــتراک بگذارند. تا طیف وسیع تری از 

افراد بتوانند از امکانات این سرویس سود ببرند.
درحالی کــه گمانه زنی هایــی در مــورد اتصال 
ماهواره ای اپل در گوشی های هوشمند این شرکت 
قبل از عرضه آیفون13 و پس از آن آیفون14 وجود 
داشــت، با اســتفاده از این ماهواره ها و استفاده از 
باندهای فرکانســی مرسوم، هیچ ســخت افزار یا 
نرم افــزار اضافی روی گوشــی ها لازم نخواهد بود 
و به این ترتیب اتصال مســتقیم ماهــواره ای در 
گوشــی های فعلی آیفون و اندروید به راحتی کار 

خواهد کرد.

موبایل؛ بدون نقطه کور در جهان
 با معرفی سرویس مشترک ماهواره استارلینک و شرکت خدمات همراه تی موبایل، از سال آینده برقراری ارتباط مکالمه

و اینترنت موبایل در نقاط کور و دور افتاده جهان امکان پذیر می شود

زهرا خلجیفناوری
روزنامه نگار

صادرات محصولات مخابراتی 
دانش بنیان ها

محصــولات مخابراتی ایــران با تلاش  
شــرکت های دانش بنیان بــه زودی به 
کشورهای مختلف جهان صادر خواهد 
شد. عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در بازدید دیروز خود 
از زیرساخت های ارتباطی روستای جمشیدآباد سوادکوه، 
با اعــلام این خبر گفــت: کالاهای تولیدی شــرکت های 
دانش بنیان کشور اکنون به بســیاری از کشورهای مطرح 
جهان ازجمله قاره اروپا صادر می شــود که به طور حتم با 
حمایت از نخبگان دانشگاهی این رویه ادامه خواهد داشت.

به گزارش ایرنــا، زارع پور، ایــران را در حوزه های مختلف 
فناوری اطلاعات در منطقه پیشــرو دانست و ادامه داد: در 
حوزه فضایی هم ایران اســلامی جزو 10کشور برتر جهان 
است و در ساخت، پرتاب و بهره برداری از ماهواره اکنون در 

جهان سرآمد است.
او با اشاره به اینکه در 44ســال گذشته ما شاهد پیشرفت 
کشــورمان با وجود همه مشــکلات بودیم، گفت: این در 
حالی اســت که دشمنان می خواهند دســتاوردهای ما را 
ناامیدکننده جلوه دهند که آحاد مردم باید هوشیار باشند.

وزیر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات همچنیــن یکی از 
محورهای اساسی فعالیت دولت سیزدهم را عدالت عنوان 
کرد تا امکانات به صورت مســاوی در نقاط مختلف ایجاد 

شود.
زارع پور با تأکید بــر اینکه تا پایان دولت ســیزدهم هیچ 
روســتایی بدون اتصال مخابراتی و اینترنتی نخواهد ماند، 
رفع مشکلات زیرســاختی در حوزه ارتباطی و مخابراتی 
روســتای جمشــیدآباد را در دســتور کار اعلام کرد و از 
مســئولان مربوطه در مازندران خواست تا به سرعت برای 

تحقق این امر بکوشند.
او روز گذشته برای حضور و سخنرانی در نمازجمعه و میز 
خدمت شهرســتان ســاری و همچنین افتتاح چند طرح 
زیرساختی و بازدید از زیرساخت های ارتباطی چند روستا 

در قالب سفری یک روزه وارد مازندران شد.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات مازندران هم گفت: با 
تلاش های شبانه روزی دولت مردمی سیزدهم و با نصب و 
ارتقاي 24سایت مخابراتی، پوشش ارتباط صوت و اینترنت 

تلفن همراه روستاهای استان در این حوزه تقویت شد.
اسماعیل اعزی با اشاره به اینکه دولت سیزدهم در راستای 
عملی کــردن شــعار محرومیت زدایــی و عدالت، نصب 
ســایت های مخابراتی جدید و ارتقاي سایت های موجود 
را در دستور کار قرار داد، ادامه داد: با اقدامات انجام شده، 
پوشش صوت و اینترنت 123روســتای مازندران تقویت 

شده است.

 کشف دی اکسیدکربن
در جو سیاره فراخورشیدی

تلســکوپ فضایی جیمــز وب موفق شــده اســت برای 
نخستین بار، نشــانه ای از وجود دی اکسیدکربن در جو یک 

سیاره فراخورشیدی کشف کند.
به گزارش اسپیس، این کشف می تواند آغاز دوره جدیدی از 

پژوهش در جهان های بیرون از منظومه شمسی باشد.
این کشف با تمرکز جیمز وب بر سیارات فراخورشیدی انجام 
شد که به دور ســتارگان دیگر می چرخند. این مشاهدات 
جدید، یک غول گازی داغ به نام WASP-39b را هدف قرار 
داده اند که در فاصله ۷00سال نوری از زمین، درصورت فلکی 

دوشیزه )Virgo( قرار دارد.
این ســیاره که جرمی به اندازه جرم زحــل دارد و اندازه آن 
بزرگ تر از مشتری است، قبلا به وســیله تلسکوپ فضایی 
هابل و تلسکوپ فضایی اسپیتزر مشاهده شده بود. مشاهدات 
پیشــین، وجود بخار آب، ســدیم و پتاســیم را در جو این 
ســیاره نشــان می دادند، اما زمانی که کار جیمز وب آغاز 
شد، دانشــمندان توانســتند نشــانه هایی مبنی بر وجود 

دی اکسیدکربن را هم کشف کنند.

نجوم دانش بنیان

کاربــران زیر 16ســال در به روزرســانی 
جدیــــــد اینســـــتاگرام، بیشـــــترین 
ســطح محدودیــت در دسترســی بــه 
پست های حساس را تجربه می کنند. 
این به روزرســانی به طــور پیش فرض 
ایــن محدودیت هــا را اعمــال کــرده 
است. اینستاگرام 3سطح دسترسی 
اســتاندارد، کمتــر )Less( و بیشــتر 
)More( را بــرای نمایــش محتــوای 

حساس پلتفرم خود ارائه می کند.

16 
سال

علی وحدت، رئیس صنــدوق نوآوری 
و شــکوفایی بــا تأکیــد بــر اینکــه ایــن 
صندوق تقویت سرمایه  صندوق های 
پژوهــش و فنــاوری را دنبــال می کند، 
گفــت: در فروردین ســال۹۸ مجموع 
صندوق هــا  ایــن  همــه  ســرمایه 
۷۸میلیــارد تومــان بود، امــا اکنون به 
1300میلیــارد تومــان رســیده اســت. 
اکنــون در سراســر کشــور 6۴صندوق 

پژوهش و فناوری استانی داریم.

1300 
میلیارد تومان

عدد خبر
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990روستای شمال کشور هم اکنون با تنش آبی مواجه 
هستند. آمارهای منتشره از بارش ها در سال آبی جاری 
که تقریبا پایان یافته، نشان می دهد وسعت کانون های 
جمعیتی درگیر با تنش آبی به وضوح نسبت به سال 
گذشــته، افزایش یافته تا نخستین نشانه های تنش 
آبی در منطقه شمال کشور خودنمایی کند. از سویی 
تصاویر رسیده به همشــهری نشان می دهد برخی از 
کشاورزان و شالی کاران استان های شمالی به سمت 
منطقه ارســباران مهاجرت کرده و با کشت برنج در 
این منطقه موجب خسارت هایی به باغداران و بومیان 
منطقه شــده اند. جنگل های  منطقه ارسباران ناحیه 
کوهستانی وسیعی در شمال استان آذربایجان شرقی 
هستند که شرایط مناسبی برای کاشت برنج ندارند و 
نگرانی از تنش آبی گسترده در میان مردم، آنها را به 

چنین مهاجرتی مجبور کرده است.

تجربه میانه
استان آذربایجان شرقی اگرچه به لحاظ کوهستانی 
بودن، امکانات اندکی برای کاشت برنج دارد و آبرسانی 
به آن در شرایط سخت ممکن اســت، اما تا پیش از 
سال96 و افزایش بحران خشکسالی که دامن بیشتر 
مناطق پرآب کشور را نیز گرفت، در 1800 تا 2هزار 
هکتار از اراضی شهرســتان میانه آذربایجان شرقی، 
برنج کشت می شد و کیفیت متوسطی هم داشت. اما 
با کاهش سطح آب در این شهرستان، شرایط به نحوی 
پیش رفت که سازمان جهادکشاورزی و سازمان آب 
منطقه ای استان در سال98 اعلام کردند که کاشت 
هر نوع برنج بــه روش غرقابی ممنوع اســت و تنها 
در زمین هایی که 7هزار مترمکعــب آب در چاه ها و 
استخرهای خود دارند، به صورت خشکه کاری می توان 
به کشت برنج اقدام کرد. این روند موجب شد کاشت 
برنج در این اســتان به نحو مؤثر کاهش یابد و منابع 
آبی باقیمانده، تنها به آب شــرب و نهایتا به باغداران 
اختصاص یابد. تجربه تلخ برنج کاری در میانه به وضوح 
نشــان می دهد که آذربایجان شرقی شرایط مساعد 
برای برنج کاری ندارد و این کشت به هیچ وجه مناسب 

استانی با شرایط موجود نیست.

افزایش تنش ها در 3بخش
پیش تر پژوهشی با عنوان بررسی وضعیت تنش آبی در 

شمال ایران در دانشگاه علوم کشاورزی گرگان انجام 
شده اســت و فاطمه طبیب محمودی، مسئول این 
پژوهش به همشــهری می گوید: طبق این پژوهش، 
در پی کاهش چشمگیر بارش ها طی سال های اخیر، 
تنش آبی در این منطقه در کشــت گیاهان، رشــد 

درختان و جوامع محلی افزایش یافته است.
به گفته این استادیار دانشــگاه، مقایسه نتایج با آمار 
بارش سالانه نشــان داده که طبق گزارش بارندگی 
سالانه که هر ساله توسط وزارت نیرو، شرکت مدیریت 
منابع آب، دفتر مطالعات پایه منابع آب اعلام می شود، 
در منطقه حوضه آبریز اصلی دریــای خزر و حوضه 
قره سو و گرگان از اول مهرماه سال1398 تا 30خرداد 
سال1399میزان کل بارندگی 429/3میلی متر بوده 
که این میزان بارندگی نسبت به سال آبی قبل از آن 
تا حدود 35درصد کاهش داشته است. همچنین این 
عدد  در دوره مشابه سال آبی بعد یعنی مهر1399 تا 
خرداد1400 نیز 38درصد کاهش نشان می داد. در 
پی این کاهش موضوع در 3بخش کشت گیاهان، رشد 
درختان و جوامع محلی پیگیری و به وضوح مشخص 
شد که تنش آبی در شمال ایرانی تابعی از بارش هاست 

که با کاهش نزولات جوی، افزایش یافته است.

بی آبی در پایتخت برنج ایران
شرکت آب و فاضلاب اســتان گیلان خرداد امسال 
اعلام کرد که تنش آبی، زندگی در 313روستای استان 
گیلان را تهدید می کند. براســاس آمار این شرکت، 

کاهش نزولات جوی در اســتان، منجــر به کاهش 
آبدهی 576دهنه چشمه کوهســتانی شده است و 
تاکنون 1148مخزن ذخیــره آب در نقاط مختلف 
استان آبرسانی داشته اند. همچنین مدیریت بحران 
این استان خبر داد که با وجود آخرین بارش های سال 
آبی که در هفته های گذشته رخ داده، کاهش بارش ها 
نسبت به سال های گذشته تا 40درصد ذخایر آب در 
پشت سد سفیدرود را پدید آورده و امسال نیز نگرانی از 
تشدید تنش های آبی در بخش کشاورزی و تامین آب 
شرب روستاهای مناطق کوهستانی گیلان را افزایش 
داده است. به دنبال کاهش بارش ها ذخیره آب پشت 
سد سفیدرود از یک میلیارد و 250میلیون مترمکعب 
به 850میلیون مترمکعب رسیده است. این در حالی 
است که گیلان با 238هزار هکتار اراضی شالیزاری 
و 4درصد جمعیت کشور تنها کمی بیش از 7درصد 
منابع آب تجدید شونده را در اختیار دارد که 63درصد 

آب موجود را صرف آبیاری کشاورزی می کند.

تنش آبی در مازندران 
در استان مازندران تنش شدید آبی از شهرستان نکا 
تا گلوگاه، جدی و نگران کننده است. در این مناطق 
به دلیل افت شدید سطح آب زیرزمینی در دشت های 
این منطقه، برای تامین آب آشامیدنی دیگر نمی توان 
چاه حفر کرد و اگر اقدام درست و اصولی برای رفع این 
چالش با انتقال آب سد گلورد صورت نگیرد، بسیاری 
از مناطق گلوگاه، بهشهر و نکا در آینده نه چندان دور 

غیرقابل سکنه خواهند شد. سد مخزنی گلورد که روی 
رودخانه نکارود ساخته و ســال96 بهره برداری شد، 
به خاطر برخی مشکلات همچنان در حد 20درصد 
آبگیری می شود. طبق اعلام رســمی شرکت آب و 
فاضلاب مازندران 20شهر و 213روستا در مازندران 
اکنون با تنش آبی مواجه هستند. البته هنوز بسیاری 
باور نمی کنند که مازندران با وجود منابع آبی سرشار 
با مشکل کمبود آب مواجه باشد، اما این تنش شکل 

گرفته و هر روز بر وسعت آن افزوده می شود.

گلستان و تنشی وسیع
433روستای استان گلستان با تنش آبی جدی مواجه 
هستند. البته در سفر اســتانی اخیر رئیس جمهور 
6هزار و 140میلیارد ریال اعتبار برای حل این معضل 
اختصاص یافته اما شــرایط تنش آبی در گلســتان 
بدتر از میانگین کشوری اســت. سرانه آب کشور در 
سال1400 به 1600مترمکعب به ازای هر نفر رسیده 
است. در عین حال سرانه استفاده از آب در گلستان زیر 
هزار مترمکعب است که نشان می دهد سرانه آب این 
استان نسبت به میانگین کشوری کمتر است. در چنین 
شرایطی البته نباید این استان شمالی کشور با معضل 
آب مواجه باشد اما تنش آبی در گلستان حاد و وسیع 
است. این استان با کاهش 46درصدی بارش ها طی 
سال آبی جاری مواجه شده و نقشه پیش بینی ها نشان 
می دهد این کاهش نزولات در سال آینده نیز موجب 

تنش  آبی در استان مي شود.

سیدمحمد فخارگزارش
روزنامه نگار

تلاش برای مهار کانون گردوغبار خارجی
علی سلاجقه، رئیس سازمان حفاظت محیط زیست کشور از آغاز 
تبادل کارشناسان ایران و عراق برای مهار کانون های گردوغبار 
خبر داد و گفت: 270میلیون هکتار کانون خارجی گردوغبار در 
شمال، شمال شرق، جنوب و جنوب شرق از کشورهای همسایه 
شناسایی شده که کشور ما را تحت تأثیر قرار می دهد و مقابله با آنها 
را در قالب یک دیپلماسی فعال آغاز کردیم. رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیســت و معاون رئیس جمهوری با حضور در یک برنامه 
خبری با ارائه گزارش تلاش های صورت گرفته در دولت سیزدهم 
برای حفظ محیط زیست اعلام کرد: ستاد مقابله با گردوغبار مستقر 
در سازمان محیط زیســت، کانون های داخلی را شناسایی کرده 
است و در نشست های مختلف یک برنامه 10ساله برای کنترل 
کانون های داخلی تدوین و برای اجرا به دستگاه های مرتبط مانند 
وزارت نیرو، جهادکشــاورزی، نفت، صمت و کشور داده شده تا 
عملیات میدانی آغاز شود. سلاجقه اعلام کرد: رئیس جمهوری 
بر این امر مصر است و در جلسه هیأت دولت به بنده تأکید کرد 
که هرچه سریع تر با کشورهای همسایه مذاکره کنید تا مردم از 
گردوغبار راحت شوند. براین اساس مکلف شدیم هرچه سریع تر 
این کار را انجام دهیم که منجر به امضای 5تفاهمنامه عملیاتی 
شد. در نهایت در تیرماه 11کشور همسایه متاثر از گردوغبار در 
قالب نشست منطقه ای در ایران گردهم آمدیم و یک ظرفیت عالی 
در بحث محیط زیست در کشور ایجاد شد. رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست افزود: اوایل مهرماه تبادل کارشناس میان ایران و 

عراق و ایران و سوریه برای آغاز کارهای عملیاتی انجام می شود.
وی به معضل زباله موجود در شــمال کشــور نیز اشــاره کرد و 
گفت: زباله ها به ویژه در اســتان های شمالی مشکل ساز شده اند. 
زباله های سراوان سال ها روی هم انباشته شده و به ارتفاع 90متر 
رسیده اند که شیرابه های آن جاری شده و مشکلاتی ایجاد کرده 
اســت و در تلاش برای ساماندهی آن هســتیم. رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیست درباره پسماندهای آرادکوه نیز گفت: در 
زمینه آرادکوه تهران همیشــه نماینده ویژه در جلسات پسماند 
سازمان محیط زیست حضور دارد تا خروجی جلسات را در قالب 
الگو در مجموعه آرادکوه انجام دهد. وی با اشاره به تولید روزانه 
7500تن زباله در تهران گفت: یک مسئله مطرح است و آن اینکه 
کاش اصلا زباله تولید نمی شد، اما حالا که تولید می شود باید به 
مسئله تفکیک از مبدا با جدیت ورود کنیم. رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست به قتل محیط بان »نجفی«، محیط بان کرمانشاهی 
در مقابل دادگاه که توسط یکی از بستگان شکارچی مقتول با رگبار 
گلوله جان باخت، واکنش نشان داد و افزود: سازمان محیط زیست 
درباره پرونده محیط بان نجفی با تمام قوا وارد شده بود و رأی اعدام 
شکست، اما متأسفانه اتفاقی تلخ و دردناک رخ داد و محیط بان خود 
را از دست دادیم. وی افزود: در قانون استفاده از سلاح محیط بانان، 
ضعف وجود دارد. متأسفانه وقتی محیط بانان با شکارچی متخلف 
روبه رو می شوند در استفاده از سلاح دچار شک و تردید هستند؛ 
درحالی که افراد متخلف به راحتی به سمت آنها شلیک می کنند که 

با اصلاح این قانون این مشکل هم برطرف می شود.

مجتبی ذوالجودی
معــاون محیط زیســت دریایــی ســازمان 

حفاظت محیط زیست 
از  بــرای بهره بــرداری  زیــادی  تقاضــای 
ســرزمین های ســاحلی بــه رقابــت و تضــاد 
منجــر می شــود. تــداوم ایــن روند منجــر به 
کاهش تنوع زیســتی و منابع زنده، تصرف 
حریم ساحل و تخریب اراضی، دست اندازی 
بــه بســتر و اســتحصال زمیــن از دریــا، 
رسوبگذاری در دهانه رودخانه ها، پر شدن 

تالاب های ساحلی و آلودگی شده است.

رضا انجم شعاع 
معاون حقوقی و مجلس ســازمان حفاظت 

محیط زیست
قوانین موجود را باید اصــاح و به روز کنیم؛ 
آیین نامه هــا و نیــز قانون به کارگیری ســاح 
که فقط خــاص محیط بانان نیســت و همه 
نیروهای امنیتی را که ساح حمل می کنند 
در برمی گیــرد، بایــد اصــاح شــود. اصــاح 
قانون به کارگیری ساح توسط محیط بان ها 

نیز به زودی به صحن مجلس می رود.

گونــه در دریای خزر شناســایی شــده 
کــه شــامل انــواع ماهی هــا، پرنده هــا 
و فیتوپانگتون هاســت. در جنــوب 
کشــور نیز به اعام ســازمان حفاظت 
محیط زیســت، تنــوع زیســتگاه های 
مرجانــی و گونه هــای لاک پشــتی و 
زیســتگاه های  و  پرنــده  ۷۰گونــه 
صخره ای، اهمیت تنوع زیستی آب ها 
و سواحل کشور را بیشتر کرده است.

2
هزار 

لیتــر بــر دقیقــه، دبــی آب چشــمه 
کوهرنــگ به عنــوان مهم تریــن منبــع 
تامیــن آب رودخانه کوهرنگ اســتان 
کهگیلویــه و بویراحمد در ســال1352 
بود که به اعام دفتر منابع آب وخاک 
سازمان حفاظت محیط زیست، تنها 
در فروردین ماه ســال98 و پرآب ترین 
ماه سال، دبی چشمه به 11۰هزار لیتر 
بــر دقیقــه رســیده و بــه میــزان 3برابر 

کاهش یافته است.

 360
هزار

نقل قول خبر

عدد خبر

خبر روز مهاجرت شالی از شمال به ارسباران 
استان های گلستان، گیلان و مازندران به ترتیب با سخت ترین شرایط آبی مواجه هستند و حالا شالی کاران شمالی،کشت برنج را به ارسباران برده اند
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سهم دستگاه ها در طرح های استانی
امســال 18هزارو331پروژه در 31استان 
کشور به مناسبت هفته دولت بهره برداری 
یا کلنگ زنی می شــوند که به گفته معاون 
عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر 
کشور، 15.830طرح از این تعداد مربوط به بهره برداری یا افتتاح با 
اعتبار 1.237.006.114میلیون ریــال و 2501طرح کلنگ زنی با 
اعتبار 1.412.786.431میلیون ریال است. مهدی جمالی نژاد در  
گفت وگو با همشهری سهم شهرداری های کشــور را از پروژه های 
هفته دولت 2174مورد اعلام  کردو گفــت: از کل پروژه هایی که از 
سوی شهرداری ها اجرا می شود 523مورد کلنگ زنی و 1651مورد 
طرح های قابل افتتاح و بهره برداری است. به گفته او، شهرداری های 
31اســتان 41.613.969میلیون ریال اعتبار برای پروژه های قابل 
افتتــاح و 24.871.688میلیون ریال بــرای پروژه های کلنگ زنی 
هزینه کرده اند یا می کنند. رئیس سازمان شهرداری ها و دهیاری های 
کشور همچنین بیشترین سهم را در پروژه های اجرا شده از سوی 
شــهرداری ها در بخش کلنگ زنی و بهره برداری مربوط به استان 
مازندران به ترتیب بــا 109 و 8.029.912میلیــون ریال اعتبار و 
279طرح با 6.806.345 میلیون ریال اعتبار دانست. دهیاری های 
اســتان ها نیز ســهم قابل توجهی در طرح های هفته دولت دارند. 
جمالی نژاد در این باره نیز توضیح داد: در مجموع 3366پروژه از سوی 
دهیاری های 31استان کشور اجرا می شود که از این میان 397مورد 
با 2.022.734میلیون ریال اعتبار در بخش کلنگ زنی و 2969طرح 
با 10.955.294میلیون ریــال اعتبار در بخــش پروژه های قابل 
افتتاح یا بهره برداری است. او ادامه داد: در این بخش بیشترین سهم 
اجرای پروژه ها مربوط به زنجان با 164طرح کلنگ زنی، خوزستان با 
352طرح قابل افتتاح و بیشترین سهم اعتباری نیز  مربوط به تهران 
با 730.000میلیون ریال اعتبار در بخش کلنگ زنی و خوزســتان با 
1.871.759میلیون ریال اعتبار در بخش پروژه های قابل افتتاح بود. 
سهم دســتگاه های اجرایی در اجرای طرح های استانی هفته دولت 
نیز قابل توجه اســت. معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی 
وزیر کشور با بیان اینکه در بخش کلنگ زنی به ترتیب وزارت کشور، 
وزارت نیرو و وزارت راه وشهرسازی و در بخش پروژه های قابل افتتاح 
و بهره برداري و  نیز وزارت کشور، وزارت نیرو و وزارت جهادکشاورزی 
بیشترین سهم را به خود اختصاص داده اند، گفت: از نظر اعتباری نیز 
در بخش کلنگ زنی بیشترین هزینه در بخش طرح های وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و نیرو و در بخش پروژه های قابل افتتاح و بهره برداری 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت نیرو و وزارت راه وشهرســازی 
صورت گرفته است.  درمجموع در بخش پروژه های کلنگ زنی 4پروژه 
از سوی اســتانداری ها، 8پروژه از سوی بخشــداری ها، 397مورد از 
سوی دهیاری ها، 523مورد از ســوی شهرداری ها و  1564 مورد نیز 
از سوی سایر دستگاه ها اجرا می شود. همچنین در بخش پروژه های 
قابل  افتتاح یا بهره برداری نیز 22مورد از سوی فرمانداری ها، 26مورد 
از سوی استانداری ها، 144مورد از سوی بخشداری ها، 1651مورد از 
سوی شهرداری ها، 2969مورد از سوی دهیاری ها و 11هزارو16مورد 

از سوی سایر دستگاه ها  به سرانجام می رسد.

عدد خبرگپ

رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس 
بــا اشــاره بــه تملــک 68واحــد صنعتــی 
لرســتان از ســوی بانک هــا گفــت: ایمیــدرو 
1400میلیارد تومان پروژه در این استان دارد 
که باید سرعت پیشرفت آنها افزایش یابد. 
بــه گــزارش تســنیم، مصطفــی طاهــری بــا 
بیان اینکه 40درصد از واحدهای مستقر در 
شهرک های صنعتی لرستان غیرفعال است، 
گفت: ســهم دانش بنیان ها در این اســتان 

خیلی پایین است.

۶۸
واحد 

لرستان

ســفر  در  گفــت:  اصفهــان  اســتاندار 
رئیس جمهوری به اصفهان بیش از ۲6هزار 
میلیــارد تومان اعتبــار برای اصفهــان نهایی 
شــده که تاکنون 1۹هــزار میلیارد تومــان آن 
واریز شده اســت. به گزارش ایرنا، سیدرضا 
مرتضــوی افــزود: در ســفر رئیس جمهــوری 
بــه اصفهــان بیــش از 4300میلیــارد تومــان 
برای تکمیــل ســامانه دوم آبرســانی و بیش 
از 4300میلیــارد تومان برای تکمیل شــبکه 

فاضلاب استان تخصیص یافت.

19
هزار

اصفهان

هفته دولت در همه اســتان ها در حال برگزاری است و شاید بتوان 
مهم ترین خبر هر ســال این رویداد را کلنگ زنی یا بهره برداری از 
طرح های مختلف در استان ها دانست. امسال هم 18هزار و331طرح 
در سطح کشور کلنگ زنی یا افتتاح می شود که هر استان سهمی از 

آنها دارد. براساس جدول موجود درباره طرح های استانی بیشترین 
سهم از کل طرح های امسال به ترتیب به گلستان، خراسان رضوی، 
سیستان و بلوچســتان، مازندران و خوزســتان با 1572، 1242، 

1167، 1139 و 972 پروژه اختصاص دارد.
از کل پروژه هــای هفتــه دولــت در اســتان ها 2501پــروژه با 
1.412.786.431میلیون ریال اعتبار مربوط به طرح هایی است که 
طی روزهای گذشته کلنگ زنی شده اند یا قرار است کلنگ زنی شوند. 

در این بخش خراسان رضوی با 308طرح و 841.546.572میلیون 
ریال اعتبار در رتبه اول قرار دارد.

همچنین از 15.830پروژه قابل بهره برداری و افتتاح نیز بیشترین 
سهم به استان گلستان با 1312طرح رسیده است. با وجود این، در 
این بخش بیشترین اعتبار هزینه شــده مربوط به استان خراسان 
رضوی با 190.231.515میلیون ریال است که صرف به سرانجام 

رسیدن 934پروژه شده است.

هفتهدولتدراستانهاچگونهمیگذرد؟

خراسان رضویعکس خبر

 نخستین باغ موزه 
علوم زمین شناسی کشور  

نخستین باغ موزه علوم زمین شناسی کشور در مشهد با 
به نمایش گذاشتن دایناسور گیاهخوار »دیپلودوکوس« 

جاذبه ویژه ای برای تماشاگران ایجاد کرده است.
این باغ موزه در 10 هزار متر مربع فضا و ۲ هزار متر مربع زیر 
بنا ایجاد شده که شامل 3 پردیس فیزیک زمین، اکتشاف و 

تونل معدنی و زمین شناسی است.
در این باغ موزه ۷۷۵ قطعه سنگ جواهری، ۵۵0 قطعه 

فسیل، 800 قطعه سنگ وجود دارد.  منبع: مهر سهم استان ها از کل پروژه های کلنگ زنی و بهره برداری هفته دولت 1401
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طبق آیین نامه ابلاغی سقف قیمت خودروی خارجی ۲۰هزار یورو است.

 بعد از تصویــب آیین نامه واردات 

خودرو
خــودرو در هفتــه گذشــته، روز 
پنجشنبه معاون اول رئیس جمهور 
این آیین نامه را ابلاغ کرد و مشخص شد سقف قیمت 
خودروی خارجی ۲۰هزار یورو و فروش آنها صرفا از 
طریق بورس کالا انجام خواهد شــد. بــا ابلاغ این 
آیین نامه، انتظار می رود طبــق وعده قبلی، واردات 

خودرو از همین ماه آغاز شود.
به گزارش همشهری، هفته قبل بالاخره آیین نامه 
واردات خودرو در هیأت دولت تصویب شد. به دنبال 
تصویب این آیین نامه روز پنجشــنبه محمد مخبر،  
معاون اول رئیس جمهــور این آیین نامــه را ابلاغ 
کرد. به احتمال زیــاد واردات خودرو های خارجی 
طبق وعده ای که قبلا وزارت صنعت داده بود، از ماه 
جاری آغاز خواهد شد. منوچهر منطقی، معاون وزیر 
صنعت پیش از این وعده داده بود که واردات خودرو از 
شهریور ماه آغاز شود و تأکید کرده بود: وزارت صنعت 
در این مرحله از واردات به دنبال خودروهای لوکس 
نیست و لذا خودروهایی اجازه ورود خواهند یافت که 
گروه بسیاری توان خرید آن را دارند. حالا آنطور که از 
مفاد آیین نامه خودرو که همزمان با ابلاغ آن منتشر 
شــده، بر می آید، وزارت صنعت به وعده خود برای 
واردات خودرو های ارزان قیمت عمل کرده اســت و 
انتظار مــی رود واردات خودرو های ارزان قیمت هم 

طبق زمان بندی اعلام شده از همین ماه آغاز شود.

قیمت خودرو های وارداتی
طبق مفــاد آیین نامه واردات خــودرو که در 9بند 
منتشــر شــده، فقــط واردات خودرو هایــی که 
قیمت شان کمتر از ۲۰هزار یورو است، مجاز اعلام 
شــده، در عین حال اولویت با واردات خودروهای 
زیر ۱۰ هزار یورو اســت. به این ترتیب، خودرو های 
وارداتی بیش از 7۰۰میلیون تومان قیمت نخواهند 
خورد. همانطور که قبلا همشــهری محاسبه کرده 
بود، بخش عمده خودروهــای وارداتی در محدوده 
قیمــت ۱8۰ تا 3۲5میلیون تومــان در بازار عرضه 
خواهد شد، زیرا اولویت اصلی با واردات خودرو های 

زیر۱۰هزاریورو است.

نحوه خرید خودرو های وارداتی
همچنین طبق بند دوم این آیین نامه، خودروهای 
وارداتی صرفا باید از طریق بورس کالا عرضه  شــود 
و قرار است کارگروهی با مسئولیت وزارت صنعت، 
وزارت اقتصاد و سازمان برنامه تشکیل شود تا نرخ 
سود بازرگانی خودرو هایی که در بورس کالا عرضه 
می شود به گونه ای محاســبه شود که تفاوت قیمت 
پایه با قیمت پایانی، معادل یک سود عادلانه باشد؛ 
یعنی متقاضیان خودرو های وارداتی می توانند این 
خودرو ها را فقط از طریق بورس کالا خریداری کنند 
و قیمت ایــن خودرو ها در بورس کالا با یک ســود 
عادلانه عرضه می شود. به زعم کارشناسان، تصمیم 
دولت برای عرضه خودرو های وارداتی در بورس کالا 

اقدام قابل توجهی است که می تواند به شفافیت عرضه 
خودرو های وارداتی منجر شــود، زیرا پیش از این 
بحث های زیادی درباره نحوه تخصیص این خودرو ها 
به متقاضیان مطرح بود و برخی تحلیلگران معتقد 
بودند ممکن اســت در جریان فروش این خودروها 
رانتی از جهت ســهمیه بندی به برخی متقاضیان 

اعطا شود.

تعداد خودرو های وارداتی
اگرچه در متن آیین نامــه واردات خودرو به میزان 
واردات خودرو اشــاره ای نشــده و مشخص نیست 
سالانه چه تعداد خودرو وارد کشور خواهد شد، اما 
با توجه به میزان ارز تخصیص یافتــه برای واردات 
خودرو انتظار نمی رود در گام اول تیراژ واردات از مرز 

۱۰۰هزار دستگاه فراتر رود.
آنطورکه در بند ششــم این آیین نامه آمده اســت: 
سقف منابع ارزی مورد نیاز برای واردات خودروها، 
به غیر از سرمایه گذاری خارجی، حداکثر معادل یک 
میلیارد یورو است که نشــان می دهد هدف گذاری 

دولت برای واردات خودرو از محل منابع ارز حاصل 
از صادرات ۱۰۰هزار دســتگاه اســت اما اینکه چه 
میزان از این رقم محقق شود، بستگی به نوع کلاس 
خودرو هــای وارداتی دارد. چنانچــه بخش زیادی 
از خودرو های وارداتی به خودرو هــای زیر ۱۰هزار 
دلار اختصاص یابد، این تعــداد می تواند به بیش از 
۱۰۰هزار خودرو افزایش یابد. اما چنانچه میانگین 
قیمت خودرو های وارداتــی در حدود ۱5هزار یورو 
باشد، ســقف واردات به 65هزار دســتگاه محدود 

خواهد شد.
دولت همچنین پیش بینی کرده اســت بخشی از 
خودرو هــای وارداتی از محل ســرمایه گذاری های 
خارجی وارد کشور شود. این یعنی اینکه بخشی از 
واردات می تواند از  محلی به غیر از منابع ارزی حاصل 
از صادرات تامین شود و درصورتی که سرمایه گذاران 
خارجی نیــز در این طرح مشــارکت کنند، تعداد 
خودرو های وارداتــی می تواند حتی به مراتب از مرز 
۱۰۰هزار دستگاه فراتر رود. با این حال، هنوز خبری 
در مورد مشارکت سرمایه گذاران خارجی در این باره 

وجود ندارد.

توسعه تولید داخل 
مطابق بند ســوم آیین نامه واردات خودرو، وزارت 
صنعت موظف است با هدف توسعه تولید خودروهای 
اقتصادی )حداکثر ۱۰ هزار یورو( ضمن پیش بینی 
مشوق های ســرمایه گذاری و تولید، اقدامات مورد 
نیاز برای هدایت بخشی از واردات به سمت تولید و 
افزایش ساخت داخل را به عمل آورد. دولت درجریان 
تصویب مفاد این بند مشخص نکرده  چگونه قرار است 
برنامه واردات خودرو در جهت توسعه تولید داخلی 
هدایت شــود، اما تجربه ســال های گذشته نشان 
می دهد که احتمالا بعد از یک دور واردات قرار است 
برخی خودرو های وارداتی در قالب مونتاژ در داخل 

تولید شوند. این اتفاقی است که در گذشته در مورد 
تولید برخی  خودرو های اروپایی در شــرکت های 

خودرو سازی  داخلی افتاده است.

نحوه تأمین ارز
آنطور که در آیین  نامه واردات خودرو تأکید شــده 
اســت: منابع ارزی مورد نیاز این طرح از محل ارز 
حاصل از صادرات، رمزدارایی، سرمایه  گذاری خارجی 
و سایر منابع مورد تأیید بانک مرکزی تامین خواهد 
شد. همچنین وزارت صنعت باید با همکاری بانک 
مرکزی دستورالعمل های اجرایی در مورد چگونگی 
تأمین و تخصیص ارز، مشخصات فنی، خدمات پس 
از فروش، انتقال فنــاوری و تعیین صلاحیت های 
فنی و حرفه ای واردکنندگان را تدوین و ابلاغ  کند. 
این به معنای آن است که ارز مورد نیاز برای واردات 
خودرو از ۲محل تامین خواهد شد که بخش نخست 
آن منابع حاصل از صادرات تا سقف یک میلیارد یورو 
خواهد بود و بخش دوم سرمایه گذاران خارجی است 

که سقفی برای آن تعیین نشده است.
مهدی دادفــر، دبیر انجمــن واردکنندگان خودرو 
در همین رابطه و درباره میزان ارز بری خودرو های 
وارداتی، گفت: محاســبه مجموع میــزان ارزبری 
خودروهای داخلی، نشــان می دهــد  خودروهای 
تولیدی اصالتا ارزبری بسیار بیشتری از خودروهای 
ساخته شــده وارداتی دارند. او با بیان اینکه واردات 
هر مدل خودرو توســط هر شخصی ممکن نیست، 
ادامه داد: شرکت های واردکننده ابتدا باید مستندات 
مربوط به اســتاندارد خودرو را ارائه کنند و چنانچه 
توانستند استانداردها را کسب کنند، مجوز واردات 
بین 3۰ تا 4۰روز برای آنها صادر می شود. نکته مهم تر 
اینکه مجوز های سازمان محیط زیست برای اینکه 
خودرو های وارداتی مبتنی بر استاندارد یورو 6 باشند 

نیز باید دریافت شود.

صفر تا صد مقررات جدید واردات خودرو
معاون اول رئیس جمهور آیین نامه واردات خودرو را ابلاغ کرد

سیدجوادساداتینژاد
وزیرجهادکشاورزی

شــایدســرمایهگذاریدربســیاریاز
بخشهایصنعتیســودمندترباشــد
امافعالانصنایعدامیباورودبهاین
حوزهجهــادکــردهوبــهتأمیــنامنیت
غذایی،کمکقابلتوجهیکردهاند،از
اینروتمامقدازسرمایه گذارانصنایع
غذاییوتولیدکنندگانغذاییحمایت
میکنیــموسیاســتدولتســیزدهم
نیزپشتیبانیازسرمایهگذاریدراین

بخشاست.

مصطفیاحمدی
عضواتحادیهفروشندگانآجیلوخشکبار

قیمتانــواعآجیلوخشــکباردربازار
داخلیکاهشیافتهاست.رکودحاکم
براینبازار،باعثشدهکهقیمتاین
محصــولاتشکســتهشــودوکاهــش
قیمتهــادرنــرخپســتهملموستــر
اســت.ازســویدیگــرقیمــتپســته
تحتتأثیــراحتمــالتوافــقدربرجــام
بیــشاز15درصدریزشکردهاســت.
قیمــتپســتهدربــازارداخلینســبت
بــهقیمتهــایجهانــیحبــابداردو
بالغــوتحریمهــا،اینحبابشکســته

خواهدشد.

چهره ها

بازارها

قیمت جدید زیتون و خیارشور 
قیمت جدید انواع زیتون و خیارشــور در میادین اعلام شــد. 
براساس آخرین نرخنامه سازمان میادین میوه وتره بار، قیمت 
انواع شور، ترشی، زیتون و خیارشور در ۲ ماه گذشته تغییرات 
محسوسی نداشته  اما مقایسه نرخ های 6 ماه گذشته از افزایش 
4درصدی قیمت زیتون و رشد 5 تا 7درصدی قیمت خیارشور 
حکایت دارد. خیارشور سرکه ای ویژه درجه یک با قیمت کیلویی 
37هزار تومان گران ترین خیارشور عرضه شده در میادین است.

خیارشور 
ممتاز
1۲.۰۰۰

زیتون ماری 
کنسروی
67.۰۰۰

خیارشور 
درجه یک

8.5۰۰

خیارشور 
ویژه

۲7.۰۰۰

زیتون 
بی هسته 

درشت

1۰6.۰۰۰
زیتون 

بی هسته 
متوسط

96.۰۰۰
زیتون 

بی هسته 
ریز

86.۰۰۰
زیتون 
پرورده

79.۰۰۰

قیمت در 
میادین

کیلوگرم/ تومان

افزایش قیمت کالباس 
درحالی که انواع گوشت قرمز و سفید 3 ماه گذشته 
را با ثبات نســبی یا حتی کاهش قیمت پشت سر 
گذاشته اند، قیمت فرآورده های گوشتی به ویژه انواع 
کالباس طی این مدت ســیر صعودی داشته است. 
نگاهی به قیمت محصولات برندهای نام آشــنا در 
این زمینه، نشان می دهد که قیمت کالباس حتی 
با درصدهای پایین گوشــت و مرغ از مرز کیلویی 
4۰۰هزار تومان گذشــته و بعضی از محصولات به 

5۰۰هزار تومان هم رسیده اند.

قیمت ها به تومان

میادین

سوپرمارکت

208.000کالباس قارچ و مرغ 60% - 500گرمیمیناسیان

205.000سوسیس کوکتل 70% - یک کیلویی202

204.000فرانکفورتر 70% نایلونی - یک کیلوییکیمبال

176.000کالباس مرغ و قارچ 60% - 350گرمیبوفالو

138.000ژامبون تنوری 90% - 350گرمیهایزم

130.000ژامبون گوشت 95% - 350گرمیمیکائیلیان

120.000سوسیس گوشت 90% - 300گرمیسولیکو کاله

70.000سوسیس کوکتل دودی 55% - 500گرمیکامپوره

  افزایش ۲۰درصدی واردات آیفون در 5ماه امسال 
واردات تلفن همراه آیفون با رشــد فزاینده همراه بوده است و 
آمارهای سال جاری تا ۲۰مردادماه، حکایت از رشد ۲۰درصدی 
نسبت به مدت مشابه سال۱4۰۰ دارد. مهر در این زمینه نوشته 
است: در مقطع زمانی ذکر شده، 8۰۰هزار دستگاه اپل به ارزش 
9۲۰میلیون دلار ثبت ســفارش و 38۰هزار دستگاه به ارزش 

38۰میلیون دلار وارد کشور شده است.

  فروش بلیت پروازهای اربعین پلکانی شد
سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری از پلکانی شدن فروش 
بلیت پروازهای اربعین حســینی خبر داد و گفت: قیمت بلیت 
پروازهای اربعین 6 میلیون تومان است. میراکبر رضوی با اشاره 
به تشکیل دومین نشست هماهنگی پروازهای اربعین حسینی و 
اعلام اینکه پروازهای مذکور از ۲۰ تا 3۱شهریور انجام می شود، 
اعلام کرد: هماهنگی پروازهای اربعین هم اکنون انجام شده و 

منتظر نهایی شدن برنامه ها هستیم.

  آغاز صادرات دام زنده با ابلاغ شیوه نامه صادرات
رئیس هیأت مدیره انجمن صنفی گاوداران از ابلاغ شــیوه نامه 
صادرات دام به گمرک خبر داد و گفت: بر این اســاس صادرات 
دام زنده شامل گوســاله بالای 4۰۰کیلوگرم و گوسفند بالای 
4۰کیلوگرم آزاد شد. سیداحمد مقدسی، با اشاره به اعلام کد 
تعرفه ها از وزارت جهادکشاورزی به گمرک افزود: تعرفه صادرات 
هر کیلوگرم گوســاله ۱6هزارو7۰۰تومان و هر رأس گوسفند 
5۰هزار تومان است. کشورهای عراق، ازبکستان، تاجیکستان، 

قطر، امارات و عمان خواهان دام ایرانی هستند.

طبــق مفــاد آیین نامــه واردات خــودرو 
فقـــــط واردات خــودرو هــایـــــی کــــــه 
قیمت شان کمتر از 20هزار یورو است، 
مجاز اعلام شده، در عین حال اولویت 
بــا واردات خودروهــای زیــر ۱0 هــزار 
یورو اســت. به این ترتیــب خودرو های 
وارداتــی بیــش از 700میلیــون تومــان 

قیمت نخواهند خورد



حضور غیرگزینشی 

خانم ها 
در آزادی

این نخستین بار نبود که بانوان حضور در استادیوم 
آزادی را تجربه می کردند اما جدال اســتقلال و 
مس به نخستین بازی در تاریخ لیگ برتر با حضور 
خانم ها تبدیل شد. پیش تر در چند مسابقه تیم 
ملی و البته چند جدال آسیایی پرسپولیس، پای 
بانوان به آزادی باز شده بود اما حالا این اتفاق در 
لیگ برتر و برای طرفداران استقلال نیز رخ داد و 
صحنه های زیبایی را در ورزشگاه خلق کرد. این 
محک برای فوتبال ایــران، کاملا موفقیت آمیز 
به نظر می رسید؛ چرا که در جریان مسابقه هیچ 
اتفاق بدی رخ نداد و همه هوادارها در کنار هم از 
تماشای فوتبال لذت بردند. در روزهای گذشته 
نگرانی های زیادی در این خصوص مطرح می شد 
که بخشی از آنها کاملا بجا بودند اما به هر حال این 
تجربه، پایان خوب و دلچسبی داشت. این حضور 
آنقدر جذاب بود که عکاس های ورزشی آزادی را 
مجاب می کرد تا بــرای دقایقی طولانی، جریان 
بازی را رها کنند و سرگرم ثبت این لحظه های 
تاریخی باشند. این نخســتین گام جدی برای 
خانوادگی شدن دیدارهای لیگ برتر بود. اتفاقی 
که احتمالا شهر به شهر و استادیوم به استادیوم 
سرایت خواهد کرد. قرار نیست همه  چیز با عجله 
اتفاق بیفتد؛ چرا که عجلــه بیش از حد ممکن 
اســت این تجربه مفید را به بیراهه بکشاند. این 
روند باید به شــکل تدریجی طی شود و به مرور 
زمان به جایگاهی شبیه یک اتفاق کاملا عادی در 
فوتبال ایران برسد. فعلا در مرحله های اولیه این 
اتفاق هستیم و بدیهی است که واکنش ها نسبت 
به آن نیز، با شــرایط معمول تفاوت های زیادی 
دارند. فعلا باید سرگرم تماشای این شور و نشاط 
روی سکوها باشیم، مشغول مرور آرزوهایی که 
ســرانجام به واقعیت تبدیل شدند. مهم نبود در 
آزادی چند گل به ثمر می رســد، آن روز در این 
ورزشگاه اشک هایی را می شمردیم که سرانجام 
فرصت زل زدن به زمین سبز آزادی را به دست 

آورده بودند.
خیلی ها منتظر بهانه بودند تــا با کوچک ترین 
اتفاقی، همه  چیز را زیر ســؤال ببرنــد اما بانوان 
بدون هیچ مشکلی راهی ورزشگاه شدند، به موقع 
روی سکوها نشستند، بازی تیم محبوب شان را از 
نزدیک تماشا کردند و درنهایت هم بعد از روبه رو 
شدن با استقبال بازیکنان و مربیان، از استادیوم 
خارج شدند. حضور این بانوان در استادیوم اصلا 
گزینشی نبود و آنها با خرید بلیت برای تماشای 
این مسابقه از نزدیک اقدام کردند. این یک جشن 
بزرگ برای بزرگ ترین استادیوم فوتبال ایران بود. 
یک شروع بزرگ برای یک تغییر حیاتی. تجربه ای 
که نمی توان فراموش اش کرد. شاید بعدا از این 

بازی به عنوان یک نقطه 
بســیار امیدوارکننده در 

ورود بانوان به استادیوم یاد شود. شاید آن موقع 
دیگر این، یک اتفاق کاملا عادی تلقی شود.

 شکستن همزمان
2طلسم

پرسپولیس با تک گل میلاد سرلک هم طلسم 
گل نزدن در این فصل را شکست و هم به 

شکست های متوالی اش در زمین آلومینیوم 
اراک خاتمه داد

پرسپولیس بالاخره اولین گل فصل جدیدش را 
زد و با اتکا به همیــن گل یک پیروزی حداقلی و 
ناپلئونی مقابل آلومینیوم اراک به دســت آورد. 
تیم یحیی کــه در 2بازی ابتدایــی این فصل با 
یک ترکیب ثابت به میدان رفتــه و ناکام مانده 
بود این بار با 2تغییر به زمین رفت و با قرار دادن 
لوکادیا و عالیشاه به سیستم 2-4-4 روی آورد. 
البته ناآمادگی لوکادیــا و همچنین ناهماهنگی 
بازیکنــان هجومــی پرســپولیس باعث شــد 
موقعیت های چندانی برای گلزنی ایجاد نشــود. 
اما در یکی از تک موقعیت های نادر پرسپولیس، 
میلاد سرلک موفق شد پاس عالی مهدی ترابی 
را تبدیل به گل کند و پرسپولیس را یک بر صفر 
از حریف سخت همیشــگی اش پیش بیندازد. 
آلومینیوم در این بازی پابه پای پرســپولیس در 
زمین توپ می چرخاند و هرگز مقابل تیم پرستاره 
یحیی پا پس نکشــید. با این تفاوت که حملات 
متعدد اراکی ها هرگز به ایجاد موقعیت جدی ختم 
نمی شد و پرسپولیس توانست با اتکا به یک دفاع 
هماهنگ و منسجم از تک گل خودش به خوبی 
دفاع کند. این دقیقا تفاوت پرسپولیس امسال با 
تیم فصل گذشته است. سال گذشته سرخپوشان 
برای ثبت اولین کلین شــیت خود 6هفته صبر 
کردند و در هر 5بازی اول خودشان گل خوردند. 
اما امسال خط دفاعی این تیم و علیرضا بیرانوند 
270دقیقه ابتدایی فصل را بــا موفقیت و بدون 
گل خورده به پایان رسانده اند. دیروز همزمان با 
برد پرسپولیس در اراک، تیم نفت آبادان هم در 
تهران به اولین پیروزی فصل خودش دست یافت 
و هوادار را با یک گل شکســت داد. جالب اینکه 
تک گل برزیلی ها را بازیکن جدید و تاجیکستانی 

این تیم شیرالدین بوبوئف به ثمر رساند.

خبر آخر
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جایزه برای رئال، مرگ برای بارسا
درحالی که بارسلونا با بایرن و اینتر در 

 گروه مرگ قرار گرفته، رئال مادرید
با قرعه راحتی روبه رو شده است

استقلال برنده شد، اما نمایش 
درخشانی نداشت. امید گل آبی ها 

حتی از مس هم کمتر بود

راه سخت بندیگوممنون یامگا باش!
بعد از پیروزی مقابل ژاپن، تیم ملی 
بسکتبال 2روز در راه است تا روز 

دوشنبه با استرالیا بازی کند
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اولين حضور تماشاگران زن در تاريخ 
ليگ برتر با پيروزي يک بر صفر استقلال و 
خوشحالي هواداران اين تيم همراه شد

فوتبالی
پاگشــای

 روز مانده تا 
جام جهانی

پخش زنده

سه شنبه 8 شهریور 1401
لیگ برتر ایران - هفته 4

پیکان

نساجی
19:00

نفت.م.س

پرسپولیس

سپاهان

استقلال

صنعت نفت

فولاد

20:30

19:30

21:30

تراکتور

مس رفسنجان

هوادار

آلومینیوم

18:30

19:30

مس کرمان

گل گهر
19:30

ملوان

ذوب آهن
19:00

چهارشنبه 9 شهریور 1401

برنامه بازی

آرژانتین

ایران
20:00

مسابقات قهرمانی جهان - والیبال

ایران

ایران

مصر

هلند

20:00

20:00

مسابقات قهرمانی جهان - والیبال

دوشنبه 7 شهریور 1401

چهارشنبه 9 شهریور 1401

یوونتوس

آاس رم
21:00

سری آ ایتالیا

آرسنال

فولام
21:00

لیگ برتر انگلیس

تیتر یک

 ادامه  در
 صفحه18

ح|
صال

ی 
جتب

س| م
  عک

   

20 19



18
2 3 0 2 3 6 0   شنبه   5 شهریور 1401    شماره  8576  2

جام جهانی با اهمیت دوبله

باز دستت درد نکند

خودتان هم خودتان را قبول ندارید؟

پورتو در یکی، دو فصل اخیر شــمار 
زیــادی از بازیکنــان مهمش را 
فروخته و کسب درآمد کرده است. 
حالا به نظر می رسد همین اتفاق در 
مورد مهدی طارمی هم رخ خواهد 
داد. رسانه های پرتغالی نوشته اند باشگاه 
درصدد است تا زمستان طارمی را بفروشد و به این ترتیب پیش 
از پایان قرارداد او، از انتقال این بازیکن درآمدزایی کند. اگر این 
گمانه زنی ها درست باشــد، حضور موفق در جام جهانی برای 
ستاره ایرانی اهمیت مضاعفی پیدا خواهد کرد، چرا که طارمی 
می تواند با درخشش در این تورنمنت نگاه مشتریان خارجی را 
به خودش جلب کند. جام جهانی بین 2 نیم فصل فوتبالی برگزار 
می شود و طبیعتا درخشش در آن بازار بهتری برای این بازیکن 
به وجود خواهد آورد. امیدواریم مهدی بــه هر تیمی می رود 

کیفیت مطلوب بازی هایش در پورتو را آنجا تکرار کند.

یکی از ســوژه های چند ماه گذشته 
پرسپولیس، شرزود تمیروف بود؛ 
مهاجم ازبکستانی که توقعات را 
برآورده نکرد و فقط یک گل زد. به 
هر جهت تمیروف در آخرین ساعات 
نقل وانتقالات از پرسپولیس جدا شد تا 
هم خودش بازیکن آزاد شود و بتواند تیم جدیدش را انتخاب 
کند، هم پرســپولیس برای جذب یک بازیکن خارجی جدید 
جای خالی پیدا کند. از زمان فسخ هم تمیروف از پرسپولیس با 
کمال احترام یاد کرده است؛ از آرزویش برای قهرمانی این تیم 
سخن گفته و البته اضافه کرده که هرگز از این تیم و هوادارانش 
بدی ندیده است. باز خدا پدر او را بیامرزد که اگر بازیکن درجه 
یکی نبود، لااقل آداب جدایی را رعایت کرد. فوتبالیست داریم 
که با بیشترین حاشیه و بدترین کیفیت، موقع جدایی تازه یک 

چیزی هم از پرسپولیس و استقلال طلبکار می شود.

قرار گرفتــن ارســلان مطهری در 
لیست مازاد اســتقلال هم تبدیل 
به داستان عجیبی شده است. آدم 
باورش نمی شود بازیکنی که زمانی 
به سطحی ترین شکل ممکن برای 
خوشــایند هواداران کری می خواند، 
حالا تبدیل به استخوانی در گلوی آبی ها شده است. او حاضر 
نشد قراردادش را با استقلال فسخ کند و به این تیم برای جذب 
بازیکنان جدید مجال بدهد. در عوض اســتقلال هم به طور 
یکطرفه قرارداد ارسلان را فسخ کرد؛ فسخی که برخی در مورد 
قانونی بودن آن شبهه دارند. با این حال جالب است که باشگاه 
اســتقلال باز هم مطهری را رها نکرده و از او خواسته همراه با 
بازیکنان خط خورده از فهرست 18نفره تیم برای بازی با مس 
کرمان، به تمرین بپردازد. خب اگر با او فسخ کرده اید چرا باید 

تمرین کند؟ یعنی خودتان هم خودتان را قبول ندارید؟

در هفته ســوم لیگ برتــر فوتبال، نفت 
مسجدسلیمان در خانه خودش به پیکان 
باخت و نخستین شکست فصل جدیدش 
را متحمل شد. اما در این بازی هم امید 
گل نفتی ها بیشتر از حریف خودشان بود. در واقع تیم رضا مهاجری در 
هر 3هفته امید گل بهتری نسبت به رقبایش داشته است. نفتی ها این 
هفته مقابل پیکان موفق به خلق امید گل 1.30 شدند و در مقابل، امید 
گل پیکان 1.13 بود اما تیم میهمان با همین امید گل1.13 توانست 
به 2گل برسد و پیروز شود. نفت از لحاظ مالکیت توپ هم در این بازی 
برتر بود و در 57درصد از زمان بازی، توپ را در اختیار داشــت. اما در 
تعداد شوت ها به شــکل عجیبی، آمار 2 تیم مساوی بود؛ 17-17 در 

تعداد شوت و 5-5 در شوت های داخل چارچوب.

نساجی و ملوان در مســابقه ای که امید 
گل تقریبا برابری داشــتند به تســاوی 
2-2 رســیدند اما تعداد گل هر دو تیم 
بیشتر از موقعیت های گل آنها بود. امید 
گل نســاجی در این بازی 1.14 و امید گل ملــوان 1.10 بود و هر دو 
تیم تقریبا دوبرابر این مقدار گل زدنــد. نکته جالب در این بازی، آمار 
مالکیت توپ بود که 62-38 به ســود تیم میزبان ثبت شــده است. 
مالکیت توپ 62درصدی نساجی، یکی از بالاترین آمارهای این تیم 
در تاریخ حضورش در لیگ برتر بوده است. این تیم همچنین 531پاس 
با دقت 81درصد ردوبدل کرد که آمار بسیار خوبی برای یک تیم میانه 
جدولی است. آمار شوت های داخل چارچوب این بازی هم 8-3 به سود 

نساجی بوده است.

دروازه بان ذوب آهن برای دومین بار طی 
3مسابقه به عنوان بهترین بازیکن زمین 
برگزیده شد. حبیب فرعباسی که در هفته 
اول مقابل پرســپولیس بهترین بازیکن 
زمین شده بود، این هفته هم مقابل مس رفسنجان با مهار هر دو ضربه 
داخل چارچوب حریف کــه یکی از آنها پنالتی گادوین منشــا بود از 
متریکا نمره7.83 گرفت و بهترین بازیکن زمین شد. در این بازی تیم 
میهمان امید گل بالاتری داشت اما هیچ یک از طرفین موفق به گلزنی 
نشدند و بازی بدون گل تمام شــد. امید گل ذوب آهن در این میدان 
0.40 و امید گل مس رفسنجان 0.90 بوده است. جالب است بدانید 
مجموع امید گل ذوب آهن طی 3مســابقه ای که در این فصل برگزار 

کرده 0.96 بوده و هنوز به یک نرسیده است!

نكته بازی

متریكاآماربازی

1/30

1/14

0/96

وز سوژه ر

تیتر یک

کمیته المپیک 
به دنبال رئیس

به نظر می رسد رقابت اصلی برای رسیدن 
به پست ریاست کمیته ملی المپیک بین 

خسروی وفا و علی نژاد خواهد بود
انتخابــات کمیتــه ملــی المپیــک پــس از 
کش وقوس هــای فــراوان قرار اســت یکشــنبه 
6شــهریورماه برگزار شــود؛ انتخاباتی که یک بار 
به دلیل تأیید اساســنامه به تعویق افتاد و حالا هم 
برگزاری و تأیید آن با ابهام روبه رو اســت. مهدی 
علی نژاد یکی از کاندیداهای پســت ریاســت که 
روزهای گذشــته نامش بیــن نامزدهــای تایید 
صلاحیت شده نبود،  در نامه ای اعتراضی به رئیس 
کمیته ملی المپیک عنوان کرده بود بی توجهی به 
دستورالعمل اجرایی انتخابات کمیته ملی المپیک، 
موجب ابطال احتمالی این انتخابات خواهد شد که 
مسئولیت آن با شخص صالحی امیری،رئیس فعلی 
این کمیته  است. 24ساعت بعد از انتشار این نامه، 
علی نژاد و مجید شایسته مجوز حضور در انتخابات 
کمیته ملی المپیــک را دریافت کردند تا با محمود 
خسروی وفا و فضل الله باقرزاده برای ریاست کمیته 

ملی المپیک رقابت کنند.

   اسامی پرحاشیه خبره های ورزشی
انتخابــات کمیتــه ملــی المپیــک قــرار بــود 
17اســفند1400 برگــزار شــود کــه به دلیــل 
دستورالعمل انتخابات و ارســال آن برای IOC به 
تعویق افتاد و 6 شــهریور به عنــوان تاریخ جدید 
انتخابات تعیین شــد. هیأت اجرایــی کمیته ملی 
المپیک در اقدامی بحث برانگیز خبره های ورزشی 
را معرفی کرد. در ایــن بین نام  مجیــد کیهانی و 
مجید شایســته که هر دو مدت هاست دیگر رئیس 
فدراسیون نیستند و حضورشان در هیأت اجرایی 
هم بســیار مورد انتقاد اســت باعث ایجاد حاشیه 
جدید پیرامون انتخابات کمیته ملی المپیک شد. 
شایسته برای پست ریاست ثبت نام کرد و کیهانی به 
نامزدی پست نایب رئیسی اکتفا کرد. البته از جلسه 
هیأت اجرایی برای خبره های ورزشــی خبرهایی 
بیرون آمد که کیومرث هاشمی و پولادگر هم برای 
حضور در بین خبره های ورزشــی نامزد بودند اما 

نتوانستند آرای لازم را کسب کنند.

   انتشار اسامی  ساعت21 پنجشنبه!
اســامی نامزدهایی که مجوز حضور در انتخابات را 
دریافت کرده بودند با قید »تا لحظه ارســال خبر« 
ساعت21:26 پنجشنبه روی ســایت کمیته ملی 
المپیک قرار گرفــت که همین مســئله اعتراض 
برخــی از ثبت نام کنندگان را در پی داشــت. طبق 
لیست منتشرشــده برای پســت ریاست فضل الله 
باقرزاده و محمود خسروی وفا باید با یکدیگر رقابت 
می کردند! در ادامه اعتراض مهدی علی نژاد معاون 
ســابق قهرمانی وزارت ورزش و به نوعی تهدیدش 
به اینکه انتخابات ابطال خواهد شد کارساز واقع شد 
و کمیته ملی المپیک در خبری که جمعه منتشــر 
کرد نام مهدی علی نژاد و مجید شایسته را به لیست 
نفرات رقابت کننده برای پست ریاست اضافه کرد. 
کیکاووس سعیدی سخنگوی کمیته ملی المپیک 
درباره اضافه شدن نام 2 کاندیدا به انتخابات کمیته 
ملی المپیک گفت: »با عنایت به اینکه تاکنون پاسخ 
مکتوب اســتعلام آقایان مجید شایســته و مهدی 
علی نژاد  دال بر تأیید یا عدم احراز صلاحیت ایشان به 
کمیته ملی المپیک واصل نشده، لذا بنا بر آیین نامه 
انتخاباتی کمیته، این دو کاندیدا می توانند در مجمع 
انتخاباتی آتی که روز یکشنبه 6شهریورماه در محل 
سالن فارسی آکادمی ملی المپیک برگزار می شود 
حضور یابند.« انتخابات یکشنبه برگزار خواهد شد 
و به نظر می رسد رقابت اصلی برای رسیدن به پست 
ریاست بین خسروی وفا و مهدی علی نژاد خواهد بود.

حضور غیرگزینشی 
خانم ها در آزادی

مســئله حضور بانــوان روی 
سکوهای ورزشگاه، هنوز یک 
مسئله »تمام شده« نیست. نباید تصور کنیم همین 
حضور 90دقیقه ای، از این پس چهره لیگ را تغییر 
خواهد داد. این ماجرا حساسیت های زیادی دارد و 
یک گاف ساده ممکن است همه  چیز را تحت تأثیر 
قرار بدهد. با این حال همین اتفاق در جای خودش 
بی نهایت امیدوارکننده است. اگر همه  چیز درست، 
دقیق و منطقی انجام شــود، بانوان نیز در کمال 
آرامش راهی ورزشگاه خواهند شد. نخستین قدم 
مهم بعدی، بهبود امکانات استادیوم های فوتبال 
خواهد بود تا شــرایط برای ورود همه خانم ها در 
همه شهرها فراهم شود. شــاید حتی خیلی زود 
نخستین دربی با حضور بانوان نیز در فوتبال ایران 
برگزار شــود. به هر حال همه  چیز به تصمیم های 
بعدی و نحوه اجرای آنها بستگی خواهد داشت. تا 
اینجا شرایط امیدوارکننده به نظر می رسد و همه 
در فوتبال ایران، آمادگی چنیــن اتفاقی را دارند. 
منتقدان این طرح نیز با ادامه این روند به زودی به 

جمع موافقان آن خواهند پیوست.

ادامه از 
صفحه 17

ممنون یامگا باش!
استقلال برنده شد، اما نمایش درخشانی نداشت

بهروز رسایلی| دومین پیروزی پیاپی استقلال کمی 
سخت تر از حد تصور به دست آمد. در شبی که همه  چیز 
تحت تأثیر حضور هواداران زن در ورزشگاه آزادی قرار 
داشت، نمایش آبی ها برابر تیم تازه صعود کرده مس 
کرمان چندان چنگی به دل نزد. شاید آنها خوش اقبال 
بودند که کوین یامگا با یک ضربه زیبا و زیرکانه تنها گل 
مسابقه را به ثمر رساند، وگرنه با سبک بازی 2 تیم بعید 
نبود کار گره بخورد و شاهد یک تساوی مایوس کننده 
در ورزشگاه آزادی باشــیم. به هر حال استقلال بعد 
از شکست در بازی ســخت هفته اول برابر سپاهان، 
توانست 6 امتیاز کامل را از دوئل با تیم های تازه لیگ 
برتری شده بگیرد و کمی خودش را احیا کند، هرچند 
با این مدل بازی، کار برای آبی ها در این فصل چندان 

آسان نخواهد بود.

  سردرگمی دفاعی
یکی از مشکلاتی که استقلال این فصل با آن مواجه 
شــده و وجه تمایز این تیم با فصل گذشــته تلقی 
می شود، ســردرگمی دفاعی آبی ها است. ریکاردو 
ســاپینتو از هر دو مدل دفاع 3 و 4 نفره استفاده 
کرده، اما در هر دو بخش فرصت های گلزنی زیادی 
به رقبا داده است. ســپاهان 2 گل به این تیم زد و 
چند گل نزد، ملوان یک بار دروازه آبی ها را گشــود 
و موقعیت های دیگری هم داشت، برابر مس کرمان 
هم اگرچه استقلال برای نخستین بار در این فصل 
کلین شیت کرد، اما ســازمان دفاعی آنها بی نقص 
نبود. مس کرمان چندین بــار صاحب موقعیت های 
خوب گلزنی شد که شاید بهترین آنها را محمد امین 

اسدی از دســت داد. همیشه اینطور نیست 
که مهاجمان از حداقــل موقعیت های 

گلزنی استفاده کنند و کار را برای تیم 
دربیاورند، گاهی ممکن است تیم 

اینقدر خوش شانس نباشد و آن 
زمان است که دردسر بزرگ از 

راه خواهد رسید.

  معمای مهاجمان
به هرحال عجیب نیست که 
ساپینتو در خط حمله هنوز 
به انتخاب هــای قطعی اش 
نرسیده باشــد. شروع فصل 
اســت و اســتقلال هم کلی 
مهاجــم دارد. بــا این حال 
به عنوان مثال بــازی دادن به 
سجاد شهباززاده در هر مسابقه 

و تعویــض او در اوایل نیمه دوم 
تبدیل به عادت عجیبی شده است. 

در انزلی مهــدی قائدی به زمین آمــد و طی حضور 
کوتاهش در مسابقه کار را درآورد، برابر مس کرمان 
اما ممکن بود برای نتیجه گیری از این تغییر دیر شود. 
ساپینتو باید ممنون یامگا باشد که یک توپ سخت را 
گل کرد، وگرنه ممکن بــود او حالا 2 امتیاز مهم دیگر 
را از دســت بدهد و زیر تیغ برود. بنابراین به ســود 
مربی پرتغالی است که هر چه سریع تر با محک زدن 
دارایی هایش در خط حمله، بهترین ترکیب ممکن را 

پیدا کند.

   2گام تا تنفس اول
فصلی که با قرعه مصاف با سپاهان برای استقلال خیلی 
سنگین شروع شده بود، در ادامه روی خوش خودش 
را به آبی ها نشــان داد. با تمام احترام، ملوان و مس 
کرمان سخت ترین رقبای استقلال در این فصل نبودند 
و 2 بازی پیش روی آبی ها تا نخســتین توقف لیگ 
برتر هم چندان سخت و طاقت فرسا به نظر نمی رسد. 
نفت مسجدســلیمان و پیکان 2 تیمی هستند که در 
هفته های چهارم و پنجم باید به مصاف استقلال بروند 
پس از آن مسابقات لیگ متوقف خواهد شد. بنابراین 
فرصت خوبی به نظر می رسد که آبی ها 6 امتیاز دیگر 
بگیرند و با معدلــی قابل قبول، 
سراغ نفس گیری برای ادامه 

کار برود.

 3 امتیاز
با امید گل کمتر

استقلال در سومین هفته لیگ برتر، مس کرمان را 
در حالی شکست داد که امید گلش کمتر از این تیم 
تازه وارد به لیگ برتر بود. تیم ریکاردو ساپینتو در 
این مسابقه گرفتار تاکتیک های دفاعی کرمانی ها 
شد و نتوانســت موقعیت های زیادی روی دروازه 
میهمانش ایجاد کند. اما در عوض در زمینه دفاعی 
موفق تر از بازی های قبل بود و نخستین کلین شیت 

این فصل را برای خودش رقم زد.
مالکیت توپ استقلال در بازی با مس 61درصد بود 
که بالاترین آمار این تیم در فصل جاری بوده است. 
البته تیم ســاپینتو در 2بازی قبلی هم آمار خوبی 
در این زمینه داشت و مقابل ســپاهان و ملوان به 
مالکیت 58درصدی رســیده بود. تعداد پاس های 
استقلال در مسابقه پنجشنبه 517پاس در مقابل 
361پاس مس کرمــان بود. تیم ســاپینتو در این 
مســابقه به دقت پاس 84درصدی رسید که بالاتر 
از 2بازی قبلی و بهترین آمار این تیم در 3مسابقه 
ابتدایی بــود. اما با وجود مالکیــت بالا و پاس های 
دقیق، تیم استقلال فقط توانست 9شوت به دروازه 
مس بزند که 3شــوت این تیم داخل چارچوب بود 
و نهایتا یکی از آنها تبدیل به گل شــد. استقلال در 
تعداد شوت ها 9-5 و در شوت های داخل چارچوب 
3-2برتر از حریفش بود اما امید گل این تیم )0.30( 
کمتر از امید گل مس کرمان بود که توانســت به 
عدد0.39 برسد. استقلال این فصل فقط در بازی 
با ملوان توانســته به امید گل بالاتر از یک برسد و 
فقط در همان مســابقه امید گلی بالاتر از حریفش 

داشته است.
بهترین بازیکن مســابقه اســتقلال و مس از نگاه 
ســایت متریکا، کوین یامگا بود که تک گل بازی را 
هم برای میزبان زد. یامگا با 8بار بازیابی توپ، یک 
قطع پاس و یک گل به نمره7.81 رســید و بالاتر 
از بقیه بازیکنان زمین ایســتاد. حسین حسینی با 
امتیاز 7.45 و رافائل ســیلوا با امتیــاز 7.06 دیگر 
بازیکنان برتر استقلال در این بازی بودند. بهترین 
بازیکنان میهمان هم محمد قاسمی نژاد و مرادی فر 
بودند و فقط همین 2نفر در تیــم مس نمره بالاتر 

از7 گرفتند.

زجر می کشیم
از قرار معلوم هیچ یــک از انتقادات هفته 
اول مؤثــر نبود و در دومیــن میزبانی 
این فصل اســتقلال هم شاهد تکرار 
داستان فیلمبرداری غیرحرفه ای 
بودیم. حالا دیگر همه هواداران 
فوتبال از داستان باخبرند؛ اینکه 
باشگاه ها )مخصوصا استقلال( 
دنبال حق پخــش تلویزیونی 
هســتند و چون دست شــان 
به آن نمی رســد، دســت کم 
اجازه تهیه گزارش از حواشــی 
مسابقات خودشان را به صداوسیما 
نمی دهند. در این مورد سختگیری باشگاه استقلال 
چنان است که ســرمربی این تیم در نشست های 
خبری بعد از بازی هم حضــور نمی یابد. در نقطه 
مقابل صداوســیما هم برای تلافــی این حرکت، 
مسابقات استقلال را طوری فیلمبرداری می کند 
که حتی المقدور تابلوهــای تبلیغاتی کنار زمین 
مشخص نباشد. بدیهی است که آگهی دهندگان 
به دنبال دیده شدن نشــان تجاری خود از قاب 
تلویزیون هستند و زمانی که این اتفاق به شکل 
استاندارد رخ نمی دهد، آنها حاضر به پرداخت 
رقم مقرر نخواهند بود. ایــن لطمه مهمی 
است که استقلال در مســابقات ابتدایی 
فصل جدید خورده، اما مهم تر از حساب 
و کتاب تلویزیون و باشــگاه ها، زجری 
است که مخاطب از تماشای این تصاویر 
نصفه و نیمه پــای تلویزیون تحمل 
می کند. تلویزیون ایران اگر بخواهد 
یک مســابقه فوتبال را بــا بهترین 
کیفیت ممکن پوشــش بدهد، باز 
هم محصول کارش در مقایسه با 
همین کشــورهای عربی اطراف 
قابل قبول نخواهد بود، چه برسد 
به اینکه عمــدا دنبال کاهش 
کیفیت کار باشــد. اینگونه 
اســت که مخاطــب پای 
تلویزیون زجر می کشــد 
و دســتش هم به جایی 

بند نیست.
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قرعهسختانگلیسیها
قرعه کشی لیگ اروپا هم دیروز برگزار شد. بین آن همه تیم 
گمنام یا کم نام و نشــان، باز هم گروه مرگ از گلدان های 
قرعه سربرآورد و این بار منچستریونایتد در گروهی دشوار 
قرار گرفت. منچســتر در این گروه با سوسیداد همگروه 
شده که به هر حال جزو تیم های همیشه خوب لالیگاست 
و همچنین با شریف مولداوی که فصل پیش در نخستین 
دیدار خود در تاریــخ لیگ قهرمانان اروپا توانســت رئال 

مادرید قهرمان را شکست دهد.
   گروه آرســنال هم راحت نیســت؛ آیندهوون که جزو 
قدرت های ســنتی لیگ هلند اســت و بودی گیلمت که 
فصل پیش 2 بــار آاس رم و مورینیو را که بعدا قهرمان لیگ 
کنفرانس شــدند، شکست داده بود. ســرمربی آیندهوون 
چهره ای آشــنا برای آرسنالی هاســت و زمانی با پوشیدن 
پیراهن منچستریونایتد دشمن اصلی توپچی ها به حساب 
می آمده. فان نیستلروی هم اکنون سرمربی آیندهوون است 

و حالا جدال آرســنال و آیندهوون یادآور رویارویی آرتتا و 
فان نیستلروی در ترکیب آرســنال و منچستر خواهد بود. 
نیستلروی به عنوان بازیکن ۱2 بار مقابل آرسنال قرار گرفته 
که بیشــترین تقابل او مقابل یک تیم بوده است؛ ۱2بازی، 
۴ برد، ۴ تســاوی، ۴ باخت، 2 گل زده و یک بار از دست دادن 
ضربه پنالتی. 2تیم آخرین بار در فصــل 07-2006 با هم 
روبه رو شدند که آیندهوون در مرحله یک هشتم پایانی لیگ 
قهرمانان اروپا توپچی ها را 2 بر یک شکست داد و حذف کرد.

   تیم زوریخ در این فصل اوضاع خوبی ندارد و بین ۱0 تیم 
لیگ سوئیس در رده آخر به سر می برد. آرسنال در رقابت های 
اروپایی 6 بار مقابل حریفان سوئیسی قرار گرفته و هر 6 بازی 
برنده بوده؛ این بهترین رکورد و نتیجه صددرصدی مقابل 

تیم های یک کشور در تقابل های اروپایی است.
   آاس رم که بــا مورینیو قهرمان نخســتین دوره لیگ 
کنفرانس شــده بود، درحالی که ترکیب خود را قوی تر از 

گذشته کرده، یکی از مدعیان این دوره محسوب می شود. 
رمی ها هم با قرعه ســختی روبه رو شده اند و با رئال بتیس 
و لودوگورتس که ســابقه لیگ قهرمانان دارند، همگروه 
هستند. گروه لاتسیو و فاینورد را هم شاید بشود دورادور 
دنبال کرد. هر چهار تیم این گروه ســابقه حضور در لیگ 

قهرمانان را دارند.
   البته لیگ اروپا در هر شرایطی فعلا ارزش پیگیری ندارد 
و باید منتظر سقوط تیم های ســوم گروه های هشت گانه 
لیگ قهرمانان به این رقابت ها باشیم تا بلکه مسابقات جانی 
بگیرد. فصل پیش تیم هایی مثل بارســلونا و پورتو از لیگ 
قهرمانان به این لیگ آمدند و در فصل های پیش تر تیم های 
اتلتیکو مادرید و سه ویا پس از ســقوط از لیگ قهرمانان و 
راهیابی به مرحله یک شانزدهم لیگ اروپا توانستند قهرمان 

این رقابت ها شوند.
   تنها لیگ فرانســه 3نماینــده در ایــن رقابت ها دارد 
)نانت، موناکو و رن( و 7کشــور انگلیس )منچستریونایتد 
و آرسنال(، اسپانیا )رئال بتیس و رئال سوسیداد(، آلمان 
)اونیون برلین و فرایبورگ(، ایتالیا )آاس رم و لاتســیو(، 
هلند )آیندهوون و فاینورد(، ترکیه )ترابزون و فنرباغچه( 

و قبرس )لارناکا و اومونیا( 2 نماینده دارند و بقیه کشورها 
هر کدام یکی.

A  ������������������������������������������������������������������� گروه
آرسنال - آیندهوون - بودی گلیمت - زوریخ

B  ������������������������������������������������������������������� گروه
دینامو کی یف - رن - فنرباغچه – آاک لارناکا

C  ������������������������������������������������������������������� گروه
رم - لودوگورتس - بتیس - هلسینکی

 D  ������������������������������������������������������������������� گروه
براگا - مالمو – اونیون برلین - سن ژیل

E  ������������������������������������������������������������������� گروه
منچستریونایتد - سوسیداد - شریف – اومونیا 

F  ������������������������������������������������������������������� گروه
لاتسیو - فاینورد - میتلند - اشتروم گراس

G  ������������������������������������������������������������������� گروه
المپیاکوس - قره باغ - فرایبورگ - نانت

H  ������������������������������������������������������������������� گروه
ستاره سرخ - موناکو - فرانس واروش - ترابوزان 

لیگاروپاهمچونلیگقهرماناناروپا
در8گروه4تیمیبرگزارمیشود.از

هرگروهفقطتیمصدرنشینبهصورت
مستقیمراهیمرحلهیکهشتمنهایی
میشود.تیمهایدومهرگروهبایدبا
تیمسوممرحلهگروهیلیگقهرمانان

اروپابهصورترفتوبرگشتبازی
پلیآفبرگزارکنندتابرندهآنهاراهی

یکهشتمنهاییشود.تیمسوم
مرحلهگروهیلیگاروپاهمراهی

لیگکنفرانساروپامیشود.ورزشگاه
پوشکاشآرنامجارستانمیزباندیدار

نهاییلیگاروپاخواهدبود.

جایزه برای رئال مرگ برای بارسا
 سخت به قهرمانی فصل پیش رسیده بود، قرعه راحتی دریافت کرددرحالی که بارسلونا با بایرن و اینتر در گروه مرگ قرار گرفته، رئال مادرید که از مسیری

سالن هالیک شهر استانبول ترکیه فضای دلهره آوری داشت� در قرعه کشی لیگ 
قهرمانان اروپا که امسال به خاطر جام جهانی زودتر از همیشه آغاز می شود، نمایندگان 
باشگاه ها برای شناسایی حریفان خود در مرحله گروهی اضطراب زیادی داشتند� طبق 
معمول گروه مرگ و گروه زندگی هم از داخل قرعه ها بیرون آمد� این بار بایرن مونیخ، 
بارسلونا و اینتر در گروه مرگ قرار گرفتند و برخی گروه ها نظیر گروه اینتراخت کاملا 

شبیه لیگ اروپا یا کنفرانس از آب درآمدند� نکته مهم این مراسم برای هواداران ایرانی 
همگروهی طارمی و سردار آزمون بود� جالب اینکه صادق محرمی هم می توانست با 

دینامو زاگرب در همین گروه قرار بگیرد اما قرعه به شکل دیگری رقم خورد�
)اعداد داخل پرانتز ارزش بازیکنان فعلی تیم ها به میلیون یورو است�(

آژاکس )254میلیون یورو(، لیورپول )870(، ناپولی )510( و رنجرز )130(
گروه قشنگی اســت؛ لیورپول که فینالیست فصل قبل اروپاســت و هواداران زیادی دارد، 
آژاکس با اینکه باز هم از سوی باشگاه های بزرگ اروپایی به غارت رفته و حتی سرمربی این 
تیم –تن هاخ- هم از این تیم به منچستریونایتد رفته، باز هم تیم جذابی است و ناپولی با وجود 
از دست دادن کولیبالی، اینسینیه، مرتنز و احتمالا فابین روییس همچنان تیمی جذاب به 
شمار می رود. از ناپولی هم به عنوان یکی از مقاصد احتمالی رونالدو یاد می شود. اگر منچستر به آزادسازی 
کریستیانو راضی شود، ناپولی نخستین تیمی است که پا پیش می گذارد چون امیدوار است از محل فروش 
پیراهن این ستاره پرتغالی، دستمزدش را تامین کند و به سود هم برسد. دشمنی بین فوتبال انگلیس و 

اسکاتلند هم در رویارویی رنجرز و لیورپول به جذابیت های این گروه خواهد افزود.

پورتو )244(، اتلیکومادرید )666(، بایرلورکوزن )453( و کلوب بروخه )139(
فعلا مهدی طارمی مصدوم است و معلوم نیست به بازی فرداشب مقابل تیم سابقش –ریوآوه- 
برسد. حضور او و سردار آزمون در این گروه برای هواداران ایرانی جذاب است اما برای بقیه 
هواداران فوتبال در جهان خواب آورترین گروه موجود محسوب می شود. فصل پیش هم پورتو 
و اتلتی با هم همگروه شده بودند که طارمی یک گل درست زد اما داور آن را نپذیرفت. درباره 
مهاجم ایرانی پورتو گفته می شود که این بازیکن ممکن است در زمستان به فروش برسد. اگر این اتفاق 

بیفتد، رویارویی 2 بازیکن ایرانی این گروه نصفه و نیمه خواهد ماند.

بایرن مونیخ )861(، بارسلونا )795(، اینترمیلان )611( و ویکتوریا پلژن )24(
بدون شک سخت ترین گروه امسال، گروه سوم بازی ها خواهد بود. لواندوفسکی به آلیانس آره نا 
برمی گردد تا به بایرن مونیخ نشان دهد چه جواهری را از دست داده اند. خاطره آن شکست 
وحشتناک 8 بر 2 مقابل بایرن هنوز برای بارسایی ها آزاردهنده است. فصل پیش هم 2 تیم به 
قرعه هم خورده بودند که بارسا هر دو دیدار رفت و برگشت را به حریف واگذار کرد. بارسلونا 
تنها 2 بار در ۱3 بازی اروپایی مقابل بایرن مونیخ پیروز بوده؛ 2 تســاوی و 9 باخــت. 2 پیروزی این تیم در 
نیوکمپ در لیگ قهرمانان اروپا رقم خورده است )آوریل 2009- مه 20۱5(. اینترمیلان فصل پیش لیورپول 
را در یک هشتم در زمین این تیم شکست داد اما به خاطر شکست 2 بر صفر در دیدار رفت، ماجراجویی این 
تیم همانجا متوقف ماند. حالا آنها که پس از 9سال توانسته بودند نوار قهرمانی های پیاپی یوونتوس را پاره 
کنند، می خواهند به روزهای خوب خود برگردند؛ زمانی که در سال20۱0 بهترین بارسلونای تاریخ را در 

نیمه نهایی با مورینیو حذف کردند و در فینال از سد بایرن مونیخ مقتدر گذشتند.

اینتراخت فرانکفورت )228(، تاتنهام )697(، اسپورتینگ لیسبون )217( و مارسی )285(
شبیه گروه لیگ کنفرانس یا لیگ اروپا نیست؟ تیم های این گروه اگر خودشان می خواستند 
همگروه های خود را انتخاب کنند، از این ساده تر نمی شد. با این حال، رویارویی تیم های این 
گروه جذابیت های خودش را دارد. تاتنهام فصل پیش با کونته هم در لیگ تازه تاســیس و 
درجه سوم کنفرانس اروپا راه به جایی نبرد و حذف شد اما این فصل زیادی تقویت شده و با 

هری کین، سون، ریچارلیسون و کولوسفسکی جزو مدعیان لیگ برتر به شمار می رود. اینتراخت قهرمان 
فصل پیش لیگ اروپاست و به همین دلیل در سید یک قرار گرفته بود. مارسی با خریدهای تازه اش ازجمله 
جذب الکسیس سانچس از اینترمیلان، کوین استروتمن از آاس رم و اریک بایی از منچستر به تیمی جذاب 
تبدیل شده است. البته آنها همین دیروز آرکادیوش میلیک را از دســت دادند و او را با 7میلیون یورو به 
یوونتوس فروختند. اگر شایعات درست باشد و مارسی یکی از گزینه های کریستیانو رونالدو برای این فصل 
به حساب بیاید، تیم فرانسوی هم می تواند نگاه های زیادی را به خودش خیره کند. رونالدو متخصص گلزنی به 
تاتنهام هم هست. او همین فصل پیش در بازی رفت گلی زیبا زد و در دیدار برگشت مقابل این تیم هت تریک 
کرد. از طرفی، یکی از شایعات جذاب دیگر احتمال انتقال قرضی آنتوان گریزمان به مارسی است. با اینکه 
رئیس باشگاه اتلتیکو آن را تکذیب کرده، اما تلاش هایی برای این انتقال صورت گرفته است. اگر گریزمان 
در 30درصد بازی های این فصل در ترکیب اتلتی بازی کند، باشگاه اسپانیایی باید او را اجباری از بارسلونا 
بخرد و ۴0میلیون یورو به این باشگاه بدهد. انتقال مهاجم فرانسوی به سود اتلتیکو هم هست و حضور او و 

رونالدو در المپیک مارسی می تواند لیگ یک طرفه و سوت وکور فرانسه را جذاب تر کند.

میلان )522(، چلسی )811(، سالزبورگ )174( و دینامو زاگرب )100(
سومین نماینده فوتبال ایران در لیگ قهرمانان این فصل صادق محرمی است که تیمش شب 
قبل از قرعه کشی شکست یک بر صفر در زمین بودوگیلمت را با پیروزی ۴بر یک جبران کرد 
و سهمیه لیگ قهرمانان گرفت. گروه E هم نمی تواند گروهی دشوار باشد. سالزبورگ فصل 
پیش تا مرحله حذفی پیش رفت اما با وجود کسب تســاوی یک-یک در دیدار رفت مقابل 
بایرن مونیخ، در بازی برگشت کیسه گل شد و از گردونه رقابت ها کنار رفت. میلان حتی به این مرحله و لیگ 

اروپا هم نرسید و در گروه مرگ در حضور لیورپول، اتلتیکو و پورتو چهارم شد.

رئال مادرید )787(، لایپزیش )481(، شاختار دونتسک )74( و سلتیک )99(
انگار پس از قرعه های وحشتناک رئال مادرید در مراحل حذفی فصل پیش که در همه آنها 
کامبک زد و در فینال لیورپول را بدون کامبک برد، به این باشگاه جایزه دادند و چنین قرعه 
آسانی را برایش برداشتند. این آسان  ترین قرعه آنها در قرن2۱ است. رئال تابه حال در مرحله 
گروهی به اسکاتلند نرفته اما بازی با سلتیک هم برای هواداران رئال نوستالژیک است؛ چرا که 
می توانند به گلاسکو سفر کنند، شهری که 2 بار در سال های ۱960 و 2002 در آن قهرمان اروپا شده اند. 

شاختار دونتسک برای سومین سال متوالی همگروه رئال شده. نماینده اوکراین به علت حمله نظامی روسیه 
نمی تواند در مسابقات لیگ قهرمانان اروپا میزبان باشد. آنها بازی های گروهی خود را در ورزشگاه وویسا 

پولسکیگو در ورشو برگزار خواهند کرد.

منچسترسیتی )1.01میلیارد یورو(، سه ویا )288(، دورتموند )513( و کپنهاگن )70(
گواردیولا خوش شانس ترین مربی تاریخ در قرعه کشی هاســت. او معمولا انگار قرعه ها را 
گزینش می کند. البته این بار 2حریف نسبتا خوب یعنی سه ویا و دورتموند با سیتی همگروه 
شده اند. ســه ویا همه ترجیح اش این است که سوم شــود و به لیگ مورد علاقه اش –لیگ 

اروپا- برود.

پاری سن  ژرمن )900(، یوونتوس )519(، بنفیکا )256( و مکابی )18(
این گروه هم گروه سختی است. بنفیکا فصل پیش موفق شد بارســلونا را به لیگ اروپا بفرستد و 
خودش به مرحله یک هشتم پایانی لیگ قهرمانان برود. حالا آنها داروین نونیس را که به لیورپول 
فروخته شده اســت، در اختیار ندارند. یوونتوس در 8بازی اروپایی که مقابل پاری سن ژرمن قرار 
گرفته است، شکست ناپذیر بوده؛ 2 تساوی و 6 پیروزی که البته همگی مربوط به قرن پیش و زمانی 
است که یوونتوس در اوج اقتدار به سر می برد و پاری سن ژرمن هنوز بین بزرگان قد علم نکرده بود. آخرین تقابل 
اروپایی 2 تیم در فوریه ۱997 و در رقابت های سوپرکاپ اروپا بود. مسی تاکنون در 7مسابقه، 3 گل به یووه زده است.
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به دلیل برگزاری جام جهانی2022 در 
ماه آبــان، مرحله گروهی مســابقات 
زودتر آغاز می شود� فصل جدید لیگ 
قهرمانان اروپا 6 سپتامبر 2022)پانزدهم 

شهریور 1401( آغاز می  شود و مرحله 
گروهی این رقابت ها 2نوامبر )یازدهم 
آبان( به پایان خواهد رسید تا تیم های 
برتر 7نوامبر )شانزدهم آبان( و براساس 

قرعه  کشــی حریفان خود در مرحله 
یک هشتم نهایی را بشناسند�

   هفته اول....................... ۱5 و ۱6شهریور
...................... 22 و 23شهریور    هفته دوم

   هفته سوم............................ ۱2 و ۱3مهر
   هفته چهارم........................ ۱9 و 20مهر
   هفته پنجم............................... 3 و ۴آبان
........................ ۱0 و ۱۱آبان    هفته ششم

پیــش 
از آغــاز قرعه کشــی جوایــزی 

هم به مربیان و بازیکنان برتر ســال یوفا اهدا شــد. 
کارلــو آنچلوتی، مربــی 63 ســاله و ایتالیایــی رئال مادرید 

به عنوان بهترین مربی فصــل 22-202۱ یوفا معرفی شــد. آنچلوتی 
موفق شــد فصل گذشــته با کهکشــانی ها فاتح لیگ قهرمانــان اروپا 

شــود و نخســتین مربی با ۴ قهرمانی در این تورنمنت باشــد.
بنزما مطابق انتظار جایزه بهترین بازیکن فصل 22-202۱ یوفا 
را دریافت کرد. کریم 3۴ساله فصل درخشانی را با کهکشانی ها 
پشت سرگذاشت و علاوه بر آقای گلی لالیگا با ۱5 گل آقای گل 
لیگ قهرمانان اروپا نیز شد. بنزما 523امتیاز آورد و نسبت 

به کوین دی بروینه ۴0۱ امتیاز بیشــتر داشت. این 
بیشترین اختلاف بین نفر اول و دوم در تاریخ این 
جایزه است. کورتوا، لواندوفسکی، مودریچ، 
مانه، صــلاح، امباپه، وینیســیوس و 
ویرجیــل در رده هــای بعدی 
جــــــای گرفتنــد.

بازیکنانی 
که مقابل تیم های سابق خود 

قرار می گیرند، به این شرح هستند؛ 
گوندوغان و هالند )با من ســیتی مقابل 
دورتموند(، لواندوفســکی )بارسا مقابل 
بایرن(، دی ماریا و مویزه کین )یوونتوس مقابل 
پاری سن ژرمن(، اولیویه ژیرو )میلان مقابل 

چلسی( و پاردس )درصورت نهایی شدن 
انتقال قرضی اش به یوونتوس مقابل 

پاریس قرار می گیرد(�

 
الکسیا پوتیاس، ستاره 

اسپانیایی باشــگاه بارسلونا 
به عنوان بهتریــن بازیکن زن فصل 
22-2021 یوفا معرفی شد� پوتیاس که 
در فصل گذشته آمار خیره کننده ای با 
پیراهن آبی اناری ها به ثبت رســاند، 

برای دومین ســال متوالی این 
عنوان را دریافت کرد�

تیــم 
یوفا  ســال  منتخب 

همانطور که پیش بینی می شد 
با انتخاب کورتوا به عنوان بهترین 
دروازه بان و این ترکیب معرفی شد؛ 
کورتوا، رابرتسون، ویرجیل، رودیگر، 
آرنولــد، فابینیــو، دی بروینه، 

مودریــچ، وینیســیوس، 
امباپــه و بنزما�

ســاریـــنا 
ویگمــن، مربی 52 ســاله 

هلندی تیم ملی انگلیس به عنوان 
بهترین مربی زن فصــل 22-2021 یوفا 
معرفی شد� ویگمن که عملکرد درخشانی 
در نیمکت سه شیرها داشته، امسال توانست 
در یورو2022 بانوان، این تیم را به نخستین 

قهرمانــی در این رقابت ها برســاند� 
او 2 یــوروی پیاپــی را با 2 تیم 

مختلف فتــح کرد�
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تیم ملی بســکتبال پنجشــنبه در تهران ژاپن را 
شکست داد و چند ساعت بعد راهی سفری طولانی 
شــد تا برای بازی دوم از پنجره چهــارم انتخابی 
جام جهانی 2023 مقابل استرالیا قرار بگیرد. اتفاق 
مهم در سفر 2روزه به بندیگو، غیبت 3بازیکن اصلی 

ایران است.
با توجه به شکست هایی که ایران در پنجره های قبلی 
مقابل قزاقستان داشت، صعود به جام جهانی سخت 
شد و تنها راه برای امیدوار شدن پیروزی در مقابل 
ژاپن بود. بازیکنان ایران کار خیلی ســختی برای 
شکست دادن ژاپن نداشتند. ژاپنی ها که به عنوان 
میزبان جام  جهانی مشکلی برای صعود ندارند، در 
سفر به تهران حتی سرمربی شان را هم کنارشان 
نداشتند. با این حال، بازی پایاپایی را انجام دادند و در 
شبی که تماشاگران ایران ترجیح داده بودند به جای 
حضور در سالن بسکتبال به استادیوم فوتبال بروند 

و بازی استقلال و مس کرمان را تماشا کنند، 68-79 
نتیجه بازی را از دست دادند. با توجه به این پیروزی 
و شکستی که قزاقستان مقابل چین داشت، راه برای 

رسیدن ایران به جام جهانی هموارتر شد.
در بازی ایــران و ژاپن، مثل چند بازی گذشــته 
حامد حدادی، بهنام یخچالی و ارســلان کاظمی 
بهترین های ایران بودند. یخچالی بــا 30امتیاز، 
امتیازآورتریــن بازیکن بازی بود. ارســلان هم به 
همراه یودای بابا با کارایی 26 بهترین های میدان 
شدند. حامد هم که همچنان نقطه اتکای اصلی تیم 
است. حامد، ارسلان و بهنام 55امتیاز از 79امتیاز 
ایران را گرفتند اما هیچ یــک از آنها همراه تیم به 
استرالیا نرفته اند. از روزهای گذشته مشخص بود 
که بهنام و حامد غایبان تیم هســتند اما ارسلان 
دقایق آخر از تیم جدا شد. یخچالی لژیونر است و 
در بوندس لیگا برای تیم MBC بازی می کند. او به 

بهانه در پیش بودن بازی های باشگاهی اش ترجیح 
داد تیم ملی را همراهی نکند. درباره حامد ابتدا گفته 
شد که او به دلیل بالا رفتن سن و مصدومیت هایی که 
دارد، در همه سفرها کنار تیم نیست. حتی سعید 
ارمغانی، سرمربی تیم ملی بعد از بازی ژاپن گفت 
که حامد به دلیل مصدومیت جزئی و اســتراحت 
در تهران می ماند. با این حال خود حامد در آخرین 
اظهارنظــرش گفته چون این فصــل هم بازیکن 
تیم سیچوان چین اســت در بازی هایی که بتواند 
در خدمت تیم ملی است. ســالار منجی و متین 
آقاجانپور جانشین حامد و بهنام شده اند. کاظمی 
هم که در بازی با ژاپن کتف و گردنش را با چسب 
پوشانده بود و در بعضی از دقایق به نشانه درد کتفش 
را گرفت، به استرالیا نرفت. بعد از بازی نه ارمغانی و 
نه خود ارسلان درباره غیبت او حرفی نزدند. حتی 
دیروز فدراســیون هم درباره نرفتن او به استرالیا 
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افقی:
1- نویسنده اسپانیایی کتاب 
دون کیشــوت- زبــان مردم 

استرالیا
2- ترمیــم پارگــی پارچه- 
 محصولــی ماننــد کاشــی- 

کننده کاری
3- کشته شــده در راه خــدا- 
قاضی ورزشی- گوشت را به آن 

کشیده و کباب کنید
4- ترس- اپرای کوچک- درآمد

5- یازده- دارای آرامش خیال- 
خبرگزاری کار ایران

 6- موازنــه دارایــی و بدهی- 
از مباحث ریاضی- جوی خون

7- عاشــق- ماشین نویسی- 
هدیه دادن

 8- ضمیــر متکلم وحــده- 
عموی پیامبر)ص(- مقابل شب

9- کامیــاب- قفــل چوبــی 
خانه های قدیم- هدایت کننده

10- حــرف دهن کجــی- 
برجستگی مارپیچ داخل مهره- 

اداره ای از تشکیلات قضایی
11- سرشــار- ســامانه ای در 
سیســتم بانکی بــرای انتقال 

پول- نفس
12- طبیعت- خداشــناس- 

قصه گو
13- پسوند شباهت- صفحات 
داخلــی روزنامه- نخســتین 

ماهواره ساخت ایران
14- نقشی زینتی در تذهیب- 

مستند حیات وحش- دشمن
15- طولانی تریــن بزرگــراه 

تهران- مرکز ایالت ویرجینیا
  

عمودی:
1- همه وجود آدمی- غذایی 
از گوشــت چرخ کرده و آرد 

نخودچی- تلاشگر
2- طاقچه قدیمی- بازیگر مرد 

فیلم انجمن شاعران مرده
3- ورزشی رزمی- دربازکن 
برقــی- از تیم هــای فوتبال 

اسپانیا
نمایشــنامه معــروف   -4
شکســپیر- کتاب مقدس- 

ضربه سر در فوتبال
5- فراموشــی- بیســتمین 

سوره قرآن- آب گوارا
6- گناه کار- با سرعت زیاد و 

بدون توقف- چند رأی
7- ساز شکسته!- رنگ پاش- 

واضح و آشکار
8- روزآمد- پارچه صاف کن- 

اندازه فرنگی
9- نمــاز هنگام خســوف و 
کسوف- پهلوان گود زورخانه- 

خشکی
10- در مسلخ عشق جز... را 
نکشند- تخم ماهی- به طور 

ناگهانی و بدون پیش بینی
11- مقابل اربــاب- مقابل آوردن- 

بوسه
12- درهــم پیچیــدن- به ذهن 

افکندن- محکم و بنیادی
13- سوره قلب قرآن- صدای خنده 

بلند- دعوت شده
14- نویسنده رمان تبریز مه آلود- 

رود آرام
15- بی اعتنا به قید و بندها- در قدیم 

15شغلش شستن لباس بود- رفوزه

نتسگنتييانسهب
زاجماگنهراجشا
هراكيلگوسكلتم
تييوسپيدوااپب
كاكفناايسنلاو

ميويديواقفر
تماراگرپفيفخت
احمارادوتسيلا
عضاوتنسراگعون
مرجمتافرعتي

يتسدلغبنيدراگ
برجينوردهعرزم
وباييراخبرايت
سيدقتاجتراددم
تتهوبنايباتهم
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هیجان دوباره والیبالی
تیم ملی والیبال ایران از امشب کارش را  در مسابقات قهرمانی جهان 

آغاز می کند و نخستین حریف این تیم آرژانتین خواهد بود
مسابقات والیبال قهرمانی جهان از امشب برای ایران آغاز می شود و تیم ملی در نخستین بازی خود 
مقابل آرژانتین قرار می  گیرد. قهرمانی جهان2023 میزبان مشترک دارد؛ لهستان و اسلوونی. ایران 
بعد از جام واگنر در لهستان راهی اسلوونی شد و بعد از یک بازی دوستانه با تیم ملی این کشور، 

رقابت های جهانی اش را هم همانجا ادامه می دهد.
آرژانتین، مصر و هلند رقبای گروهی ایران هستند. با توجه به اینکه از هر 6گروه 2تیم مستقیم به 
مرحله بعد صعود می کنند و از بین تیم های سوم هم 4تیم راهی مرحله بعد می شوند، به نظر نمی رسد 
ایران کار سختی برای صعود داشته باشد. حریف اول ایران، آرژانتین است. 2تیم پیش از این 13بار 
مقابل هم قرار گرفته اند که در 8بازی ایران برنده بوده و 5بازی آرژانتین. ایران و آرژانتین سابقه بازی در 
مسابقات قهرمانی جهان را هم دارند. سال1998 که ایران در رده نوزدهمی قرار گرفت، آرژانتین 3 بر 
صفر برنده بازی بود. در مسابقات سال2014 هم ایران توانست 3 بر صفر آرژانتین را شکست بدهد. در 
این دوره بهترین مقام ایران هم به دست آمد و تیم ملی با سرمربیگری کواچ توانست در رده ششم قرار 
بگیرد. مصر و ایران هم تجربه 12بازی را دارند. ایران در 8بازی و مصر در 4بازی برنده میدان بوده اند. 
آنها یک بار در مسابقات قهرمانی جهان با هم روبه رو شده اند. سال2010 که باز هم ایران نوزدهم شده 
بود، مصر در بازی 3سته ایران را شکست داد. هلند و ایران هم فقط 2بار در لیگ ملت ها بازی کرده اند، 

یک بازی را ایران برده و یک بازی را هلند.
تیم ملی ایران با بهترین ها به اسلوونی رفته است. بعد از حضور تیم در جمع 
8تیم اول لیگ ملت ها حالا این امیــدواری وجود دارد که در 
مســابقات جهانی هم در کنار بازی های قابل قبول تیم 
بتواند حداقل نتیجه سال2014 را تکرار کند. اضافه 
شدن مصدومان؛ جواد معنوی نژاد، علی اصغر مجرد 
و جواد کریمی توان تیم را بالاتر برده است. هر 
چند کریمی، پاسور تیم هنوز با روزهای اوجش 
فاصله دارد ولی معنوی نژاد و مجرد در شرایطی 
هستند که بتوانند کمک حال تیم باشند. صابر 
کاظمی هم که در هفته اول لیگ ملت ها حضور 
ناامیدکننده ای داشت، توانست دوباره به شرایط 
ایده آلش بازگردد و کنار تیم باشد. حالا باید دید 
بهروز عطایی امشب به کدام بازیکنان بیشتر میدان 

می دهد و آنها با چه کیفیتی بازی می کنند.

بازی آخر؟
تیم ملی والیبــال زنان ایران هــم امروز مقابل 

ژاپن قرار می گیرد. ایران که در جام کنفدراســیون 
آســیا بازی می کند، بعد از پیروزی مقابل کره جنوبی، 
3شکست مقابل تیم های ویتنام، فیلیپین و چین داشت 
و به عنوان چهارم گروه به مرحله یک چهارم نهایی صعود 

کرد. ایران در این مرحله ساعت13:30 مقابل ژاپن 
قرار می گیرد. با توجه به تفاوت 2 تیم شاید 

این بازی آخر ایران در این جام 
باشــد.

راه سخت بندیگو
بعد از پیروزی مقابل ژاپن، تیم ملی بسکتبال 2روز در راه است تا روز دوشنبه با استرالیا بازی 

کند. حدادی، یخچالی و کاظمی هر کدام به بهانه ای در این بازی کنار تیم نیستند

با توجه به اختلافی که 
سطح بسکتبال ایران 

با استرالیا دارد، تقریبا 
هیچ امیدی به پیروزی 

ایران در مقابل این 
تیم نیست. استرالیا 
نه تنها با تیم اول که 

حتی با تیم دوم هم در 
پنجره ها بازی نمی  کند 

ولی باز هم حریف 
سرسختی است. آیا در 
نبود بهترین بازیکنان 

تیم، جوانان می توانند 
بازی آبرومندانه ای در 
مقابل این تیم داشته 

باشند؟ با توجه به اینکه 
 پنجشنبه استرالیا

 104 -50 بحرین را 
شکست داد، بعید 

است که ایران بتواند 
بازی نزدیکی با این تیم 

داشته باشد.

یا بازیکن جایگزین او خبری منتشر نکرد. درباره 
دلایل نرفتن این 3نفر به استرالیا بحث زیاد است. 
بهنام و حامد در حالی بازی های باشگاهی را بهانه 
کرده اند که لیگ های باشگاهی هیچ کشوری هنوز 
آغاز نشده است ولی حتی اگر تیم های آنها بازی هم 
داشــت، طبق قوانین فیبا در پنجره های انتخابی 
بازیکنان باید در اختیار تیم های ملی شان باشند. 
درباره ارســلان هم گفته می شود که مصدومیت 
او جدی نیست که اگر اینطور نبود، در بازی با ژاپن 
وقتی کادر فنی از پیروزی مطمئن شد، می توانست 

به او استراحت بدهد.
تیم ملی سفری طولانی در پیش داشت. آنها باید 
از تهران به ترکیه می رفتنــد، از آنجا به اندونزی و 
از اندونزی راهی ملبورن می شدند. سفر بعدی هم 
از ملبورن به بندیگو محل برگزاری مسابقه بود. با 
محاسباتی که انجام شده، تیم ملی بعد از 2روز از 
تهران به بندیگو می رسد. خستگی سفر طولانی از 
یک طرف و پیش بینی شکست در مقابل استرالیا 
شاید دلیل اصلی کناره گیری 3ستاره تیم از بازی 

روز دوشنبه باشد.
ولی چرا سفر ایران به استرالیا طولانی شد؟ تیم ملی 
در بهترین حالت می توانست از تهران به دوبی و از 
آنجا به ملبورن برود و سفر کوتاه  تری داشته باشد اما 
به خاطر گران بودن این مسیر، سفر طولانی تر ولی 
ارزان تر انتخاب شــد. فدراسیون به خاطر انتخاب 
این سفر با نقد روبه رو ست. سؤال این است که اگر 
حامد در جمع مسافران بود، فدراسیون این مسیر 

را انتخاب می کرد؟
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بازگشت به حاشیه 
خانه سینما که در دولت دهم بعد از درگیری های متعدد با رئیس سازمان سینمایی وقت، انحلال را هم تجربه کرده بود، پس از بازگشایی در دولت 
یازدهم، کمتر خبرساز شده بود. بنای مدیریت خانه سینما در سال های اخیر، تعامل با دولت بود و همین موضوع از سوی برخی از سینماگران 
به انفعال تعبیر می شد. در موضوع تأیید صلاحیت نامزدهای انتخابات هیأت مدیره از سوی وزارت ارشاد هم واکنش اعتراض آمیزی از سوی 
مدیرعامل و رئیس هیأت مدیره رسانه ای نشد، اما با انتشار خبر استعفای شاهسواری، مسئله تأیید صلاحیت ها هم دوباره مورد توجه قرار گرفته 
و به نظر می رسد در آستانه برگزاری مجمع عمومی باید منتظر حاشیه ها و جنجال های تازه ای شد که در سال های اخیر در مورد جامعه اصناف 

سینمایی کشور مسبوق به سابقه نبوده است؛ اتفاق هایی که شاید بر برگزاری مجمع عمومی و انتخابات هیأت مدیره هم سایه بیفکند. 
انتخابات هیأت مدیره خانه سینما قرار بود روز دوم مردادماه برگزار شود که چند ساعت مانده به شروع مجمع عمومی، با ارسال نامه ای از سوی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای بررسی صلاحیت نامزدها لغو و به زمانی دیگر موکول شد. برای آن تاریخ این اسامی نامزد انتخابات شده 
بودند: علی دهکردی از انجمن بازیگران، محمدمعین صمدی از انجمن انیمیشن، امیرحسین قدسی از انجمن طراحان فیلم، علی لقمانی از انجمن 
فیلمبرداران، مسعود اطیابی از انجمن مدیران تولید، رضا درستکار از انجمن نویسندگان و منتقدان سینما، حبیب اسماعیلی از انجمن مؤسسات 
پخش، علیرضا حسینی از انجمن تهیه کنندگان مستند، رسول صدرعاملی از انجمن کارگردانان، فرهاد توحیدی از انجمن فیلمنامه نویسان، 
مجید امانی زاده از انجمن مدیران تدارکات و منوچهر محمدی از شورای تهیه کنندگان. از این فهرست ظاهراً صلاحیت فرهاد توحیدی تأیید 
نشده است. پیش از این هم نام مجید برزگر در فهرست نامزدها به چشم می خورد که این سینماگر   در نهایت از حضور در انتخابات انصراف داد. 
در خبرهای غیررسمی از رسول صدرعاملی و منوچهر محمدی هم به عنوان افرادی که صلاحیتشان از سوی ارشاد تأیید نشده، نام برده شده 

بود که ظاهراً این اخبار صحت نداشته است .

مکث

مراسم تشییع پیکر هوشنگ ابتهاج 

در مقابل تالار وحــدت در تهران گزارش
برگزار شد.

به گزارش همشــهری، روز گذشته با حضور مردم و 
علاقه مندان شعر و شاعر فقید، مراسم تشییع پیکر 
هوشنگ ابتهاج )سایه( در مقابل تالار وحدت با سرود 
»ایران  ای سرای امید« و شــعر »ارغوان« آغاز شد. 
با پخش صدای شاعر که شــعر ارغوان را می خواند، 
موجی از حزن و اندوه فضای تالار وحدت را فراگرفت. 
پیش از آغاز مراسم در تالار وحدت، پیکر ابتهاج به 
خانه ارغوان رفته تا او برای آخرین بار با درخت ارغوان 
محبوبش وداع گوید. گفته می شــود نماز با امامت 
آیت الله مصطفی محقق دامــاد در این خانه بر پیکر 

»سایه« اقامه شده است.
در مراسم مقابل تالار وحدت، یلدا ابتهاج، دختر این 
شاعر، بر سن حاضر شد و حضورش با شعار درود بر 

سایه و تسلیت تسلیت حاضران همراه بود.
وی در سخنانی گفت: سایه بالاخره به سرزمین خود 
بازگشت. خوشــحالم که با همکاری وزارت ارشاد، 
سفارت ایران و همکاری مردم، این اتفاق رخ داد و من 
با برادرانم کیوان و کاوه توانستیم این مسئله را فراهم 
کنیم که امروز به وطن برگردد و با مشــایعت شما 
راهی زادگاهش شود و فردا)شنبه( پنجم شهریورماه 

از ساعت 8صبح در باغ محتشم به خاک سپرده شود.
او افزود: مــن ایــن روز را هرگز تصور نداشــتم و 
نمی دانســتم چه پیش می آید، امــا اکنون همه ما 
اینجا در یک غم شریک هستیم. از جانب خودم به 
شما تسلیت می گویم. امیدوارم که این امانت را از ما 

بپذیرید و در این خاک حفظش کنید.
فرزند ابتهاج ادامه داد: درســت است که جسم او به 
خاک سپرده می شود، اما با شعرش در این سرزمین 

می ماند.
پدر من انسان شریفی بود و تا آخرین لحظه که حتی 
در بیمارستان صحبت می کرد، تمام فکرش مردم 
ایران و غم و شــادی آنها بود و همیشه عشق مردم 

ایران را در دل داشت.
فرزند او خاطرنشان کرد: سایه پیامش را با شعرش 
منتقل کرده و هیچ پیام و حــرف اضافه ای به غیر 
از آن نگفته اســت. او با شــعرش، مهرش به ایران، 
فرهنگ و هویت آن را حفظ کرد. امروز ما همه وارث 
گفته هایش هستیم. امیدوارم در شعرش تعمق کنیم 
و فقط با خواندن، از آن نگذریم. در شــعر او به غیر 
از مهر، دوســتی و حرمت این خاک را نگه داشتن، 

چیزی نگفته است.
دختر هوشــنگ ابتهاج ادامه داد: پدرم همیشــه 
می گفت می خواهم به رشــت برگردم؛ به جایی که 

به مردم آن تعلق دارم. او همیشــه می گفت مردم 
آن کسی را که با صداقت حرف می زند، می فهمند و 
امروز مردم ایران با هر سلیقه ای این سخن او را پاسخ 
دادند. ســایه اگرچه در زندگی خود سختی کشید، 
اما تلخ نشد و امید را به ما بخشــید و ما با این امید 

زندگی کردیم.
او در ادامه خطاب به مــردم گفت: این امانت )پیکر 
پدرش( را از ما بگیریــد. وقتی به آلمــان برگردم 
این امکان را ندارم هر روز به ســر این خاک بیایم، 
اما امیدوارم شما همیشه با شــعرش او را یاد کنید، 
چه بر ســر مزارش که امیدوارم مزار شایســته ای 
باشد و چه با شعرهایش. احمد جلالی، سفیر سابق 
ایران در یونسکو به عنوان دیگر ســخنران با اشاره 
به حضور شــفیعی کدکنی در مراســم گفت: آقای 
کدکنی به خاطر تألمات روحی قادر نبودند در مراسم 
سخنرانی کنند، اما حضورش مایه امید است؛ اینکه 
شاعری هم وزن سایه در بزرگداشت و مراسم بدرقه 

او حضور داشته باشد، خود برکتی است.
او با اشــاره به آخرین دیدارش با هوشــنگ ابتهاج 
در روزهای پایانی عمر این شــاعر در بیمارســتان، 
گفت: در حالت بیماری که به رفتنش انجامید، تنها 
چیزی که باعث شد تا سایه را سرحال کنیم و برق 
در چشمانش بیاوریم، شــعر بود و من این حیله را 

می دانستم که اگر برای او شعر بخوانی، جان می گیرد 
و من همیشه برایش شعر می خواندم.

او با بیان اینکه ســایه، یکی از دانه درشت های شعر 
ایران اســت، ادامه داد: شعر ســایه در جهان زبان 
فارسی و فارغ از مرزبندی های جغرافیایی و سیاسی 

خوانده می شود.
جلالی با طرح این سؤال که چطور می شود شعر سایه 
را پاسداشت، به بخشی از شعر سایه »پاسخم گو به 
نگاهی که زبان من و توست« اشاره کرد و گفت: زبان 
به معنای لغت و واژه نیست، زبان به معنای مهربانی و 

انسانیت و زبان فرهنگ است.
دختران مدرسه »سلاله« که در زمان حیات با سایه به 
گفت وگو پرداخته بودند، در این مراسم به شعرخوانی 
پرداختند که بعد از پایان شعرخوانی آنها، یلدا ابتهاج 
به آن دیدار اشاره کرد و از حس پدرش به شعرخوانی 
آنها گفت.  مراســم با پخش سرود »ایران ای سرای 

امید« و با خوانش و همراهی مردم به پایان رسید.
محمدرضــا شــفیعی کدکنی، بهمن فرمــان آرا، 
ابراهیم اسماعیلی اراضی، محمدعلی مودب، سهیل 
محمودی، سیدمحمدعلی ابطحی، اسماعیل آذر، 
علی دهباشی و... از چهره های حاضر در مراسم بودند.
امروز پیکر هوشنگ ابتهاج در باغ محتشم  زادگاهش 

شهر رشت به خاک سپرده می شود.

وحدت زیر سایه ارغوان 
پیکر هوشنگ ابتهاج در تهران تشییع شد 

خانه سینما در آستانه برگزاری انتخابات هیأت مدیره دچار حاشیه شده است
استعفا یا اعتراض؟

منوچهر شاهسواری در آستانه 
شهاب مهدویسینما

روزنامه نگار
برگزاری انتخابات هیأت مدیره از 
مدیرعاملی خانه سینما استعفا 
داد؛ استعفایی که با سکوت شاهسواری، تفسیرهای متفاوتی را به همراه 
داشت. برخی این استعفا را واکنشی به روند برگزاری مجمع عمومی خانه 
سینما و انتخابات هیأت مدیره و دخالت ســازمان سینمایی در ترکیب 
نامزدها دانستند؛ به خصوص اینکه در روزهای اخیر برخی انتقادهای تندی 
نسبت به انفعال خانه سینما در قبال آنچه دخالت سازمان سینمایی در 
انتخابات هیأت مدیره خوانده می شد، داشتند. مهم ترین واکنش از سوی 
محمد مهدی عسگرپور، مدیرعامل اسبق خانه سینما صورت گرفته بود. 
محور اصلی انتقادات عسگرپور هم انفعال مدیریت خانه سینما نسبت به 
رفتارهای وزارت ارشاد بود: »پرسش من این است که اساسا نهاد صنفی چه 
کاری انجام می دهد؟ آیا باید صرفا نقش تسهیل کننده اجرای اوامر وزارت 
ارشاد را داشــته باشــد؟ گاهی اوقات این موقعیت خطا را با سکوت یا با 
بی عملی یا حتی با انفعال تسهیل می کنیم. اگر قرار است این نقش را داشته 
باشیم، بی شک باید منتظر این هم باشیم که ضلع سوم که خود هنرمندان 
هستند، برای دفاع از کیانشان وارد ماجرا شوند. این فرمولی نیست که من 
آن را کشف کرده باشم. سیر طبیعی امر است که اگر ضلع اول کار خودش 
را درســت انجام ندهد و ضلع دوم دچار انفعال باشد، ضلع سوم کارش را 
خودش انجام می دهد، حالا هرکسی به طریق خودش؛ یعنی یکی با نوشتن 
نامه، دیگری با رفتن یا نرفتن به جشنواره داخلی یا خارجی.« از سوی دیگر 
عده ای دامنه انفعال مدیریت خانه سینما را در قبال مشکلات پیش آمده 
برای ســینماگران در دولت قبلی جســت وجو می کردنــد و عملکرد 
شاهسواری را زیر سؤال می بردند: » دردوره مدیرعاملی شاهسواری در خانه 

سینما مشکلات مختلف سینماگران با سکوت هیأت مدیره خانه سینما و 
مدیرعامل آن روبه رو شد و در برابر مسائلی مانند توقیف بی رویه و سلیقه ای 
فیلم  های مجوزدار از سوی سازمان سینمایی وزارت ارشاد دولت روحانی، 
شیوع کرونا و بحران کاری و معیشتی اهالی ســینما، قاچاق فیلم های 
سینمایی، مشکلات بیمه ای اهالی ســینما، ورود صداوسیما به موضوع 
مجوزهای نمایش خانگی و تاسیس نهاد ساترا و... خانه سینما که نام نهاد 
صنفی سینمای ایران را یدک می کشد، اقدام مؤثری انجام نداد.« این طیف 
استعفای شاهسواری از مدیرعاملی خانه سینما را در شرایطی که طبق 
قانون دیگر نمی توانست در این سمت ابقا شود به نذر روغن ریخته پای 
امامزاده تعبیر کردند؛ استعفایی که محمدعلی نجفی اعلام کرد حاضر به 

پذیرشش نیست.

استعفایی که پذیرفته نشد 
رئیس هیأت مدیره خانه سینما اعلام کرد: استعفای منوچهر شاهسواری 
از مدیرعاملی خانه ســینما پذیرفته نشده است. محمدعلی نجفی در 
گفت وگویی به ایسنا گفت: آقای شاهســواری در نامه ای محرمانه به 
بنده درخواســت اســتعفای خود را مطرح کردند که این موضوع در 
هیأت مدیره مطرح شد، ولی با آن موافقت نشد. او گفت: از آنجا که روز 
9شهریور مجمع عمومی و انتخابات خانه سینما باید با حضور مدیرعامل 
برگزار شود، استعفا پذیرفته نشده و فعلا مسکوت باقی می ماند. نجفی 
درباره وضعیت انتخابات هیأت مدیره و کاندیداها که وزارت ارشــاد بر 
بررسی صلاحیت آنها تأکید دارد، توضیحی نداد، ولی ابراز امیدواری 
کرد که برنامه ریزی روز نهم شهریور - برای برگزاری مجمع عمومی و 

انتخابات - اتفاق بیفتد.

انتقاد شدید از برخی اعضای هیأت مدیره
نجفی در گفت وگویی با مهر به انتقاد شدید از برخی اعضای هیأت مدیره 
خانه سینما، از رسانه ای شدن خبر استعفای شاهسواری ابراز تأسف کرد. 
او گفت: »قرار ما بر این بود که کسی درباره این استعفا صحبت نکند. درواقع 
روز چهارشنبه دوم شهریورماه ساعت۱۵ در خانه سینما جلسه هیأت مدیره 
در ارتباط با جشن خانه سینما برگزار شد که آقای توحیدی در این جلسه 
درباره جشن صحبت کرد. بعد از اینکه آقای توحیدی خانه سینما را ترک 
کرد، نامه آقای شاهسواری توسط خانم منشی به من داده شد و من نامه را 
که در آن بسته بود، باز کردم و به هیأت مدیره دادم و مشخص شد که آقای 
شاهسواری به دلایلی استعفا داده  من در آن جلسه گفتم که ارائه این نامه 
را در صورتجلسه بنویسید، اما حق ندارید تا زمان انتخابات روز چهارشنبه 

9شهریورماه خبر این استعفا را مطرح کنید.«
رئیس هیأت مدیره خانه سینما تأکید کرد: »متأسفانه عده ای که از داخل 
هیأت مدیره هســتند، احتمالاً این خبر را رسانه ای کرده اند؛ چرا که فرد 
دیگری غیر از هیأت مدیره از استعفای منوچهر شاهسواری خبر نداشت. 
در چنین شرایطی من به عنوان رئیس هیأت مدیره خانه سینما دچار تردید 
شــده ام؛ یعنی احتمال اینکه من خودم نیز دیگر حاضر نباشم با چنین 
افرادی همکاری کنم، بسیار زیاد است. از نظر من حضور این افراد برای 

خانه سینما فقط و فقط جز ضرر برای صنوف چیزی ندارد.«
نجفی گفت: »الان که با شما صحبت می کنم، نمی گویم تصمیم قطعی 
گرفته ام، اما نسبت به ادامه فعالیت خود دچار تردید شده ام. نزدیک به 
۲سال است چنین رفتارهایی را از سوی برخی از اعضای هیأت مدیره 
تحمل می کنم؛ به عنوان مثال زمانی که می خواستیم آقای شاهسواری 
را به عنوان مدیرعامل خانه ســینما انتخاب کنیم، مجبور شــدم در 
هیأت مدیره یکی از اعضای هیأت مدیره را از جلســه بیرون کنم. این 
فرد شــرایطی را ایجاد کرد که من واقعاً خجالت می کشم مطرح کنم. 
می خواهم بگویم کسانی در هیأت مدیره خانه سینما حضور دارند که در 

حد خانه سینما نیستند.«
او در پاسخ به اینکه دلایل استعفای منوچهر شاهسواری چه چیزهایی بوده 
است هم توضیح داد: »تحمل نکردن همین شرایط مهم ترین دلیل وی 
برای استعفا بود. متأسفانه وی فشار زیادی را برای حل مشکلات صنوف 
تحمل می کرد و هیأت مدیره مانند یک ســد جلوی وی ایستاده بودند؛ 
مثلًا مدیرعامل تحت فشار بود که هیأت انتخاب اسکار را معرفی کند و 

هیأت مدیره می گفت چرا به ما در این باره اطلاع ندادید.«
رئیس هیأت مدیره خانه سینما ادامه داد: »متأســفانه به دلیل انتخاب 
نادرست صنوف، صنف های تأثیرگذار در هیأت مدیره خانه سینما حضور 
ندارند. تأکید می کنم که هم اکنون نمی گویم استعفا داده ام یا می دهم، اما 

دچار تردید در ادامه فعالیت خود هستم.«

افت 8میلیونی تماشاگر سینما در ۵ماهه اول امسال در 
قیاس با مدت مشابه در سال۱398

هیاهو برای سالن های خالی
 سینمای ایران در وضعیتی قرار دارد که تقریبا هر چیزی در 
آن مهم است به جز خالی بودن صندلی سینماها. مسئولان 
ســینما به دنبال اجرای طرح ها و برنامه هایی هستند که به 
سختی می توان دریافت قرار اســت چه تأثیری بر وضعیت 
فعلی سینمای ایران داشــته باشــند. عوامل فعال سینما 
از مســئولان می خواهند از ســینما حمایــت کنند؛ بدون 
اینکه فیلم جــذاب و دیدنی ای بســازند و عوامل غیرفعال 
سینما از مسئولان می خواهند که زمینه را برای حضور آنها 
فراهم کنند و به ســیطره عوامل فعال سینما بر منابع مالی 
خاتمه دهند. ســینماداران عطشی سیراب نشدنی به اکران 
کمدی های »بفروش« بی سروته دارند و مجادلات حقوقی و 
قانونی میان گروه هایی که مدعی تصمیم گیری برای شبکه 
نمایش خانگی هستند، به بخشــی از اخبار روزمره رسانه ها 

بدل شده است.
در این میان به هر چیزی فکر می شود؛ جز اینکه از جمعیت 
80و چند میلیونی کشور، درصد بسیار اندکی سینما می روند 
و اساسا ســینما موضوع مهمی برای جامعه ایرانی نیست. 
به طور منطقی وقتــی کالا یا محصولی خریــدار ندارد چرا 
باید این  همه کشــمکش، دردســر و جنجال را برای تولید 
آن محصول متحمل شــد؟ ســرمایه تولید این فیلم های 
بی تماشــاگر از کجا می آید؟ چطــور فیلم هایی که حداقل 
هزینه تولیدشــان بالغ بر چنــد میلیارد تومان اســت، در 
گیشــه فقط 700،600میلیون تومان می فروشند، اما هیچ 
خبری از ورشکستگی و به خاک ســیاه نشستن سینماگر 
و تهیه کننده ای منتشر نمی شــود؟ چطور هیچ کارگردانی 
درباره اینکه چرا فیلمش در گیشه شکست خورده، ضرورتی 
به توضیح نمی بیند و چرا هیچ بازیگری به دلیل اینکه در قبال 
دستمزد کلانی که گرفته و فیلمش شکست خورده، از دور 
خارج نمی شود؟ گاه می شنویم ناشر یا کتابفروشی، مستقل 
و حتی غیرمستقل به هر دلیلی نتوانسته در بازار دوام بیاورد 
و کارش به تعطیلی کشیده است، اما در سینما از این خبرها 
نیست؛ هر قدر هم که شکست بزرگی بخورید، باز اگر جایی 
در مناسبات سینما داشته باشید، باقی می مانید و می توانید 
پول های بیشتری را با نابلدی خود هدر دهید. همه اینها از 
وضعیتی غیرطبیعی حکایت دارد که وضعیت سینمای ایران 

را بحرانی کرده است.

وضعیت بحرانی سینما
امیرحسین علم الهدی، کارشــناس اقتصاد سینما با نگاهی 
به آمار فروش سینما در ۵ماه ابتدایی امسال و مقایسه آن با 
چند سال پیش از شیوع کرونا تأکید کرده که وضعیت سینما 
بحرانی تر شده است. او ۲ماه قبل هم در گزارشی دیگر با اشاره 
به وضعیت فوق اورژانسی سینما پس از بررسی فروش فیلم ها 
در بهار۱۴0۱ گفته بود که اگر تمهیدات لازم برای مدیریت 
بحران سینما اندیشیده نشود، پیش بینی کاهش حدود 8 تا 
۱0میلیون مخاطب برای سینمای امسال به قطعیت خواهد 
رسید. در بخشی از گزارشی که علم الهدی در اختیار ایسنا 
قرار داده، آمده: »۵ماه دیگر هم از ورود به قرن جدید گذشته 
است و برای ســینمای ایران با نگاهی به آمار میزان کارکرد 
این ۵ماه، نشان دهنده ادامه وضعیت بحرانی تر سینما نسبت 
به نیمه دوم دهه۱390 است و باز هم و باز هم و باز هم تأکید 
می کنم بهتر اســت متولیان دولتی و صنفی ســینما برای 
خروج از این بحران فکر اساســی و عاجل نمایند!« در ادامه 
این گزارش آمده: »کاهش نزدیک به 8میلیون و۵00هزار نفر 
مخاطب امسال نسبت به سال۱398 مؤید این نکته است که 
سینما در وضعیت بحرانی تر قرار گرفته است )البته کاهش 
معنادار مخاطب در مرداد امسال به دلیل ایام محرم است( و با 
توجه به ادامه وضعیت بحرانی اقتصادی قشر »سینمارو« اگر 
باز هم تمهیدات لازم برای مدیریت بحران سینما طی 7ماه 
آینده اندیشیده نشــود، پیش بینی حدود ۱0 تا ۱۲ میلیون 
مخاطب برای ســینمای امســال دور از ذهن نخواهد بود و 
جهت جلوگیری از تبعات کاهش شدید مخاطب سینماهای 
کشور همچنان اعتقاد دارم اصلاحات اساسی در سیاست های 
تولید، توزیع و نمایش فیلم باید ایجاد شود تا توان ادامه حیات 
سینما در دسترس باشد. منجی سینما در خارج از آن نیست، 

در خود سینماست؛ خواه دولت، خواه فعالان آن...«.

یک گسست خطرناک
طبق این گزارش مخاطب ســینما در ۵ماهه اول سال های 

۱39۵ تا ۱۴0۱ به شرح زیر بوده است:
...................................... ۱۴میلیون و 3۵هزارو77۱نفر ۱39۵
۱396....................................... ۱۱میلیون و ۵۴هزارو90۱نفر
................................... ۱۵میلیون و38۴هزار و ۱98نفر ۱397
.................................. ۱۴میلیون و 763هزار و ۵۵۲نفر ۱398
.........................................................۲7۴هزار و ۲6۵نفر ۱399
......................................................... 6۱8هزار و 376نفر ۱۴00
..................................... 6میلیون و ۲۴0هزار و 967نفر ۱۴0۱
در سال های ۱399 و ۱۴00 شــیوع کرونا باعث شده بود که 
سینماها بیشتر ایام سال تعطیل باشند و فیلمی روی پرده ها 
نرود، اما بعد از فروکش کردن نســبی کرونا در ســال۱۴0۱، 
ســینمای ایران با افت 8.۵میلیون نفری تماشاگر در ۵ماهه 
اول سال نسبت به سال۱398 مواجه شده است. ممکن است 
این سؤال پیش بیاید که افت تماشاگر چه لطمه ای می تواند به 
سینمایی بزند که دست اندرکاران و سرمایه گذارانش بی نیاز از 
دخل و خرج فیلم هایشان هستند؟ هرچه فیلم ها کمتر دخل 
و خرج کنند یا به عبارت دیگــر، هر چه فیلم ها کمتر به فروش 
گیشه وابسته باشــند و عوامل اصلی ساخت یک فیلم پیش از 
تولید به سود برسند، امکان ساخت فیلم هایی که سوژه و ساختار 
جذابی برای تماشاگر داشته باشند، بیشــتر از دست می رود. 
فیلم ها مطابق نظر سفارش دهندگانشــان ساخته می شوند و 
کاری به کار سلیقه مخاطب ندارند. نهادی که سفارش ساخت 
فیلمی را می دهد یا کسی که سرمایه گذار است، مسیر حرکت 
سینمای ایران را تعیین می کند و این مسیر مدام از مردم دورتر 
خواهد شد. در نهایت کار به جایی می رسد که سفارش دهندگان 
هم، به دلیل بی علاقگی مردم به سینما، تمایل خود را به کار در 
این محیط از دست می دهند و سینمای متروکه  را رها می کنند 
و به دنبال راه انداختن کسب وکاری جدید در فضایی جذاب تر و 
پرمخاطب تر می روند. مسئولان سینما، اگر می خواهند آن روز 

از راه نرسد، باید به فکر مسائل اصلی سینما باشند.

خبرهایی از لندن و بوسان 
فیلم های بخش مسابقه جشنواره لندن و ۲عضو هیأت 
داوری جشــنواره بوسان معرفی شــدند. به گزارش 
سینه- ایران، شصت وششمین جشنواره فیلم لندن 
فیلم های بخش مسابقه خود را اعلام کرد که شامل 
فیلم هایي ســاخته کارگردان هایی چون سانتیاگو 
میتره بــا »آرژانتین« محصــول آرژانتین، کلمنت 
ویرگو با »بــرادر« محصول کانادا، مــاری کرویتزر 
بــا Corsage محصول اتریش، مــارک جنکین با 
Enys Men محصول انگلســتان، ساداده کعدان با 
»نزوه« محصول سوریه، آلبس دیوپ با »سن عمر« 
محصول فرانســه و فیضل بولیفه با »لعنتی ها گریه 
نکنین« محصول فرانسه است. جشــنواره لندن از 
3۱تا۴۲ مهر )۵تا6۱ اکتبر( در انگلستان برگزار خواهد 
شد. بیست وهفتمین جشنواره فیلم بوسان اعضای 
۲هیأت داوری جریان های جدید و جایزه یادبود کیم 
جی سئوک را اعلام کرد. ســرژ توبیانا منتقد فیلم و 
سردبیر پیشین نشریه کایه دوسینما، مدیر سینماتک 
فرانســه از 300۲ تا 6۱0۲، مدیر پیشین مرکز ملی 
سینمای فرانســه و مدیر فعلی یونیفرانس ریاست 
هیأت داوری جریان های جدید را به عهده دارد و آلن 
گیرودیه کارگردان فرانسوی، کامیلا آندینی کارگردان 
اندونزیایی، ریو کاسه بازیگر مرد ژاپنی و لی یوجینه 
تهیه کننده کره ای او را همراهی می کنند. ژان میشل 
فرودون منتقد نام آشنای فرانسوی و سردبیر پیشین 
کایه دوسینما ریاست داوری جایزه کیم جی سئوک را 
داشته و  در کنارش اوگی گامی نائوکو کارگردان ژاپنی 

و کیم هی-جونگ کارگردان کره ای قرار دارند.

نقل قول خبر

مستند

جشنواره

 سینما

رونق سینما سازی  
ساخت سالن سینما در دولت سیزدهم 

رونق گرفته است.
بــه گــزارش همشــهری، هاشــم 
میرزاخانــی، مدیرعامــل مؤسســه 
سینماشهر، با اشاره به حمایت گســترده دولت سیزدهم از 
زیرساخت های ســینما گفت:  از تیرماه سال۱۴00 تاکنون 
حدود ۱06ســالن جدید به بهره برداری رســیده اســت و 
هم اکنون نیز 300سالن دیگر هم در مراحل مختلف ساخت 
قرار دارند که از این تعداد 80سالن آماده افتتاح یا در مراحل 
نهایی آماده ســازی قــرار دارند. وی همچنین به ســاخت 
8سینمای جدید با 38سالن که درمراحل پایانی کار هستند 
اشاره کرد و توضیح داد: از آنجا که استفاده از فضاهای موجود 
و بهینه کردن آنها از وظایف مؤسســه ســینما شهر است، 
بازسازی و چند سالنه شدن آنها )تبدیل به پردیس سینمایی( 
در دســتور کار قرار دارد. هم اکنون در کشور 3۵0سینما با 
68۲سالن وجود دارد و اکنون ۱۵پروژه با ۴۴سالن نمایش 
در حال بازسازی است که با توجه به سرعت مناسب بازسازی 
پیش بینی می شود که این ســینماها تا پایان سال۱۴0۱ به 
سالن های فعال کشــور اضافه شــوند. در یک سال گذشته 
قرارداد حمایتی ۱۴پروژه با ۴۲ســالن تنظیم شــده است 
و تجهیز ســالن های مجتمع های فرهنگی و تبدیل آنها به 
ســینما نیز از دیگر فعالیت های مؤسسه سینما شهر است. 
 هم اکنون 89مجتمع فرهنگی ارشاد در سراسر کشور تجهیز 
و راه اندازی شده است که در یک سال گذشته 3سالن دیگر در 

شهرهای خاش، نیک شهر و زابل تجهیز شده است.
میرزاخانی با اشاره به ارتقای تجهیزات فنی سینماها اظهار 
کرد: هم اکنون ۱۴سالن به تجهیزات لیزری مجهز شده است 
و 30سالن دیگر هم در دست اقدام و انجام خدمات فنی است.

 اهدای نشان خورشید
 به حیدری فاروقی 

طی مراســمی در موزه ســینما، دومین 
نشــان خورشــید بــه رامیــن حیدری 
فاروقی)مستند ســاز و تهیه کننده( اهدا 
شد. به گزارش همشهری، نشان خورشید 
از طرف انجمن صنفی تهیه کنندگان ســینمای مستند به افرادی 
اهدا می شود که در تولید و ترویج ســینمای مستند نقش داشته 
باشند. امسال این نشان طی مراسمی با حضور چهره های سینمای 
مســتند ایران به رامین حیدری فاروقی اهدا شد. علیرضا حسینی 
رئیس هیأت مدیره انجمن صنفی تهیه کنندگان مســتند در این 
مراسم گفت:  سال گذشته این نشــان به مرتضی رزاق کریمی اهدا 
شد و امسال با تصمیم هیأت امنا از میان 3نفر از کاندیداها، رامین 
حیدری فاروقی انتخاب شــد. رویا نونهالی بازیگر و همسر رامین 
حیدری فاروقی )مستندساز و تهیه کننده( گفت: امروز برای ادای 
مهر به 3دهه فعالیت کیفی او گرد هم آمدیم. »رامین« شریک درجه 
یک و همسفر خوبی است و برای من هیجان انگیز است که در این 
سال ها، شاهد تلاش او بودم.  رامین حیدری فاروقی نشان خورشید 
را گرانمایه می کند. محمدرضا اصلانی از مستندسازان پیشکسوت 
نیز که در این مراسم حضور داشت، گفت: داشتن جهان بینی، خود 
یک امتیاز است و کمتر کسی را می شناسم که مانند حیدری فاروقی 
این جهان بینی را داشته باشد. در جهان امروز، جهان بینی کم داریم. 
پس از آن مستندی کوتاه درباره رامین حیدری فاروقی به کارگردانی 
امیرخسرو شاهوردی نمایش داده شد. پس از نمایش مستند، منصور 
ضابطیان متن لوح اهدایی به رامین حیــدری فاروقی را خواند و از 
محمدعلی نجفی، سیدمحمد بهشتی، منوچهر شاهسواری، محمد 
حمیدی مقدم، مرتضی رزاق کریمی،  رؤیا نونهالی و علیرضا حسینی 
دعوت کرد تا به روی سن بیایند و نشان عالی خورشید و لوح یادبود 

را به رامین حیدری فاروقی اهدا کنند.
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